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П
роблемних дат в українському календарі явно побільшало. Травневі 
події останніх двох років це лише підтверджують. Тут і роковини 
трагедії в Одесі, і День перемоги. У ці дні на вулицях відбувається  
зіткнення світів: старого, пенсійно-проросійського та відносно но-

вого проукраїнського. 
Під тепле травневе сонечко на вулиці по всій країні виходять тисячі адептів 

«русского міра», яких у народі прозвали доволі просто: «ватніки». Вони живуть, 
здається, у своєму альтернативному світі, де є фашисти, які масово поїдають дітей 

 НА ЧАСІ

Агресивне 
«побєдобєсіє»
Cтаніслав Козлюк
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на сніданок, жорстока хунта, що вдавлює в землю за-
лізними берцями всіх незгодних, «визвольна війна» 
на Донбасі проти «каратєлєй», а сучасна Європа в 
частини з них асоціюється виключно з гітлерівською 
Німеччиною. Прямого діалогу з ними зазвичай не 
виходить. Затяті пенсіонери готові розірвати будь-
кого, хто ризикне бодай спробувати розхитати сті-
ни звичного світу й принести альтернативну думку. 
Георгіївська стрічка, «дєдиваєвалі», братні народи, 
геї-фашисти з Європи — приблизно такий вигляд 
має ця невеличка печера, у якій доволі комфортно 
під «Катюшу» й «Сіній платочєк» з іконою Сталіна 
й афонськими старцями проживає заскорубла у сво-
єму світогляді частина українців. І все б нічого, але 
такі ідеї частково проростають і в головах молодшо-
го покоління. Щоб у тому переконатися, варто було 
заглянути на марш «Безсмертного полку» в Києві 
цього року. «Скажіть, а чому ви забороняєте геор-
гіївську стрічку, яку носять у всьому світі? Чому ви 
так хочете до Європи, яку ми вже перемогли?» Це не 
запитання від рядженої в уніформу радянської армії 
70-річної бабусі з іконостасом фейкових медальок на 
грудях. Це безпосередність хлопчика-підлітка при-
близно 13 років, який цілком серйозно ображається, 
коли бійці-атошники просять не чіпляти на одяг по-
маранчево-чорні стрічки. Певно, він так само вірив 
би в міфічний інтернаціональний обов’язок совєтів 
у Чехословаччині чи Афганістані. Сумнівів у доволі 
юній голові поки що не виникає.

Більшість завзятих апологетів таких ідей, пев-
но, вже й не пам’ятають, а може, і не знають, що до 
2005-го георгіївські стрічки не були таким масовим  
явищем. А з’явилися вони під 60-річчя закінчення 
Другої світової з подачі Владіміра Путіна.  

Підкріплення для свого світогляду ці люди зна-
ходять у повсякденному житті. Зокрема, і завдяки 
старанню російської пропаганди. Прибічники ідей 
Гітлера ввижаються в кожному чоловікові в камуф-
льованій формі, жандарми хунти — у кожному по-
ліцейському. Червоно-чорний прапор діє на них, 
як ладан на чорта. А трагедія в Південній Пальмірі 
сприймається не інакше, як «одеська Хатинь». Остан-
нє визначення, до речі, також вселилося в словник 
проросійських українців із подачі ЗМІ північного  
сусіда. Проте й цей факт, здається, не бентежить агре-
сивних «русскомірцев». Розбиратися в причинах і на-
слідках пожежі в Профспілках на Куликовому Полі 
вони не хочуть.  

Якщо уважно придивитися, то можна помітити, 
що і за проросійським «безсмертним маршем», і за 
мітингом 2 травня в Одесі стирчать російські вуха. 
Точніше, вуха колишніх регіоналів, а нині опобло-
ківців, які є політичними «провайдерами» крем-
лівських політтехнологій. Обличчя кампанії — Юрій 
Бойко та Вадим Новинський. В Одесі вони хотіли 
очолити молебень на Куликовому, прорвавши кор-
дон із поліції, у Києві ж засвітилися перед телекаме-

рами в парку Слави на День перемоги. Відзначився 
навіть розшукуваний Інтерполом колишній очіль-
ник мінздоху Олександр Клименко: члени його ор-
ганізації заявилися на марш «Безсмертного полку» 
з власною символікою. Втім, усі вони поводяться не 
дуже певно. Схоже на те, що проросійські сили лише 
перевіряють, що їм дозволено, які їхні можливості 
й наскільки велика потенційна аудиторія через два 
роки після втечі Януковича. Адже і 2, і 9 травня по-
дії могли б розгортатися набагато жорсткіше, якби 
вони мали масову підтримку й був повністю від-
критий кордон із РФ (адже «русскую вєсну» 2014-го 
зробили не в останню чергу руками російських га-
стролерів). У такому разі все не обмежилося б куп-
кою пенсіонерів, а ми мали б змогу побачити велику 
кількість російських гостей (скажімо, байкерів із кос-
метичками), які радо завітали б на початок травня 
до України для захисту православних комуністів від 
страшної націоналістичної загрози.

Дії влади, як місцевої, так і загальнодержав-
ної, також не певні. Здається, чиновники або ще не 
зрозуміли, як поводитися в нових обставинах, або 
не хочуть працювати на випередження. Якщо з охо-
роною порядку з допомогою поліції та патріотично 
налаштованих активістів усе відносно нормально, то 
з роботою на випередження поки що не дуже. Хіба 
що одесити так-сяк дають собі раду, бо після пожежі 
в Профспілках почали дмухати на холодне. Тут тобі 
і патрульна поліція, і Національна гвардія, і добро-
вольчі батальйони з різних частин України. І робота 
силових структур, які справді вилучали в затриманих 
небезпечні під час масових зібрань предмети. Водно-
час розуміння, як побороти вкорінені ідеї «русского 
міра», поки що немає. Та й, здається, таке завдання 
наділені владою особи перед собою не ставлять.

Традиційно владу в протидії ворожим техноло-
гіям випереджають громадські активісти. Скажімо, 
блокування того самого Бойка з Новинським в Одесь-
кому аеропорту є яскравим прикладом профілактики 
від суспільства. Адже поява одіозних провідників ро-
сійських ідей на масовому мітингу та полум’яні про-
мови підклали б дров до багаття і без того в не надто 
спокійному місті. Фактично в превентивній роботі з 
«русскомірцамі» все лягає на плечі громадськості. Тут 
і учасники війни на Донбасі, які пояснюють прибіч-
никам Росії, чому не варто використовувати радян-
сько-путінську символіку, і націоналісти, які нама-
гаються розвінчувати міфи про історично-совєтські 
георгіївські стрічки та буржуазних націоналістів. «Ви 
з Азова, ви проти України», — робить простий умови-
від одеський дідусь, побачивши хлопця у футболці 
«Азов». «Та ні, я за Україну», — відказує бородатий 
хлопець. «Тоді ви, певно, із Західної України?» — на-
магається втиснути у свій звичний світ незвичного 
учасника мітингу на Куликовому Полі пенсіонер. «Та 
ні, я з Одеси. І батьки мої з Одеси. І бабуся з дідусем 
теж», — розриває шаблони націоналіст. «То ти банде-
ра й буржуазний націоналіст», — намагається продо-
вжити втискання хлопця в «русскій мір» дід. Марно. 
Зав’язується розмова. Не лише в Одесі. Не лише про 
«Хатинь». Про стрічки в Києві. Про канонізацію Ста-
ліна в Харкові. Про «можем повторіть на Бєрлін» у 
Дніпропетровську. За відсутності бодай якоїсь вдалої 
протидії російським ідеям народна дипломатія вида-
ється єдиним дієвим засобом для викорінення агре-
сивного «побєдобєсія».  
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СХОЖЕ НА ТЕ, ЩО ПРОРОСІЙСЬКІ СИЛИ ЛИШЕ 
ПЕРЕВІРЯЮТЬ, ЩО ЇМ ДОЗВОЛЕНО, ЯКІ ЇХНІ 
МОЖЛИВОСТІ Й НАСКІЛЬКИ ВЕЛИКА ПОТЕНЦІЙНА 
АУДИТОРІЯ ЧЕРЕЗ ДВА РОКИ ПІСЛЯ ВТЕЧІ ЯНУКОВИЧА



 | 7

№ 19 (443) 13 – 19.05.2016 | УКРАЇНСЬКИЙ ТИЖДЕНЬ

ПОГЛЯД | НА ЧАСІ

Нескромна мовчанка
Роман Малко

Я
кі сни бачив у ніч із 9 на 10 травня Петро 
Олексійович, ми навряд чи колись дізнає-
мося (сновидіння президента — державна 
таємниця). Але не виключено, що навіть 

кошмарні. Усі підстави для цього були. На 
світ Божий добрі люди знову викинули 
пачку офшорних паперів, від яких у силь-
них світу цього чомусь мурашки по шкірі.

Минулого разу, коли журналістські ниш-
порки підняли завісу над президентською 
таємницею і розповіли, що Порошенко, який 
у переддень виборів клятвено обіцяв боро-
тися з офшорами, вже будучи на посту, таки 
вдався до сумнівних послуг останніх, усе 
якось пощастило залагодити малими зусил-
лями. Поки вірні боти та юристи відгавку-
валися, президент трохи помовчав, панічно 
думаючи, як виплутатися. Але, притиснутий 
японцями, котрі обіцяли дати грошей, під час 
візиту в країну самураїв, таки пояснив: він 
мусив ступити на слизьку дорогу, виконуючи 
іншу свою обіцянку — позбутися ROSHEN. В 
інший спосіб це, мовляв, неможливо. Усе було 
б нічого, якби Петро Олексійович, чи то в стані 
афекту від власної щирості, чи то з побоюван-
ня видатися непереконливим, там-таки знову не 
пообіцяв негайно почати боротьбу з податковими 
гаванями, ініціювавши «реформу, яка унеможли-
вить використання офшорних рахунків в Україні». 
Згодом він навіть анонсував підписання відповід-
ного указу, а потім, що вже геть дивно, таки його 
підписав, створивши робочу групу для підготовки 
до 10 червня потрібних законопроектів. Можна не 
сумніватися, що почате президент обов’язково до-
вів би до логічного кінця, як це робить завжди, але 
раптом трапилась оця прикра несподіванка з дру-
гим вкидом із «панамської папки».

Якби в довжелезному списку щасливих клі-
єнтів офшорів не виявилася ціла когорта вірних 
соратників Петра Олексійовича, можна було б 
не звертати на ці папери уваги. Усі й так знають, 
хоч і не завжди можуть довести: з України гроші 
розумні люди, якщо вони раптом у їхній кише-
ні з’являються, відразу спішать кудись надійно 
сховати. Тут немає нічого дивного. Інша річ, що 
йдеться про друзів президента, а всім відомо, що 
друзі для Петра Олексійовича — це його все. Він 
нічого так не цінує, як вірність та відданість, і го-
товий навіть заплющити очі на відверту дурість, 
некомпетентність та злочини цих осіб, якщо на 
їхні плечі можна надійно спертись і бути впевне-
ним, що тебе не підставлять у лиху годину. А те-
пер запитання. Чи варто очікувати стовідсотко-
вого виконання офшорної обіцянки гарантом? Чи 
готовий він підсунути свиню своїм найближчим 
приятелям і піти з ними на відкритий конфлікт?

У ситуації з черговим скандалом вражає ось що. 
Невміння, небажання чи й нездатність українських 
чиновників вчитися на власних помилках і робити 

висновки. Совєтське минуле так міцно травмувало 
їхню нестійку психіку, що навіть за два десятиліття 
за шаленого поступу науки й технологій пристосу-
ватися до нових реалій їм видається неможливим. 
Ну невже важко було припустити, що за одним 

зливом піде другий? Невже не з’явилося бажан-
ня убезпечитись і зіграти на випередження? 
По-хорошому після першого-таки скандалу 
можна було просто чесно зізнатися: є певні 
проблеми в мене та друзів, і ми обіцяємо їх 
позбутися. Проблеми не такі вже й страшні, 
а явка з повинною завжди враховується й 
навіть може підняти рейтинг. Але тут зно-
ву спрацювало «а раптом пронесе, а рап-

том не дізнаються, а якось буде». От «якось» 
і вийшло. А тепер до повного комплекту ще й 
загальмована реакція, котра багато що прояс-
нює. «Це маніпуляції», «я цього не робив», «усе 
законно», «ми брали ліцензію в НБУ», «СБУ все 
знала». Служба безпеки багато що знає, але це 
не аргумент, коли декларують прозорість, від-
критість і чесність. Бракує ще тільки образитися, 
розплакатись і почати втирати рукавом шмарклі.

Це канібал Сталін міг собі дозволити відмов-
чуватися, збираючись із думками, коли почалася 
війна, а «перестройщик» Ґорбачов — проводити 
маївки, аби хоч трохи втаїти Чорнобильську ка-
тастрофу. Але ті часи минули. Нині, коли раптом 
що, відповідати треба швидко. Гібридна війна 
на планеті, і не одна. Врешті, можна й не реагу-
вати, он скільки компромату викидають у рідні 
ЗМІ, і гріш йому ціна. Ігнорувати, аж поки забу-
деться, — хороший випробуваний спосіб, тільки 
в цьому випадку йдеться не про якісь коментарі 
у Facebook, а про світового масштабу скандал, і 
щось казати на ті звинувачення таки доведеться. 
Річ-бо не так в особистій репутації, як в іміджі 
країни, котру всі так щиро люблять і за котру го-
тові мало не останні труси віддати. Річ, зрештою, 
у війні, яка відбирає тисячі життів у той час, коли 
хтось розумний вирішив трохи підзаробити чи на 
біду мінімізувати витрати.

Навчитися клянчити гроші, вимагати під-
тримки й санкцій, обіцяти, маніпулювати, ви-
кручуватися — діло нехитре. Молодці! А тепер 
навчіться ще казати правду, поводитися так, як 
вимагаєте від інших, і жити за тими законами, 
які самі пишете. Без цього кіна не буде й усе рано 
чи пізно закінчиться як завжди…  

У СИТУАЦІЇ З ОФШОРНИМ СКАНДАЛОМ 
ВРАЖАЄ НЕВМІННЯ, НЕБАЖАННЯ ЧИ Й 
НЕЗДАТНІСТЬ УКРАЇНСЬКИХ ЧИНОВНИКІВ 
ВЧИТИСЯ НА ВЛАСНИХ ПОМИЛКАХ  
І РОБИТИ ВИСНОВКИ



Так переможемо?
Катерина Барабаш, Москва

Святкування Дня перемоги в Москві стало агресивним і мілітаристським

У 
кожного є свій фантомний біль. Мій про-
кидається щороку 9 травня разом зі мною. 
Я до нього готова, знаю, що відчую його 
клубком у горлі, який нагадає про дитин-

ство і скверик перед Большим театром, про ще 
бадьорих дідусів-ветеранів і зовсім стареньких 
матерів тих солдатів, котрі зникли безвісти. Їх 
немає вже давно, цих бабусь, котрі, замолоду 
подарувавши вогненній пащі війни своїх діток, 
так і не дізналися до кінця життя, де тих похо-
вано й чи поховано взагалі. Ці старенькі з пор-
третами зниклих синів для мене вічний символ 
війни, причому будь-якої, вони неймовірна кон-
центрація горя й абсурду всякого збройного 
протистояння.

Багато років минуло. Сподіваюся, десь там, на 
небесах, нещасні матері побачили своїх хлопчи-
ків, притиснули до грудей, вимазали їхні чубчи-
ки сльозами. А на землі вони залишилися моїм 
фантомним болем, із яким я пробуджуюся щоро-
ку 9 травня. Біля Большого театру, де раніше зби-
ралися ветерани, тепер замість квітучих яблунь 
чомусь стоять пальми в діжках. Минулого тижня 
вони були повиті стрічками із «Христос воскресе!», 
нині натомість — георгіївські стрічки й тріскучі 
словесні виверження: «Спасибо деду за победу!», 
«Я пом ню. Я горжусь». Тиняючись сквериком, 
люди з одягненими в гімнастерки й пілотки діть-
ми (це новий московський переможно-мілітарист-
ський тренд) фотографуються на тлі фейкових 
«ветеранів» — вертлявих 70-річних, обвішаних чи-
їмись орденами й медалями.

Найдивовижніше в усьому цьому — чому юрби, 
що крутяться довкола «фронтовиків», не перейма-
ються простим питанням: скільки років було під 
час війни цим обчіпляним реліквіями дядечкам? 
Один? Два? П’ять? Боже мій, це ж так просто — по-
рахувати. І зрозуміти, що тебе дурять. Але, як відомо, 
«тьмы низких истин нам дороже нас возвышающий 
обман», і весь глядацький корпус російського теле-
бачення кидається «ветеранам» на шию, перед тим 
задоволено надивившись Кісєльова та Соловьйова.

А ще у скверику біля Большого театру торгують 
Сталіним. У всіляких виглядах та іпостасях: бюсти 
різної величини, портрети, значки, прапорці із зо-
браженням вусатого мерзотника, книжки та бро-
шури про його роль у перемозі. Поруч на тих-таки 
стихійних прилавках томи про те, як позбуватися 
євреїв, тоненькі виданнячка про жидомасонів, що 
марно намагаються погубити Росію. Є тут місцинка 
й для опозиційної літератури на кшталт опусу яко-
гось дрімучого монархіста про те, як Путін зраджує 
Російську імперію. Для іншої опозиції куточка поки 
що не знайшлося. Тим часом за 500 м звідтіля знову 
поквапно руйнують «меморіал Нємцова» на місці 

його вбивства: викидають портрети, згрібають кві-
ти, репетують на тих, хто намагається їх покласти. 
До 9 травня просто там, де він загинув, сантиметр 
у сантиметр, поставили величезну сцену, оповиту 
чорно-помаранчевими стрічками. На тих лаштун-
ках весь вечір біснувалися луджені горлянки з до-
вірених осіб Путіна. А буквально за кілька метрів 
довгий ряд синіх туалетів. Розумієте, це ж власне 
на місці смерті людини, що сталася лише рік тому. 
Російська влада — вона ж бо витончена у своїх зну-
щаннях. Замало вбити ворога — треба ще справити 
нужду на його могилі.

Утім, нині це (гидити на могилах) стало улю-
бленою забавою і російської влади, і її електорату. 
Георгіївські стрічки обплутали країну так, що вона 
й не писне. Електорат знерухомлений, мізки пропо-
лоскані новинами федеральних каналів. Але якщо 
іще торік увесь цей замисел із чорно-помаранчевою 
стрічкою як «символом єднання нації» зцементу-
вав людей у загальній ненависті до «укропів» та 
«піндосів», то 2016-й приніс на її кінчику справжню 
загрозу. Якщо тоді російські гопники оздоблювали 
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Харе Сталін! Навіть московські кришнаїти дотримуються  
«парадного» дрес-коду



свої брудні джипи цілком безвинними наліпками 
«Спасибо деду за победу!» і «Я помню. Я горжусь», 
то нині на заяложеному задньому склі красуються 
інакші гасла. «Можем повторить», — обіцяє під-
пис під піктограмою, на якій зображено серп-і-
молот, що прилаштувався ззаду до нахиленої в 
недвозначній позі свастики. «На Берлин! За немка-
ми!» — закликає друге авто. «Гитлера жену мой дед 

…ал», — хвалиться наклейка на третьому. І що осо-
бливо цінно, ці машини-закликальниці найчастіше 
німецького виробництва. Хлопці, ви спершу кинь-
те в лице ненависним фріцам ваші фольксваґени, 
опелі, ауді, пересядьте на свої вітчизняні автівки й 
тоді вже погрожуйте й пишайтеся. А щодо «Можем 
повторить», то для початку повторіть їхні рівень 
життя, повагу до людини, кожної окремо й усіх ра-
зом, повторіть їхні пенсії, соціальний захист, рівень 
медицини, освіти, їхні дороги. Їхні продукти, які ви 
так азартно чавите, викладаючи потім в інтернет 
фотографії тонн понівечених яблук, помідорів, си-
рів, курчат. Ану ж бо повторіть!

І (звісно, зовсім уже фантастичне побажання) 
прочитайте нехай не цілком, нехай одну невелику 
главу книжки Ніколая Нікуліна з простою назвою 
«Записки про війну». Це писав той, хто пройшов 
усю війну, від початку до кінця, до Берліна. «Наши 
разведчики, находившиеся на наблюдательном 
пункте, воспользовались затишьем и предались 
веселым развлечениям. Они заперли хозяина и хо-
зяйку в чулан, а затем начали всем взводом, по оче-
реди, портить малолетних хозяйских дочек», — роз-
повідає колишній солдат. У тій самій книжці він 
згадує, як знайома молода німкеня викинулася 
з вікна зразу після того, як над нею поглумилися 

шестеро радянських танкістів. Колишній фрон-
товик Лєонід Рабічєв у книжці «Спогади офіцера-
зв’язківця 31 армії» розповідав: «Женщины, мате-
ри и их дочери, лежат справа и слева вдоль шоссе, 
и перед каждой стоит гогочущая армада мужиков 
со спущенными штанами. Обливающихся кровью и 
теряющих сознание оттаскивают в сторону, броса-
ющихся на помощь им детей расстреливают. Гогот, 
рычание, смех, крики и стоны. А их командиры, их 
майоры и полковники стоят на шоссе, кто посмеи-
вается, а кто и дирижирует».

Хочете повторити? До Берліна по німок змота-
тися? Ну то вперед. Тільки куди ж дівається ваша 
відвага під час перетину кордонів Євросоюзу? Як 
же це ви приїжджаєте по німок, а кидаєтеся чомусь 
по шмотки?

Страшно навіть уявити рівень агресії та нена-
висті, який на нас чекає наступного року, якщо ли-
шень за минулий «звітний період» агресивні звич-
ки й так зашкалили. Усі як один змінять джипи на 
танки? Битимуть тих, хто не начепив стрічки?

Перемога обернулася «побєдобєсієм». А «побє-
добєсіє» неминуче обертається спрагою нової вій-
ни, нової крові. Так переможемо. 
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ЯКЩО ІЩЕ ТОРІК УВЕСЬ ЦЕЙ ЗАМИСЕЛ ІЗ  
ЧОРНО-ПОМАРАНЧЕВОЮ СТРІЧКОЮ ЯК «СИМВОЛОМ 
ЄДНАННЯ НАЦІЇ» ЗЦЕМЕНТУВАВ ЛЮДЕЙ У ЗАГАЛЬНІЙ 
НЕНАВИСТІ ДО «УКРОПІВ» ТА «ПІНДОСІВ»,  
ТО 2016-Й ПРИНІС НА ЇЇ КІНЧИКУ СПРАВЖНЮ ЗАГРОЗУ

Перемога бутафорії. 9 травня в Росії стає святом ряджених



Війна за незалежність
Любомир Шавалюк 

До чого призведуть реформи в газовому секторі

В
ійна — поняття неймовірно багатобічне. 
У наш час ми маємо прекрасну нагоду спо-
стерігати всю її різноманітність. Практично 
для кожного є очевидною війна на Донбасі з 

її матеріальними наслідками та нівеченням люд-
ських доль. Для багатьох безсумнівним є факт ін-
формаційної війни. Але зовсім небагато наших 
громадян усвідомлюють наслідки, до яких вона 
призводить. Один із них — в Україні занадто ба-
гато уваги приділяють негативним подіям і за-
надто мало — позитивним змінам, наприклад ре-
альним реформам. Політики говорять здебіль-
шого тільки погане про опонентів, журналісти 
переважно тиражують лише проколи політичної 
верхівки, населення в побутових розмовах мусо-
лить негативні сторони діяльності влади. Інфор-
маційна війна досягає мети: хороші новини лиша-
ються поза нашою увагою, навіть якщо йдеться 
про епохальні зміни в країні.

Для прикладу візьмімо газову галузь. В інфор-
маційному просторі здебільшого присутні лише 
розмови про чергове підвищення тарифів на при-
родний газ і добряча порція істерії популістів та 
критики нового уряду. Про результати нової сис-
теми субсидій як позитивний бік реформи гово-
рять значно рідше. І практично ніхто не помічає 
ще однієї війни, яка точиться саме в цій галузі, — за 
незалежність. Вона доволі успішна й за збережен-
ня нинішніх темпів обіцяє завершитися беззапере-
чною перемогою українського народу. У довготри-
валому періоді виграють усі чи майже всі.

ДИНАМІЧНЕ ВИДОБУВАННЯ
Кілька тижнів тому в Києві відбувся перший Укра-
їнський газовий інвестиційний форум, на якому зі-
бралися енергетики різного ґатунку: від технарів до 
фінансових директорів газових компаній, інвесто-
рів (зокрема, потенційних) і галузевих чиновників. 
Хоча в країні економічна криза, поміж присутніх 
не було помітно суттєвого песимізму. Говорили про 
якісні зрушення, які дають підстави досить упев-
нено дивитися в майбутнє й будувати плани, і вка-
зували на поточні перешкоди на шляху до реаліза-
ції зазначених планів. Якщо коротко, то форум став 
напрочуд конструктивним. І це не може не нади-
хати за нинішньої ситуації в країні.

Почнімо з планів. Головний маркер у галу-
зі — 27 млрд м³ газу внутрішнього видобутку в 
2020 році, з яких 20 млрд м³ має припадати на 
державну компанію «Укргазвидобування» (УГВ, 
дочірня структура НАК «Нафтогаз України»), що 
на сьогодні видобуває майже 80% (14,5 млрд м³ 
за рік) й консолідувала левову частку спецдоз-
волів на видобуток вуглеводнів (див. «Світлі 
перспективи»). Число 27 звучало на форумі 

багато разів. Простим людям воно нічого не ска-
же, але для фахівців є надважливим з кількох 
причин. Одна з них — хоча Україна має багату іс-
торію газовидобування й колись показники цієї 
галузі були більш як утричі вищі, ніж тепер, із 
середини 1990-х видобуток блакитного палива 
вперто тримається біля позначки 20 млрд м³.

Переживши 20-річну стагнацію, галузь за-
знала розмиття кадрового та інтелектуального 
потенціалу, деградації технологій, фізичного й 
морального зносу капіталу. За таких умов і за та-
кої стартової позиції розмови про збільшення ви-
добутку майже в півтора раза за п’ять років збоку 
можуть видатися надто оптимістичними. Не див-
но, що колишній міністр енергетики Іван Плач-
ков, який був модератором однієї з панелей фо-
руму, не раз висловлював своє здивування цією 
цифрою та скептицизм щодо подібних планів. 
Щоправда, потім визнав, що спочатку не вірив і 
в можливість налагодження реверсного поста-
чання блакитного палива з Європи в будь-яких 
суттєвих обсягах. А оскільки на сьогодні такий 
реверс — це доконаний факт, то скептицизм Плач-
кова стосовно перспектив нарощення видобутку 
газу також може бути невиправданим.

Нарешті, останні два роки були вкрай важ-
кими для українського газовидобування. Фінан-
сові проблеми держави лягли непосильним тя-
гарем на компанії галузі: ставки рентної плати 
за користування надрами для видобування при-
родного газу зросли удвічі й більше порівняно 
з 2013 роком (див. «Перешкода для розви-
тку»). Внаслідок цього виробники газу урізали 
інвестиційні програми й не розвивалися, а ви-
живали. Понад те, безпосередньо внаслідок ро-
сійської агресії Україна позбавлена можливості 
розробляти чорноморський шельф, держава 
втратила контроль над компанією «Чорномор-
нафтогаз» та її активами. Побічним наслідком 
були відмови глобальних гравців Chevron і Shell 
від проектів із розробки покладів нетрадиційно-
го газу в Україні. Якщо події останніх двох років 
брати надто близько до серця, то повірити у ви-
добуток 27 млрд м³ газу через п’ять років буде 
дуже важко.
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СПРЯМОВАНІ НА ЕНЕРГОЕФЕКТИВНІСТЬ,  
ВІДТАК ГАЛЬМУЄ ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ ОСТАННЬОЇ. 
ПІДВИЩЕННЯ ЦІНИ МАЄ ЗВОРОТНИЙ ЕФЕКТ



Хтось із мудреців сказав, що коли ви дивитеся в 
минуле, то стоїте спиною до майбутнього й таким 
чином не можете його зустріти в повній готовності. 
Так і тут. Найгірше в газовидобуванні позаду. По-
трібно дивитися вперед, думати про розвиток і про 
те, як подолати перешкоди на його шляху. А таких 
бар’єрів, принаймні найбільших, три.

ЦІНА
Перший — ціни на газ. Перехід до єдиних ринко-
вих цін на газ для всіх категорій споживачів і ство-
рення власне ринку блакитного палива — ось 
основний потенціал газовидобування. Звичайно, у 
нинішніх економічних умовах ринкові ціни на 
газ — це тягар для українських домогосподарств, 
але його потрібно виносити за дужки галузі. І сис-
тема субсидій, яку, щоправда, ще потрібно до-
опрацювати та відшліфувати, повинна в цілому 
зняти цю проблему. Негативний соціальний ас-
пект ринкового тарифу на блакитне паливо — єди-
ний вагомий аргумент, який інтенсивно викорис-
товують популісти та лобісти інтересів окремих 
архаїчних груп впливу, виступаючи проти підви-
щення цін на цей енергоносій.

Натомість переваг ринкової ціни на газ для 
всіх значно більше. По-перше, компанії галузі 
отримають ресурс для інтенсивних капіталовкла-
день. Загалом для досягнення рівня видобутку 27 
млрд м³ блакитного палива на рік у 2020-му, за 
оцінками Асоціації газовидобувних компаній, по-
трібно щороку інвестувати в галузь $3 млрд, у той 
час як піковий рівень капіталовкладень, котрого 
було досягнуто у 2014-му, становив лише $620 
млн. Половину необхідної суми може забезпечи-
ти Укргазвидобування, лише якщо закупівель-
ну ціну газу виробництва компанії наблизять до 
ринкової і ренту знизять до середніх по економіці 
рівнів (але приватні компанії, мабуть, побоюють-
ся, що УГВ тоді розвиватиметься їхніми темпами 
і їм залишиться менше простору для зростання). 
По-друге, у держави з’явиться можливість відка-
лібрувати ставки ренти. У гіршому разі вони за-
лишаться високими, хоча забезпечать надходжен-
ня, необхідні для фінансування субсидій, і дадуть 
змогу уникати викривлення ринкових стимулів, 
внаслідок чого галузь досі деградувала. У кращому 
разі ставки ренти стануть адекватними, тоді гро-
шовий потік надходитиме компаніям галузі й буде 
спрямований на інвестиції. По-третє, ринкові ціни 
на газ усунуть можливості для маніпуляцій через 
купівлю палива за низькою ціною та моменталь-
ний продаж за високою. Зникнуть передумови для 
бурхливого зростання кількості олігархів, яких 
досі не бракує в нашому політикумі та які, на жаль, 
і сьогодні впливають на процеси в державі. Сірий 
газ, обсяг якого, за оцінками експертів, становить 
2–5 млрд м³ на рік, вийде з тіні й почне заповню-
вати дефіцити (що матиме прямий позитивний 
вплив на надходження до бюджету та енергетич-
ний баланс країни). По-четверте, ринкові ціни на 
блакитне паливо — це перший крок до залучення 
глобальних інвесторів на внутрішній ринок із їх-
німи технологіями та можливостями. Їх цікавить 
гра за правилами та на довготривалу перспективу. 
Вони не бажають невизначеності в тому, скільки 
держава забиратиме в них газу чи податків залеж-
но від того, хто перебуває при владі. 

Ще одна перевага — рух до енергоефективнос-
ті, який, щоправда, має позитивний вплив не так 
на газовидобування, як на економіку загалом. За 
даними Світового банку, за показником ВВП на 
одиницю спожитої енергії Україна відстає від роз-
виненіших країн, навіть від наших найближчих 
західних сусідів, у два — чотири рази (від Росії з її 
газовим марнотратством також — майже в півтора 
раза). І це показники 2013 року, коли ВВП Украї-
ни в доларовому еквіваленті був у 2,5 раза вищий, 
ніж сьогодні. Низька ціна на газ робить невигідни-
ми будь-які інвестиційні проекти, спрямовані на 
енергоефективність, відтак гальмує забезпечення 
останньої. Підвищення ціни має зворотний ефект. 
І він уже помітний: у 2015 році в Україні спожи-
вання блакитного палива зменшилося на 20,7%, 
хоча ділова активність (реальний ВВП) — на 9,9%. 
З відновленням глобальних цін на енергоносії від-
повідна динаміка буде ще більшою.

Популісти виступають проти підвищення цін на 
газ до ринкових. Мабуть, вони мають рацію лише 
в одному: за попередніх урядів значна частина до-
даткового грошового потоку, який у результаті  
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Додатковий видобуток 
із наявних проектів

Нетрадиційний газ
Видобуток із нових проектів
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до 27 млрд м3, або на 48% більше, ніж 2016-го. Але для цього в 
газодобувній галузі повинна відбутися справжня революція
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отримали б державні компанії, що на сьогодні ви-
добувають понад 4/5 блакитного палива в Україні, 
пішла б у пісок через марнотратство та корупцію 
тодішніх керівників (не виключено, що помітні 
суми раніше перепадали саме тим, хто сьогодні так 
голосно кричить, бо їх відірвали від «кормушки»). 
Тоді це підвищення стало б черговою операцією об-
дирання політичною верхівкою простих українців, 
а таких прикладів за історію незалежності було со-
тні, якщо не тисячі. Але зараз із минулими практи-
ками покінчено. Новий менеджмент Укргазвидо-
бування, який найняли за астрономічні суми, вже 
цілком окупив витрати на себе, заощадивши для 
держави (а відтак і для нас, платників податків) 

на закупівлях, що раніше часто-густо відбувалися 
за посередництва офшорних компаній, близько 1 
млрд грн за неповний рік роботи. Нафтогаз торік 
нарешті вийшов на операційний прибуток, який 
становив 4,5 млрд грн. Від безгосподарності по-
ступово не лишається й сліду (деякі кроки нового 
менеджменту вказують і на те, що він твердо стоїть 
на позиції обстоювання національних інтересів як 
усередині країни, так і назовні). І це прямий доказ 
того, що додатковий грошовий потік, який отрима-
ють компанії, буде використано за призначенням, а 
саме витрачено на інвестиції в розвиток.

Тож можна не сумніватися в реалізації на прак-
тиці тих загальноукраїнських вигод, які теоре-
тично випливають із приведення цін на блакитне 
паливо до ринкового (глобального чи принаймні 
регіонального) рівня. Процес уже пішов, тож цей 
найбільший бар’єр для розвитку потроху зникає.

ІНШІ ПРОБЛЕМИ РОЗВИТКУ
Друга перешкода радше тактична, ніж страте-
гічна. Йдеться про високі ставки ренти на видо-
буток газу. Так, цього року їх уже знизили порів-
няно з 2014–2015-м (див. «Перешкода для 
розвитку»). Але якщо орієнтуватися на середні 
рівні для різних економік, то нам ще є куди руха-
тися. Галузеві лобісти наголошують, що середня 
ставка ренти на видобуток газу в Європі — 9,3% 
доходу газових компаній. Це фактично в кілька 
разів менше, ніж у нас, і нібито є підставою для їх 
радикального зниження. Але лобісти при цьому 
випускають із поля зору той факт, що зарплати в 
нас у кілька разів нижчі, ніж у середньому в Єв-
ропі, тому, якщо знизити ренту до європейського 
середнього рівня, газодобувачі отримають ано-
мально високий прибуток. Можна було б допус-
тити й це, аби створити ґрунт для пришвидше-
ного розвитку галузі, сформувавши певний по-
датковий режим, за якого прибутки було б 
вигідно реінвестувати, але то вже інша крайність, 
котра не зовсім підходить Україні сьогодні з 
огляду на соціальні завдання, що стоять перед 
урядом. Найраціональнішими були б такі ставки 
ренти, які давали б змогу повністю профінансу-
вати субсидії на житлово-комунальні послуги 
(найбільша частина з них — плата за газ і те-
пло — прив’язана саме до ціни цього енергоносія) 
для незахищених верств населення. Зважаючи 
на цифри, закладені в бюджет на 2016 рік, саме 
на такий рівень ренти вийшов уряд. Адже запла-
новані надходження до скарбниці від рентної 
плати за користування надрами для видобу-
вання природного газу становлять майже 39,2 
млрд грн, а запланована сума субсидій — 35 млрд 
грн (можливо, у підсумку вона виявиться біль-
шою з огляду на те, що ціну на газ підвищили до 
єдиного рівня 6879 грн. за тис. м³).

Окрім ренти постає ціле коло інших питань, які 
стосуються оподаткування. Наприклад, на форумі 
галузеві експерти та політики зійшлися на тому, що 
частину ренти потрібно віддавати на місця, щоб на 
ці кошти розвивалися місцеві громади, які змогли 
б побачити вплив розвитку локального газового 
бізнесу на інфраструктуру. Ще одне питання — що 
повинна зробити держава для того, щоб отриманий 
газовидобувними компаніями прибуток залишали 
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в галузі й спрямовували на її розвиток, а не в офшо-
ри чи на купівлю нерухомості де-небудь на Маямі. 
Інакше кажучи, держава повинна повернутися об-
личчям до галузі. Зважаючи на те що діалог розпо-
чато й ставки ренти знижено, процес пішов.

Третя перешкода найбільш стратегічна й 
комплексна. Йдеться про ресурси, передусім 
людські, але не тільки. Припустімо, що гроші 
в обсязі $3 млрд на рік для інвестицій, яких по-

требує галузь, іще можна якось знайти (зокрема,  
завдяки збільшенню цін на газ до ринкового рів-
ня). Але нарощення видобутку потребує зовсім 
іншого ритму роботи галузі. На думку учасників 
форуму, якщо кількість нових свердловин, які 
бурить Україна за рік, на сьогодні вимірюється 
одиницями, то для досягнення поставленої на 
2020-й мети вона вже завтра має вимірюватися 
сотнями. А це потребує і значно більшої кількос-
ті технологів, і систематичного швидкого виді-
лення земельних ділянок із мінімальною кіль-
кістю перешкод від чиновників та інших охочих  

нагріти на цьому руки, і масштабних регулярних 
геологорозвідувальних робіт, і публічного кон-
курсного розподілу спецдозволів на видобуток 
вуглеводнів, і відкритого доступу до геологічної 
інформації, і ще багато чого іншого. Зрештою, по-
трібно налагодити корпоративне управління в 
Укргазвидобуванні й Нафтогазі так, щоб за жод-
ної зміни влади ці компанії, які разом домінують 
у галузі й тому покликані стати її лідерами в най-
ближчому майбутньому, не повернулися до мину-
лих порочних практик управління. Більшість із 
цих змін залежать від держави й не можуть відбу-
ватися без її участі. Тому знову-таки йдеться про 
реформи, тепер уже галузеві, з якими досі Укра-
їна справлялася дуже повільно й вибірково. Чи 
зможе зробити країна прорив у цьому конкретно-
му випадку? Поживемо — побачимо.

За даними Асоціації газовидобувних компа-
ній, галузь забезпечує близько 5% надходжень до 
бюджету та 7% ВВП країни. Якщо видобуток газу 
зросте в півтора раза, то й ці цифри збільшаться 
практично пропорційно. За оцінками Міненерго, 
1 млрд грн інвестицій у галузь забезпечує приріст 
ВВП на 2,1 млрд грн, збільшення видобутку газу на 
1,35 млрд м³ сумарно протягом 10 років і супрово-
джується покращенням платіжного балансу, під-
вищенням податкових надходжень, створенням 
робочих місць тощо. Усе це варте того, щоб про-
водити реформи в галузі й боротися за збільшен-
ня власного видобутку блакитного палива. І нехай  
собаки собі гавкають: сподіваємося, караван ітиме 
за будь-яких умов. 

 | 13ЕНЕРГЕТИКА | НА ЧАСІ

ПОТРІБНО НАЛАГОДИТИ КОРПОРАТИВНЕ 
УПРАВЛІННЯ В УКРГАЗВИДОБУВАННІ Й НАФТОГАЗІ 
ТАК, ЩОБ ЗА ЖОДНОЇ ЗМІНИ ВЛАДИ ЦІ КОМПАНІЇ 
НЕ ПОВЕРНУЛИСЯ ДО МИНУЛИХ ПОРОЧНИХ 
ПРАКТИК УПРАВЛІННЯ
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В
літку всі кудись збираються. Курортні кло-
поти, приємна метушня, час «для себе», за-
конне право на відпочинок… Усе добре, все як 
завжди. Але варто зайти, наприклад, на заліз-

ничний вокзал і стає зрозуміло, що не всі подорожі 
нині є веселими та безпечними. Тут обо в’язково зу-
стрінеш людей у камуфляжі: випраному й свіжень-
кому (з відпустки на фронт), бувалому й потертому 
(з АТО на ротацію), прикрашеному кількома меда-
лями (дембельському). Не всі наші літні дороги ве-
дуть до тепла й затишку. Не всім доводиться брати у 
свій літній багаж речі для релаксу, комусь актуаль-
ніший речовий мішок, комусь — тривожна валізка 
біженця на випадок «якщо раптом знову».  

З легкістю про хід війни на Донбасі люблять го-
ворити люди з колишніх радників, ті, що живуть за 
тисячі кілометрів від України, у державах «першого 
світу», — вочевидь, тамтешній мікроклімат якось по-
особливому впливає на пророчі здібності в «колись 
наближених» осіб. Ті ж, хто спостерігає фронт не че-
рез YouTube, а через бусоль і бінокль, не надто щедрі 
на глобальні прогнози. «Сьогодні стріляли трохи мен-
ше, ніж учора, але це не порівняти з тим, що було рік-
два тому», — приблизно так каже більшість тих, хто 
зустрічає вже третє літо в окопах. Гадати не випадає: 
ресурси сепаратистів обмежені, але в Росії снарядів і 
техніки вистачить не на одну війну, тому відповіді слід 
шукати там, за східним кордоном. Коли їхній імпера-
тор награється в солдатиків, коли підбере наступний 
театр бойових дій для експансії «русского міра» — про-
гнозувати речі такого рівня здатні тільки висококлас-
ні шпигуни, але вони не збирають прес-конференцій. 
Очевидним залишається одне: Кремль від України не 
відступиться: якщо не пряма військова інтервенція, то 
троянський кінь у вигляді Опоблоку як «альтернати-
ва» нинішній владі, дестабілізація якщо не ззовні, то 
зсередини. І цьогорічне 9 травня якраз і стало такою 
собі репетицією відкриття ще одного фронту проти 
України в гібридній війні. 

Ми звикли жити певними циклами: щось зробити 
до Різдва, щось до Великодня, ну що вже не встиг, то 
бодай до літа, а там уже й гуляй собі досхочу. Ниніш-
ній календар особливий. Хоч тракторист ти, хоч топ-
менеджер — завжди вносиш у свої плани корективи: ну 
якщо війни не буде, то... Вона ж бо ніби і йде, ніби й по-
троху вщухає. Армія ніби стає поволі контрактною, але 
від мобілізації не відмовились остаточно. Мінські угоди 
ніби й діють, але не вповні й, здається, вже заблукали у 
власних тенетах. За планом на окупованому Донбасі ось-
ось мали б відбутися вибори. Але як їх організувати, як 
провести так, щоб вони не вийшли черговою імітацією 
чи фарсом, як так звані народні референдуми навесні 

2014-го? Та й кому вони потрібні — лідерам бойовиків? 
Українській владі, яка від однієї згадки про чергові по-
ступки сепаратистам втратить залишки свого куцого 
рейтингу? Москві, якій не потрібні жодні електоральні 
ігри, щоб контролювати своїх пішаків на Донбасі? Захо-
ду, який засліплений власним пацифізмом і мантрами 
про мирне врегулювання?

Важко повірити в те, що зрадять своїй звичці мати 
тривалі літні канікули українські депутати. Так, не все 
гаразд із коаліцією. Є проблеми з ухваленням потріб-
них для виконавчої влади законопроектів. «Непрохід-
ність» Юрія Луценка на посаду генпрокурора — зайве 
підтвердження того. На часі ціла битва навколо так 
званого пакета МВФ. Чергова політична криза може 
розпочатися будь-коли, і ціною тоді стануть позачер-
гові вибори до Ради. Серед літа це малоймовірно, але 
підготовка до них, отже, розгортання штабів, початок 
прихованої і не дуже агітації — це цілком можливо. Тож 
у політичній площині годі чекати «мертвого сезону»: 
головні гравці побояться втрачати форму напередодні 
можливих виборів, які за бажання інспірують у будь-
який зручний момент. 

Тепер, коли для нашої економіки «вісті з полів» ста-
ли не менш важливими за коливання світових цін на 
нафту, літо стає саме тією порою, яка весь рік годує. За 
сприятливих умов та щедрого врожаю український АПК 
дістане додатковий поштовх до зростання, а разом із тим 
і вся національна економіка, яка, за спостереженнями 
аналітиків, має всі шанси на поступове одужання. Але 
за тієї самої умови: якщо не буде загострення на фронті. 

Вся Україна нині нагадує такого собі не надто успіш-
ного школяра, який наприкінці четвертої чверті не по-
дає жодних ознак того, що може задовільно закінчити 
навчальний рік. Отже, дістане завдання на літо, які 
зроб лять його канікули не такими вже веселими й три-
валими. Незакінчена війна, нерозпочаті (а в багатьох га-
лузях стан справ саме такий) реформи, обіцяні, але такі 
небажані вибори — увесь цей комплекс проблем ніде не 
подінеться нинішнього літа й тяжітиме над кожним із 
нас. Отже, не залишається нічого іншого, окрім як по-
силено готуватися до перескладання іспитів. Добре, що 
Історія все ще дає нам такий шанс. 

(Не)тривожна валіза
Дмитро Крапивенко

ВСЯ УКРАЇНА НИНІ НАГАДУЄ ТАКОГО СОБІ НЕ НАДТО 
УСПІШНОГО ШКОЛЯРА, ЯКИЙ НАПРИКІНЦІ  
ЧЕТВЕРТОЇ ЧВЕРТІ НЕ ПОДАЄ ЖОДНИХ ОЗНАК ТОГО,  
ЩО МОЖЕ ЗАДОВІЛЬНО ЗАКІНЧИТИ НАВЧАЛЬНИЙ РІК. 
ОТЖЕ, ДІСТАНЕ ЗАВДАННЯ НА ЛІТО



Напрямки можливих ударів 
Анатолій Шара 

Тиждень спробував проаналізувати поточну ситуацію на фронті 
й визначити ділянки, на яких існує найбільша загроза загострення цього літа

Н
а відміну від літа — осені 2014-го та початку 
2015-го, бойові дії на Донбасі набули позицій-
ного характеру, що зовсім не означає їх ціл-
ковитого припинення. На різних ділянках 

фронту спалахують локальні бої. 
Необхідно зазначити, що війна на Донбасі має  

гібридний характер. Відповідно активність на фронті 
починається тоді, коли сторони намагаються вирі-
шити політичні питання. Так, російське МЗС вкотре 
заявило, що очікує від Києва реалізації всіх пунктів 
мінських домовленостей. На практиці це означає 
проведення виборів в окупованій частині Донба-
су, забезпечення дії закону про особливі райони  
(ОРДіЛО) на постійній основі, амністію бойовикам. 

Затягування української влади з остаточним ви-
рішенням цих питань, імовірно, призведе до серйоз-
ної ескалації на фронті, як це було в Іловайську та 
Дебальцевому. Тому російське керівництво викорис-
товуватиме терористичні угруповання, щоб змусити 
нашу владу піти на ці поступки. 

Якщо не заглиблюватися в офіційну терміноло-
гію оновленого розподілу фронту на сектори, то зону 
АТО можна розбити за територіальним принципом: 
луганський напрямок, донецький, Світлодарська 
дуга — Горлівка та маріупольський. У кожному з них 
є свої гарячі точки, де бойові дії повністю ніколи не 
припинялися. Найбільш напружена ситуація на  
донецькому напрямку та навколо Горлівки.

На Луганщині ситуація дещо стабілізувалася, але 
бойовики й далі обстрілюють із заборонених калібрів 
населені пункти, підконтрольні Україні, блокпости та 
позиції ЗСУ. Тому відносне затишшя вельми оман-
ливе, що вже не раз демонстрували терористи. 

Українська розвідка доповідає про прибуття вій-
ськової техніки, пально-мастильних матеріалів до 
Краснодона, Луганська. Проте малоймовірно, що 
російсько-терористичні війська спробують піти в на-
ступ саме на луганському напрямку, адже тут є кілька 

факторів, які зменшують загрозу ворожого наступу. 
По-перше, це природна перешкода — річка Сівер-
ський Донець, що розділила українські війська та бо-
йовиків. Тому терористам для повноцінного штурму 
потрібно підготувати відповідну інфраструктуру для 
її проходження. Це важко буде не помітити, тому 
українські війська матимуть достатньо часу для того, 
щоб завадити форсуванню ворогом Дінця. По-друге, 
на цьому напрямку зібране доволі потужне угру-
повання українських військ, здатне до ефективної  
оборони.    

На локальне загострення можна чекати непо-
далік Станиці Луганської, Щастя, Жовтого, Трьохіз-
бенки, Кримського, Жолобка. Але найпроблемнішою 
зоною є лінія Золоте — Попасна — Троїцьке. Саме тут 
можуть бути найбільші провокації. 

Події ж на Світлодарській дузі набагато загроз-
ливіші. Після виходу сил АТО з Дебальцевого лінія 
фронту зупинилася перед містечком Світлодарськ та 
селищами Луганське, Новолуганське, Миронівське. 
Тут були зведені повноцінні укріплені райони, за-
вдяки яким українська армія успішно захищає свої 
позиції. 

На цій ділянці терористи дуже активні. Світло-
дарська дуга — ключ до стратегічних шляхів на Бах-
мут, Слов’янськ, Лисичанськ. Крім того, тут міститься 
Вуглегірська ТЕЦ, яка працює якраз переважно на 
тимчасово окуповані території. 

Бойовики не раз заявляли про можливий наступ 
на цьому напрямку. Проте, поки терористи погрожу-
ють, підрозділи ЗСУ займають сірі зони та панівні  
висоти, так би мовити, «відгризаючи» територію. 

Ще однією гарячою точкою є Горлівка, точні-
ше підступи до неї. Українські війська перебувають 
на відстані витягнутої руки від околиць міста. Тут 
якраз і ведуться жорстокі бої. Найгарячішими вони 
є в районі населених пунктів Зайцеве, Майорськ, 
Гольмівське. 
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Бойовики будь-що намагаються відсунути лінію 
фронту подалі від міста. Тому навряд чи вони припи-
нять це робити. Бойові дії тут триватимуть, адже ЗСУ 
намагатимуться утримати те, що вже конт ролюють, 
терористи ж робитимуть усе можливе, щоб цьому 
завадити, принагідно погрожуючи широкомасштаб-
ним наступом на Бахмут та Костянтинівку.

Стандартно найжорстокіші бої постійно точаться 
на донецькому напрямку. Але треба зазначити, що 
тут сталися важливі стратегічні зміни. Так, на почат-
ку лютого 2016 року бійці розвідувальної роти 58-ї 
ОМБр разом з іншими підрозділами ЗСУ зай няли 
промзону в Авдіївці. 

Терористи, які до цього досить упевнено почува-
лися на зазначеній ділянці, відверто проспали цей 
хід. Тепер сили АТО здійснюють вогневий конт роль 
Ясинуватської розв’язки, через яку йде дорога, що 
сполучає Донецьк і Горлівку. Зараз тут точаться 
перманентні бої, при цьому бойовики не вагаючись 
застосовують заборонені калібри, користуючись 
тим, що місія ОБСЄ не виїжджає вночі. Незважаю-
чи на жорстокі обстріли, українські бійці все ж ство-
рили оборонні спорудження й успішно відбивають 
атаки. 

На сьогодні терористи дещо зменшили інтенсив-
ність вогню, але можна бути впевненими, що вони 
не припинять спроб повернути статус-кво й відбити 
промзону, принаймні відтіснити українських воя-
ків подалі від Ясинуватської розв’язки. Традиційно 
гарячими є також позиції ЗСУ на такому напрямку: 
шахти «Бутівка», «Зеніт» (неподалік села Спартак) 
та селища неподалік Донецького аеро  порту, як-от 
Опитне, Водяне, Піски, Невельське. 

Хоча бої зараз точаться переважно біля Авдіївки, 
не можна сказати, що інші місця бойовики припини-
ли обстрілювати. Щодо цієї ділянки фронту можна 
стверджувати, що терористи робитимуть усе мож-
ливе, аби відтіснити ЗСУ якнайдалі від Донецька. 

Традиційно неспокійно в Мар’їнці, яка фактично 
є передмістям Донецька. У червні минулого року бо-
йовики пішли в наступ, але, діставши серйозну відсіч, 
були змушені відступити. У 2016-му вони теж постій-
но обстрілюють, провокуючи українських військових 
на вогонь у відповідь. 

На маріупольському напрямку зараз відносно 
тихо, але будь-якої миті може початися буря. Розгля-
немо цю ділянку з півночі на південь. Докучаєвсько-
оленівський напрямок. Тут українські вояки теж по-
тіснили терористів із так званої сірої зони. У «ДНР» 
через це почалася паніка, адже ЗСУ впритул підійшли 

до Докучаєвська й можуть конт ролювати вогнем 
Центральний кар’єр. Командири сепаратистів ствер-
джують, що українські війська підуть на штурм цього 
міста. Хоча на оперативно-тактичному рівні ситуацію 
тут потрібно розглядати комплексно разом із селами 
Новотроїцьке, Славне, Березове, Тарамчук, Степове. 

Українське командування, як і бойовики, прекрас-
но розуміє значення дороги Н-20 (Слов’янськ — Ма-
ріуполь). Адже під час наступальних дій тут можна 
створити плацдарм для оточення терористів у районі 
Оленівки, а за певних сприятливих обставин дійти до 
Донецької об’їзної дороги. 

Бойовики, своєю чергою, можуть завдати удару 
з виходом до Волновахи та оточенням українських 
військ біля Старогнатівки. Тому кожна зі сторін роз-
глядає цей напрямок як надзвичайно важливий, а 
отже, ймовірність відновлення серйозних бойових 
дій тут дуже висока. 

Не можна забувати й про інші стратегічно важ-
ливі точки напрямку: села Гранітне, Чермалик та 
Павлопіль. Втрата кожного з них для українських ЗС 
може стати критичною, бо ворожий прорив тут від-
криває значний простір для захоплення Волновахи й 
виходу до Маріуполя. 

Постійно також обстрілюються населені пункти 
Гнутове й Талаківка, щоправда, дещо стихло в Ши-
рокиному. 

Загалом на маріупольському напрямку можливі 
серйозні провокації, тому тут потрібно завжди бути 
насторожі. Адже бойовики можуть завдати удару в 
будь-який момент. 

Як висновок хочеться сказати, що ситуація в зоні 
АТО стабілізувалася, при цьому українські воя ки на 
деяких напрямках заволоділи стратегічною ініціа-
тивою. Але з огляду на все сказане вище потрібно 
розуміти, що війна є лише продовженням політич-
ної лінії держав — її учасниць: України та Росії. Тому 
ситуацію в зоні АТО треба неодмінно пов’язувати з 
реалізацією мінських домовленостей і реакцією між-
народної спільноти щодо цього конфлікту. 

 | 17

№ 19 (443) 13 – 19.05.2016 | УКРАЇНСЬКИЙ ТИЖДЕНЬ

ЛІТО-2016 | ТЕМА НОМЕРА 

ТЕРОРИСТИ РОБИТИМУТЬ УСЕ МОЖЛИВЕ,  
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ЯКНАЙДАЛІ ВІД ДОНЕЦЬКА ТА ГОРЛІВКИ. 
БОЙОВИКИ ТАКОЖ НЕ РАЗ ЗАЯВЛЯЛИ ПРО 
МАЙБУТНІЙ НАСТУП НА СВІТЛОДАРСЬКІЙ ДУЗІ



Спаринг-партнери Банкової
Богдан Буткевич

Адміністрація президента відшуковує прийнятні для себе сценарії майбутніх 
парламентських і президентських виборів, які намагається якнайдалі відсунути в часі

В
ідтоді як президентові Порошенку таки вда-
лося проштовхнути всіма правдами й не-
правдами на посаду прем’єр-міністра Воло-
димира Гройсмана, український політикум 

затих. Ну не те щоб зовсім, але явно взяв паузу. Од-
нак це оманлива пауза. Всі, й насамперед сама Бан-
кова, розуміють, що суперечності та проблеми, які 
так яскраво висвітлилися під час «гройсманіади», 
нікуди не поділися. І що су спільне розчарування та 
втома від влади, яка так і не змогла запровадити рі-
шучі зміни, дуже великі. І що вони обов’язково ви-
ллються в зміну цієї влади. Тому там гарячково 
підшуковують варіанти, як же вийти на виборчий 
цикл із шансами на успіх. Найближчі літні місяці 
будуть присвячені цим пошукам. Однак деякі  
напрацювання розвиднюються вже зараз.

В українському політикумі діє тільки одне пра-
вило: ніколи не знаєш, що буде завтра. Однак, як 
і попереджав у минулих публікаціях Тиждень, 
2016 року виборів, швидше за все, не буде. Переду-
сім ідеться про позачергові перегони до Верховної 
Ради, які здавалися такими близькими ще кіль-
ка тижнів тому. Однак призначення Володимира 
Гройсмана засвідчило, що буквально за півкроку 
до прірви в української «еліти» все ж таки вмика-
ється самозбереження. І Петро Порошенко, і Арсе-
ній Яценюк прекрасно розуміють, що позачергові 
парламентські вибори якщо не стануть політичною 
могилою, то принаймні закриють питання про  
нинішній владний дуумвірат.

Саме тому вони таки домовилися про більш-
менш прийнятний для обох варіант подальшого іс-
нування коаліції, за якого кожен дістав те, що хотів. 
Яценюк — збереження впливу й важливих посад 
за умови формальної відставки, Порошенко — фор-
мальну консолідацію всіх гілок влади під своїм 
омофором. Однак отримана конструкція нової ко-
аліції дуже крихка. Не так навіть через критичну 
кількість депутатських багнетів у фракціях БПП та 
«Народний фронт», як через величезні внутрішні 
суперечності і між командами президента та екс-
прем’єра, і всередині їх самих. Але тепер обидва 
дія чі зроблять усе можливе, щоб ця конструкція 
проіснувала якомога довше.

Найближчим тестом на міцність для коаліції та 
закінченням нинішнього затишшя стане внесен-
ня урядового пакета законопроектів під кодовою 
назвою «Співпраця з МВФ». Фактично це законо-
проекти не Кабміну, а Адміністрації президента. 
Так, глава АП Борис Ложкін нещодавно заявив: «24 
важливих проекти законів треба ухвалити вже до 
кінця травня, бо від цього залежить, чи отримає 
Україна $1,7 млрд від МВФ, €705 млн від ЄС та до-
даткові $1 млрд під гарантії уряду США. Загалом 

до кінця року в межах співпраці з МВФ та ЄС має 
бути розроблено та ухвалено парламентом ще 129 
законів, значна частина яких — пряма відповідаль-
ність Кабміну». Зокрема, ці законопроекти перед-
бачають надання міністрам більших повноважень 
щодо призначення та звільнення своїх заступників, 
держсекретарів, керівників центральних органів 
виконавчої влади та їхніх заступників.

Цікаво буде подивитися, як і що саме з цього пе-
реліку внесе Гройсман до Ради, адже всі експерти 
та політологи прямо говорять про те, що екс-спікер 
має чималі амбіції й зовсім не збирається від них 
відмовлятися. Саме від процесу ухвалення згада-
них документів можна починати відлік часу для 
реалізації сценаріїв розвитку політичних подій на 
найближчі місяці. 

Отже, перший сценарій — ухвалення пакета 
законопроектів провалюється, наприклад, через 
те, що НФ відмовляється давати за них голоси. 
Через конфлікт інтересів чи банальний брак го-
лосів, до того ж, що цілком реально, в обох фрак-
ціях. Відповідно запускається ланцюгова реакція, 
яка в теорії має призвести до розпаду коаліції та 
перевиборів. Однак цей варіант видається напро-
чуд нереальним. По-перше, треба розуміти, що на 
сьогодні в коаліції лишилися тільки дві сили, ко-
трі, як ми вже казали, життєво зацікавлені в тому, 
щоб таки домовитися, бо прекрасно усвідомлю-
ють: 90% із них не мають шансів потрапити до 
наступного складу Ради. І можна не сумніватися, 
що Петро Олексійович з Арсенієм Петровичем 
намагатимуться знайти компроміс до останнього. 
По-друге, навіть якщо конфлікт таки почнеться, 
треба враховувати, що нинішня сесія ВР закри-
вається в липні. І навряд чи хтось захоче вирішу-
вати такі серйозні речі, як перевибори влітку, або 
навіть банально не встигне. А за півтора місяця 
канікул можна домовитися про що завгодно. Тож 
цей варіант розвитку подій на літо визначаємо як 
найменш імовірний.

Єдине, що може його наблизити, — це великі ко-
рупційні скандали в оточенні президента чи навко-
ло нього самого. Якраз на кшталт «офшоргейту», 
який уже другий місяць гуляє українським інфор-
маційним простором через публікації «панамських 
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документів». Хоча навряд ця тема може завдати 
президентові більшої шкоди, ніж уже завдали оче-
видніші епопеї з призначенням Гройсмана чи на-
вколо Генеральної прокуратури.   

Другий сценарій — БПП і НФ спокійно домов-
ляються між собою, мобілізують усіх депутатів, 
добирають (докуповують) потрібні голоси в гру-
пах «Відродження» та «Воля народу» й прово-
дять необхідні законопроекти. Після чого мирно 
добивають нинішню сесію та їдуть відпочивати 
на Сейшели чи де там зараз модно в нашого по-
літбомонду. Про жодні перевибори не йдеться. 
Цей варіант слід визнати найреальнішим і най-
імовірнішим.

Однак не варто забувати, що в парламенті є ще 
три фракції, які колись входили до коаліції, а потім 
нібито з неї вийшли й подалися в опозицію, хоча 
фактично й далі співпрацюють із Банковою. Це 
«Самопоміч», «Батьківщина» та радикали Ляшка, 
які зараз гарячково підшуковують можливість хоч 
якось повернути свій вплив. І тому третій сценарій 
розвитку подій пов’язаний насамперед із ними. До 
цього додамо також й фактор Донбасу, точніше гі-
потетичну можливість ухвалення законопроекту 
про вибори в ОРДіЛО.  

Та достеменно відомо, що в АП, у надрах якої 
розробляється відповідний законопроект, абсо-
лютно не збираються торпедувати цей процес. За 
інформацією Тижня, там прекрасно розуміють, 
що внесення такого законопроекту надасть по-
літичній кризі другого дихання. Адже колишні 
«міноритарії» коаліції використають цю карту для 
розкачки ситуації та подальшої торгівлі за своє 
«умиротворення», за відповідні посади та потоки у 
виконавчій владі. Або навіть і не за посади, а за до-
ведення ситуації до позачергових виборів.

Варто згадати, через кого пішов перший злив 
інформації про те, що нібито США вустами Вікторії 
Нуланд вимагають від України термінового ухва-
лення закону про вибори в ОРДіЛО. Це була депу-
татка від «Самопомочі» Вікторія Войціцька. Плюс 
голосів за такий законопроект немає навіть усере-
дині самої коаліції. Так, «Народний фронт» кате-
горично відмовляється голосувати за будь-які за-
конопроекти про статус Донбасу чи вибори в ньому, 
допоки звідти не будуть виведені російські війська. 
Подейкують, що це позиція особисто Олександра 
Турчинова. Тому, як запевнили нас поінформова-
ні джерела, і «ситуативна кімната» аналітиків АП 
під керівництвом Ростислава Павленка, і «кімната» 
Березенка — Кононенка, інший центр впливу, ра-
дять президентові якомога довше тягти час у цьо-
му питанні, заговорювати зуби Заходу й у жодному 
разі не допускати появи виборчого законопроекту в 
парламенті. 

Отже, як бачимо, третій сценарій — розкачка 
ситуації через законопроект про вибори в ОРДіЛО 
руками трьох «новоопозиційних» парламентських 
фракцій — видається ймовірним, але тільки за умо-
ви, що Банкова вирішить внести згаданий доку-
мент до сесійної зали.  

Утім, якщо подивитися трохи далі, ніж ни-
нішнє літо, стає зрозуміло, що затягувати час, до 
чого, власне, наразі й зводиться вся політика АП, 
до нескінченності неможливо й контрпродуктив-
но. О’кей, навіть коли вдасться оминути небезпеку  

позачергових перегонів 2017-го й 2018-го, 2019-го 
йти на чергові вибори таки доведеться. І якщо ко-
мусь здається, що це дуже далеко, то він помиляєть-
ся, адже цикл підготовки до перегонів з боку влади 
має починатися щонайменше за півтора року до 
дати голосування. Це період так званої роздачі сло-
нів та підшуковування союзників. А також створен-
ня зручних суперників.

І тут ми підходимо до найцікавішого моменту. 
Головний козир Банкової на сьогодні в тому, що 
коли на парламентському рівні за бажання фор-
мальну альтернативу БПП знайти не проблема, то 
на президентському конкурентів у Петра Порошен-
ка не спостерігається. Андрій Садовий, здається, 
так і не вирішив, чи треба йому цього, а інших «рей-
тингових» конкурентів у нинішнього глави держа-
ви немає. Тому дивитися треба на тих, хто зараз уже 
в строю. Власне, у теорії конкуренцію Порошенкові 
можуть скласти або Юлія Тимошенко, або Юрій 
Бойко з Опоблоку. 

За інформацією Тижня, Банкова планує почи-
нати відкатувати стару-добру технологію виведен-
ня в другий тур зручного суперника, який у будь-
якому разі програє. Свого часу так Кучма вивів у 
другий тур Симоненка, Янукович мріяв повторити 
такий трюк з Олегом Тягнибоком. Тепер Банкова 
думає над тим, хто ж виступить у ролі спаринг-
партнера. І, як нам стало відомо, там схиляються 
до прізвища Тимошенко. Яка, попри чергове зрос-
тання рейтингу, що ґрунтується на популістичній 
критиці підвищення тарифів, має чітку межу при-
хильників (як засвідчило протистояння з Янукови-
чем на виборах-2010) і чималу армію ненависників. 
Ідеальний суперник. 
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Букетний період. Президент і прем’єр воліли б працювати  
без потрясінь, але немає впевненості в Раді
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Поділити на нуль  
Денис Казанський 

Вибори на окупованому Донбасі — це лише гасло з мінських переговорів,  
для реалізації яких не існує нині жодних інструментів. Волевиявлення  
там можна тільки зімітувати на шкоду українським інтересам

Р
озмови про вибори в захоплених незакон-
ними збройними формуваннями районах 
Донецької та Луганської областей вкотре 
пожвавилися після візиту до Києва за-

ступника держсекретаря США Вікторії Нуланд. 
За підсумками зустрічі народний депутат від 
«Самопомочі» Вікторія Войціцька повідомила, 
що Держдеп наполягає, аби Україна внесла 
зміни до Конституції з «особливим статусом» 
для окупованих територій і провела на них ви-
бори вже в середині літа. Пізніше Нуланд уточ-
нила, що не називала конкретних дат їх прове-
дення. Однак, як кажуть, осад лишився.

Уже давно не є секретом той факт, що Захід, 
й особливо Європа, хоче якомога швидше вирі-
шити миром «українське питання». Європейці 
зацікавлені в знятті санкцій із РФ, через які самі 
втрачають гроші. Безумовно, багато хто був би 
радий, якби Україна пішла на поступки й вико-
нала свої зобов’язання за мінськими угодами в 
односторонньому порядку, не вимагаючи нічого 
від підконтрольних Москві маріонеткових псев-
дореспублік, що тримаються на російських баг-
нетах. Однак якщо дивитися на речі тверезо, то 
стає зрозуміло, що провести будь-які вибори, які 
хоч трохи нагадуватимуть справжнє волевияв-

лення, на Донбасі сьогодні неможливо. І навряд 
чи буде можливо в найближчому майбутньому.

Головна проблема полягає в тому, що бойови-
ки категорично не хочуть проводити їх за україн-
ськими законами й допускати до них українські 
політичні сили. Про це не раз заявляв сам Олек-
сандр Захарченко. Провести такі «закриті» й «ав-
тономні» вибори, звичайно, можна. Незрозуміло 
тільки, навіщо це Україні й до чого тут вона вза-
галі? Як і те, для чого в цьому разі витрачати час 
та імітувати якийсь процес, якщо такі «вибори» в 
«ДНР» і «ЛНР» уже відбулися в 2014 році для ле-
гітимізації Захарченка та Плотницького.

Навряд чи сьогодні у світі є хоча б один по-
літик, який вірить, що в маріонеткових «респу-
бліках» можливі взагалі хоч якісь чесні вибори. 
Навіть усередині самих «ДНР» і «ЛНР» відкри-
то говорять про те, що процесу волевиявлення 
в 2014-му не було й що Захарченко з Плотниць-
ким просто узгоджені в Москві та призначені 
кураторами. Зокрема, писав про це опальний 
донецький польовий командир Олександр Хода-
ковський. А колишній голова «ЦВК ДНР» Роман 
Лягін досі сидить у підвалі після того, як пригро-
зив, що розповість про те, як насправді відбува-
лися «вибори» ватажка «ДНР».

Якщо допустити, що вибори в Донецьку від-
будуться вже цього літа, тобто за кілька місяців, 
то які це можуть бути вибори? Вибори між Захар-
ченком і Ходаковським? Між Захарченком і Губа-
рєвим? Утім, у Луганську не варто розраховувати 
навіть на таку убогу інтригу. Там усі гіпотетичні 
конкуренти Плотницького були знищені ще ми-
нулого разу. Звичайно, можливо й таке, що Росія 
призначить своїми гауляйтерами в Донецьку та 
Луганську нових людей, як варіант — представни-
ків колишньої Партії регіонів, але тоді стане оче-
видно, що ніяких «республік» не існує, а є лише 
черговий спектакль, керований із Кремля.

Говорити про повноцінний виборчий про-
цес на окупованих територіях сьогодні немож-
ливо. Надто вже багато перешкод стоїть на 
шляху організації нормального волевиявлення 
громадян у цих районах. Ніхто досі не відповів 
на запитання, як будуть ураховані права та ін-
тереси тих жителів Донбасу, що не хотіли й не 
хочуть жодних «ЛНР» і «ДНР»? Матимуть вони 
своїх кандидатів чи будуть змушені вибирати 
тільки з кандидатур, узгоджених із російською 
окупаційною адміністрацією? Матимуть мож-
ливість голосувати за українські партії чи ви-
являться в становищі негромадян на території 
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Ще одні вибори? Ватажки самопроголошених республік спроможні 
інсценувати волевиявлення в будь-який момент 



власної країни й будуть дискриміновані у сво-
єму виборі?

Незрозуміло також, чи зможуть голосувати 
ті жителі нині підконтрольних бойовикам ра-
йонів, які стали біженцями й змушені були ви-
їхати після початку бойових дій. Якщо погляну-
ти на досвід інших країн, то приклад тієї самої 
Хорватії засвідчує, наскільки важливо державі 
забезпечити голоси лояльного населення на 
спірних територіях. Коли відбувалася інтеграція 
захопленої сербами Східної Славонії, то право 
вибирати місцеву владу дістали всі хорвати, які 
стали біженцями після початку війни. Вони мог-
ли голосувати незалежно від місця проживання, 
і спеціальні дільниці для них були відкриті по 
всій країні.

Чи можливий аналогічний сценарій на майбут-
ніх виборах в ОРДіЛО? Дуже сумнівно. Проросій-
ські угруповання навряд чи на це підуть. Тож ми 
знову матимемо не вирішення проблеми, а лише 
імітацію. Задобрювання однієї зі сторін за рахунок 
іншої. Прийняти в цьому разі умови російської 
сторони означає погодитися з результатами чист-
ки, яка фактично відбулася на окупованій терито-
рії в 2014 році, коли лояльне до України населення 
змушене було втікати, щоб урятуватися. Однобокі 
вибори тільки узаконять таку чистку, а отже, нада-
дуть конфліктові нового імпульсу.

Досі невідома відповідь і на головне техніч-
не питання: хто та як рахуватиме голоси? У по-
точній ситуації діяльність українських виборчих 
комісій і спостерігачів на території ОРДіЛО не-
можлива. У районах, де правлять збройні фор-
мування і верховенство визначається кількістю 
автоматів та бронетехніки, говорити про повно-
цінну організацію волевиявлення не випадає 

Якщо ж ми спробуємо заплющити очі на ре-
альність, це буде не тільки відверто невигідною 
для України дурістю, а й серйозним злочином 
проти демократії та тих цінностей, які століття-
ми відстоювало західне суспільство. І на Заході 
це чудово розуміють.

Треба визнати, що ігнорування інтересів 
української сторони й задоволення запитів тіль-
ки однієї (у цьому разі російської) не ведуть до 
зменшення суперечностей, а, навпаки, створю-
ють нове вогнище напруження й відкладають 
проблему, замість того щоб вирішувати її.

Прийнявши правила гри, які сьогодні на пере-
говорах нав’язує Україні Кремль, Захід буде зму-
шений визнати, що поступається своїми базовими 
принципами та цінностями. Проведення виборів в 
ОРДіЛО за путінським сценарієм буде вельми не-
веселим прецедентом, який, своєю чергою, озна-
чатиме відкат до реалій 1930-х років. До чого може 
призвести така поступливість? До серйозної кризи 
західних демократій і фактичного торжества нео-
фашистської, загарбницької ідеології.

Утім, поки що ніхто, схоже, ще не уявляє, 
якими все-таки повинні бути вибори в ОРДіЛО 
та як їх організувати на практиці. Це як ділення 
на нуль у математиці — неможлива й заборонена 
операція, що призводить до системної помилки. 
Клубок суперечностей надто заплутаний, і чітко-
го плану немає ні в кого. А це означає, що ми на-
вряд чи побачимо серйозний прогрес у політич-
ному вирішенні проблеми Донбасу нинішнього 
літа. Схоже, рано чи пізно обидві сторони дійдуть 
висновку, що оптимальний етап припинення на-
сильства в цьому разі — придністровський або 
абхазький сценарій. Тож, найімовірніше, на нас 
чекають банальне заморожування конфлікту та 
чергова чорна діра на світовій мапі на місці ко-
лись успішного українського регіону. 
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ПРИЙНЯВШИ ПРАВИЛА ГРИ, ЯКІ СЬОГОДНІ  
НА ПЕРЕГОВОРАХ НАВ’ЯЗУЄ УКРАЇНІ КРЕМЛЬ, 
ЗАХІД БУДЕ ЗМУШЕНИЙ ВИЗНАТИ,  
ЩО ПОСТУПАЄТЬСЯ СВОЇМИ БАЗОВИМИ 
ПРИНЦИПАМИ ТА ЦІННОСТЯМИ



Дозрівання надії
Олександр Крамар

Улітку 2016-го українці мають шанс зітхнути з полегшенням  
більш ніж після двох важких років

Я
к і очікувалося, 2016-й, схоже, таки стане 
роком стабілізації та початку повільного 
відновлення економіки. Можна сподіва-
тися, що припиниться падіння й рівня 

життя населення, реальні доходи якого останні 
два роки стрімко танули. Особливо помітним за-
тишшя після шторму буде влітку, звісно, якщо не 
станеться ескалації напруження на Донбасі.

Уже нині бачимо гальмування темпів інфляції, 
яка навесні 2015-го в річному вимірі сягала 60% і 
більше. Наприклад, річне (до відповідного місяця 
попереднього року) зростання споживчих цін зни-
зилося від 40,3% у січні 2016-го до 9,8% у квітні. 
Харчові продукти у квітні 2016-го коштували тіль-
ки на 6,1% більше, ніж у квітні 2015-го, хоча ще в 
січні 2016-го були дорожчі проти січня 2015-го на 
36,9%. Одяг та взуття — відповідно на 19,6% (кві-
тень до квітня) і 31,5% (січень до січня). Ліки — на 
8,4% та 31,9%. Транспортні послуги — на 7,3% та 
25,9%. Список можна продовжувати.

А влітку взагалі слід очікувати зниження тем-
пів інфляції до мінімальних показників. Причому 
йдеться не про сезонне падіння цін на харчі порів-
няно із зимою чи ранньою весною, а про їх спів-
відношення з аналогічним місяцем/періодом по-
переднього року. Зрештою, навіть витрати на газ у 

громадян цього літа будуть меншими, ніж рік тому, 
через зниження повного тарифу від 7,19 грн/м³ до 
6,88 грн/м³.

ТЕНДЕНЦІЇ В ЕКОНОМІЦІ
Українська економіка, що дедалі очевидніше, 
останнім часом тримається на двох китах: АПК й 
торгівлі, які приблизно на паритетних засадах 
забезпечують сукупно до третини ВВП. За вне-
ском у нього сільське господарство (236 млрд грн) 
торік фактично зрівнялося з обробною промис-
ловістю (239,1 млрд грн), хоча у структурі остан-
ньої близько третини забезпечує харчопром. Тож 
продовольчому сектору загалом останнім часом 
поступилася навіть торгівля, яка 2015 року забез-
печила 288,1 млрд грн ВВП. Торгівля й АПК за-
лишаються, окрім того, основними роботодав-
цями в країні. За даними Держстату, майже ко-
жен другий наш співвітчизник заробляє на хліб 
саме в одному з цих двох секторів.

Галузями другого ешелону залишаються 
транспорт, машинобудування, гірничо-металур-
гійний комплекс (ГМК), видобуток палива (пи-
тома вага якого у ВВП зростає в результаті пере-
ходу до ринкового утворення цін на природний 
газ), освіта й медицина, частка яких у валовому 
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На шляху до цінового штилю
Улітку 2016-го вперше за кілька років ціни на більшість споживчих товарів майже не відрізнятимуться від аналогічних показників 
річної давності, а реальна середня зарплата зросте. Це має покласти край тривалому падінню рівня життя

22 | 

УКРАЇНСЬКИЙ ТИЖДЕНЬ | № 19 (443) 13 – 19.05.2016 

ТЕМА НОМЕРА | ЛІТО-2016



внутрішньому продукті 2015 року становила 
близько 3–5% кожної.

У І кварталі 2016-го в сільському господарстві 
спостерігається незначне просідання виробництва 
(–1,7%), як і в харчовій промисловості (–2,1%), на 
тлі його зростання в обробній галузі загалом на 
4,4% і в металургійній зокрема на 9,8%. Проте і в 
АПК помітна чітка тенденція до щомісячного по-
ліпшення показників, а це дає підстави розрахо-
вувати на подолання спаду в другій половині року. 

Особливо оптимістичними бачаться у 2016-
му шанси рослинництва, котре має як компен-
сувати стагнацію тваринництва, так і посприяти 
збільшенню виробництва низки видів продукції 
харчопрому, як-от олія, макуха, цукор, продукти 
переробки овочів. Серед підстав для оптимізму 
щодо очікуваних показників галузі також віднос-
но низька база порівняння минулого року.

Обсяги роздрібної торгівлі, хоч і помалу, роз-
ширюються. За І квартал проти аналогічного пе-
ріоду попереднього року вони додали 1,6%. А ста-
білізація цін на тлі нехай і повільного збільшення 
соціальних виплат та середніх заробітних плат 
створює підґрунтя для нарощення відповідних 
темпів.

Від початку року з пришвидшенням зростає 
виробництво металу (+9,8% у І кварталі та +18,8% 
у березні на тлі аналогічних періодів попереднього 
року). Однак ця динаміка є лише наслідком корек-
ції цін на світовому ринку через раніше різке зни-
ження і, швидше за все, не буде стійкою. Зрештою, 
на відміну від АПК, у металургії Україна не має пе-
реваг перед низкою інших виробників, передусім в 
Азії. Навпаки, вона поступається їм, особливо най-
більшому — Китаю, за собівартістю продукції, тож 
нарощування виробництва навряд чи буде сталим.

Зростають останнім часом і вантажоперевезен-
ня: у І кварталі 2016 року вони перевищили показ-
ники відповідного періоду 2015-го на 4,2% і в умо-
вах відновлення виробництва мають високі шанси 
поліпшувати свою динаміку. Припинення падіння 
реальних доходів громадян та нижчі проти торіш-
ніх витрати на пальне мають пожвавити й зростан-
ня обсягів пасажирських перевезень. Тим більше 
що дедалі активніше розвивається внутрішній ту-
ризм як наслідок значно вищих цін на зарубіжні 
поїздки після девальвації гривні.

ГАРЯЧА ПОРА
Літо, зокрема жнива, відіграє в економіці України 
щоразу важливішу роль. Адже, як було зазначено, 
агропромисловий сектор перетворився на найваго-
мішу складову економіки й має неабиякий потен-
ціал дальшого збільшення своєї частки. Він-таки 
забезпечує найпомітніший потік валюти в країну, а 
отже, від результатів жнив залежить значною мі-
рою і стабільність валютно-фінансової сфери.

За І квартал нинішнього року експорт продо-
вольчої продукції становив 42,6% всього україн-
ського вивозу товарів (за аналогічний період ми-
нулого — тільки 35%). При цьому його масштаби 
в доларовому еквіваленті фактично не змінили-
ся, попри суттєве просідання цін, і дорівнювали 
$3,3 млрд проти $3,4 млрд за І квартал 2015-го. 
Для порівняння: експорт іншої продукції з Укра-
їни показав куди гірші результати. Він упав від 

Київ (вул. Лисенка, 3):
16 травня, 18:30 — презентація детективу В’ячеслава Васильченка «Tatoo: читання по очах».  

Спільно з видавництвом «Клуб Сімейного Дозвілля».
17 травня, 18:30 — дискусія «Нетрадиційні форми шкільної освіти в Україні. Теперішнє і майбутнє».  

За участю Олесі Мамчич, Валентини Мержиєвської (школа «БеркоШко») та Оксани Горської  
(Клуб Вальдорфський «Садок «Сонях»).

18 травня, 18:30 — презентація книжки Гілларі Клінтон «Важкі рішення». Учасниці: Ірина Славінська,  
Віра Балдинюк, Катерина Аврамчук (модератор). Спільно з видавництвом «Наш Формат».

19 травня, 18:30 — проект «Нове». Краудфандинг. «Спільнокошт»: як ідеї стають можливостями  
і втілюються в проекти. Спільно з ГО «Ґараж Ґенґ».

20 травня, 18:30 — презентація книжки Звонка Карановича «Три картини перемоги». Учасники: 
літературознавець Деян Айдачич і соціолог Тамара Марценюк. Спільно з видавництвом «Комора».
21 травня, 12:00 — дитяча субота. Інтерактивне заняття для дітей «Неслухняний глечик». Спільно з 

Національним центром народної культури «Музей Івана Гончара». Вік дітей — від п’яти років.

Львів (просп. Свободи, 7):
17 травня, 18:30 — лекція лікаря Тараса Жиравецького «Профілактичні заходи,  

які зменшать кількість ваших візитів до лікарів».
18 травня, 17:00 — КОЛО КНИЖКИ з підлітками. Спільно з Центром дослідження літератури для дітей  

та юнацтва й організацією «Пласт».
20 травня, 16:00 і 17:00 — англомовні інтерактивні читання для дітей 7–8 та 9–10 років.  

Спільно зі школою англійської мови Green Country.

Дніпропетровськ (вул. Глінки, 15):
17 травня — розмова з представником Асоціації молодих донорів України в Дніпропетровську  

Вікторією Івановою «Що значить бути донором в Україні?».
19 травня, 18:30 — Чеський четвер: показ фільму «Початкова школа». Мовою оригіналу з українськими 

субтитрами. Спільно з Чеським центром у Дніпропетровську.

Харків (вул. Сумська, 3):
17 травня, 18:30 — лекція до Міжнародного дня сім’ї «Сімейні війни: стратегія і тактика правових суперечок». 

Лектор Костянтин Пейчев. У межах проекту «Університет — центр формування культури міста».
18 травня, 18:30 — презентація книжки Катерини Бабкіної «Щасливі голі люди». Модератор Ігор Зарудко. 

Спільно з Міжнародною літературною корпорацією Meridian Czernowitz.
19 травня, 18:30 — Чеський четвер: показ фільму Віта Клусака «Свобода для Сметани».  

Мовою оригіналу з українськими субтитрами. Спільно з Чеським центром у Києві.
20 травня, 19:00 — розмова на тему «Self-education» («Самоосвіта»).  

Модератор Антон Бойко. Англійською мовою без перекладу.

Вінниця (вул. Соборна, 89):
16 травня, 18:00 — презентація книжки Юрія Шевчука «Мовна шизофренія».  

Модератор Тарас Ткачук. Спільно з літературною агенцією Discursus.
17 травня, 17:00 — зустріч із письменницею та перекладачкою Анною Багряною. Модератор Віктор Мельник.

19 травня, 18:30 — Чеський четвер: показ фільму Віта Клусака «Свобода для Сметани».  
Мовою оригіналу з українськими субтитрами. Спільно з Чеським центром у Києві.

Тернопіль (вул. Валова, 5–9):
19 травня, 18:30 — Чеський четвер: показ фільму Віта Клусака «Свобода для Сметани».  

Мовою оригіналу з українськими субтитрами. Спільно з Чеським центром у Києві.

Луцьк (вул. Лесі Українки, 30):
17 травня, 18:00 — презентація книжки Марка Лівіна «Бабине літо». Спільно з видавництвом Vivat. 

19 травня, 18:30 — Чеський четвер: показ фільму Віта Клусака «Свобода для Сметани».  
Мовою оригіналу з українськими субтитрами. Спільно з Чеським центром у Києві.

20 травня, 17:00 — презентація книжки Юрія Вовка «Доки смерть не розлучить нас».  
Модератор Ольга Ляснюк. Спільно з видавництвом «Клуб Сімейного Дозвілля».

Івано-Франківськ (вул. Незалежності, 31):
17 травня, 18:00 — презентація книжки Василя Карп’юка «Ще літо, але вже все зрозуміло».  

Спільно з Видавництвом Старого Лева.
19 травня, 18:30 — Чеський четвер: показ фільму Віта Клусака «Свобода для Сметани».  

Мовою оригіналу з українськими субтитрами. Спільно з Чеським центром у Києві.

Із повним переліком заходів та його можливими 
змінами  ви можете ознайомитися в Книгарні «Є»  

у вашому місті та на сайті book-ye.com.ua

Інформаційний партнер

16–21 травня     
чекаємо Вас на таких заходах  

у Книгарнях «Є»



$6 млрд до $4,4 млрд унаслідок як здешевлен-
ня, так і зменшення фізичних обсягів. Зокрема, 
продукції чорної металургії — від $2,5 млрд до 
$1,6 млрд.

Третій рік поспіль вітчизняні аграрії збирають 
60 млн т зернових і більше, але при цьому внутріш-
ній попит значно зменшився після окупації Криму 
й частини Донецької та Луганської областей. Тож, 
хоча минулий рік за валовим збором і був не та-
ким вдалим, ніж два попередні, експорт збіжжя 
сягнув рекордних показників. Уже до кінця квітня, 
тобто за два місяці до завершення 2015/16 марке-
тингового року (триває від липня до червня), його 
вивезено понад 33,5 млн т, що не набагато менше, 
аніж за весь попередній маркетинговий рік.

НЕМАЄ ЛИХА БЕЗ ДОБРА
Девальвація гривні компенсувала торік нашим 
виробникам просідання доларових цін на їхню 
продукцію у світі. У результаті прибутковість сіль-
ськогосподарських підприємств України 2015-го 
залишилася високою і загальна сума отриманих 
сектором прибутків сягнула 78,2 млрд грн. Навіть 
у доларах це було більше, ніж 2014-го.

Найрентабельнішим зоставався соняшник, од-
нак було зафіксовано й сюрпризи. Зокрема, на 
друге місце за рентабельністю вирощування ви-
йшли овочі, прибутковість яких зросла від 16,7% 
до 47,6%. Це, до речі, стимулює значне розширен-
ня посівних площ і, ймовірно, збільшення врожаю 
городини 2016 року. Близькою до 40% є і рента-
бельність зернових та сої, що у 2015-му також під-
вищилася, мотивувавши успішних виробників 
вкладати кошти в їх вирощування й у 2016-му.

Торік чимало продукції було втрачено через 
несприятливі погодні умови й зниження врожай-
ності: кукурудзи — на 7,3%, пшениці — на 3,2%, цу-
крових буряків — на 9%, сої — на 14,3%. Зрозуміло, 
навіть якщо у 2016-му за значною частиною куль-
тур вдасться досягнути позаторішньої врожайнос-
ті, то це доволі помітно підвищить їх валовий збір. 
Та, окрім того, можна очікувати ще й помітного 
збільшення посівних площ під деякими з них у 
результаті пересіву озимини, яка не зійшла або зі-
йшла погано. 

2015-го спад урожаю зерна стався передусім 
через різке скорочення посівних площ та падіння 
врожайності кукурудзи. Поєднання цих факторів 
призвело до зменшення її збору на 5,3 млн т, тоді 
як загалом зернових зібрали тільки на 3,9 млн т 
менше. У 2016-му, навпаки, очікується розширен-
ня посівів цієї культури як мінімум на 10%, а за 
сприятливих умов і принаймні врожайності 2014 
року її валовий збір може бути на 17–20% кращим. 
Оскільки ціни на кукурудзу перебувають приблиз-
но на рівні цін на пшеницю, але врожайність пер-
шої принаймні в півтора раза вища, заміна нею 

частини площ вимерзлих озимих мусить супрово-
джуватися значним збільшенням збору зерна.

Урожай соняшнику та сої також прогнозуєть-
ся на 10–15% ліпший, аніж торік, що сприятиме 
й аналогічному зростанню виробництва олії та 
макухи харчовою промисловістю. Різко збільше-
но цього року й посіви цукрового буряку (283 тис. 
га проти 237 тис. га в 2015-му). А оскільки у 2015-
му, окрім іншого, через погоду врожай буряку був 
дуже низьким, нині не можна виключати його 
збільшення на третину, а отже, й аналогічного під-
йому цукроваріння.

ПРЕТЕНЗІЯ НА СВІТОВУ ПЕРШІСТЬ
Мінагрополітики донедавна прогнозувало цього-
річний експорт зерна на рівні 37 млн т, проте ни-
нішні темпи (у квітні — 3 млн т) свідчать, що за тра-
вень — червень може бути вивезено значно більше, 
ніж необхідно для досягнення відповідної планки 
3,5 млн т збіжжя. Нарощування зернового експорту 
відбувається на тлі динамічного розвитку внутріш-
ньої елеваторної інфраструктури та збільшення 
портових потужностей для перевалки зерна.

За абсолютними обсягами вивозу збіжжя з по-
казниками близько 38–40 млн т Україна впевнено 
посідатиме друге місце у світі, поступаючись тіль-
ки США, які експортують його близько 70–80 млн 
т за рік. При цьому ми не лише успішно конкурує-
мо з іншими постачальниками в Східній півкулі, а 
й в останні роки тіснимо традиційних гравців рин-
ку в Західній, де є такі великі експортери, як США, 
Канада й Аргентина. Країна поволі наближається 
й до символічного показника експорту зерна — 1 т 
на жителя (а населення України без урахування 
окупованих територій становить нині близько 39 
млн осіб), що фактично не матиме аналогів у світі. 
Лише з 24-мільйонної Австралії та лише в найуро-
жайніші роки вивозять більше. Однак тамтешні 
виробники останнім часом не витримують конку-
ренції з нашими через нижчу собівартість вирощу-
вання збіжжя в Україні.

А оскільки вартість тонни вітчизняного зерна 
на експорт уже сьогодні вища, ніж тисячі кубів 
російського газу, що продається за кордон, то най-
ближчим часом від вивозу збіжжя в розрахунку 
на одного жителя Україна отримуватиме стільки 
само, як РФ від експорту блакитного палива (на 
одного росіянина — близько 1,2 тис. м³).

НОВІ НІШІ
Утім, перспективи вітчизняного АПК у світі не об-
межуються зерном чи олією. Останнім часом Укра-
їна освоює нові ніші продовольчих товарів. Цей 
процес справді відбувається надзвичайно повільно, 
однак кінцевий результат може бути вражаючим.

Наші виробники не лише відкривають для себе 
ринок ЄС, а й виходять на інші найбільші у світі про-
довольчі ринки — Китаю та Південної Азії (Індія, Па-
кистан, Бангладеш). Сукупно в цих азійських країнах 
проживає майже 3 млрд осіб, і забезпечення навіть 
частини дедалі більшого попиту в згаданому регіоні, 
який зростає разом із економіками та чисельністю 
платоспроможних міських жителів, відкриває перед 
українським АПК колосальні можливості. 

У вересні 2015 року китайська сторона, а від по-
чатку 2016-го ЄС надали право експорту вже кіль-
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канадцяти нашим виробникам молочної продук-
ції. Зростає постачання на ці ринки й українських 
м’ясопродуктів.

Вітчизняні аграрії чутливо реагують на за-
пити світового ринку щодо нішевих культур. 
Зокрема, останніми роками стрімко зростають 
посіви, збори та обсяги експорту бобових, на-
самперед гороху. Він популярний у традиційній 
кухні жителів Південної Азії та має неабиякі 
перспективи нарощення збуту. За 2015-й екс-
порт цієї культури перевищив 200 тис. т. Нині її 
посіяно на третину більше, ніж торік, збір може 
перевищити 0,5 млн т, а вивіз — пробити позна-
чку 300 тис. т. Тобто з донедавна другорядної 
продукції вона поволі перетворюється на важли-
ву статтю українського експорту. Адже за ціною 
1 т горох принаймні вдвічі перевищує пшеницю, 
кукурудзу чи ячмінь.

Стрімко розвивається й інфраструктура укра-
їнського овочівництва (у Миколаївській області 
будується найбільший у Європі завод із переробки 
томатів) та вирощування ягід на експорт. Вітчизня-
ний ринок останніх залишається порівняно стабіль-
ним, тож основний приріст спрямовується на екс-
порт до ЄС. У 2015 році, скажімо, він додав 66%. А 
оскільки поки що вивозять не більше ніж 15% ягід, 
то зростання виробництва навіть на 20–30% за рік 
здатне найближчим часом забезпечувати кілька-
разове збільшення їх експорту щороку. Галузь має 
високу рентабельність — 150–200% за рік. Водночас 
вона передбачає великий обсяг ручної праці, а отже, 
сприятиме подоланню безробіття на селі.

ТРИВОЖНІ СИГНАЛИ
Разом із тим помітні тривожні тенденції до збіль-
шення дефіциту торгівлі товарами через виперед-
жання імпортом експорту. Так, якщо за І квартал 
2015 року на тлі відповідного періоду 2014-го їх ввіз 
зменшувався швидше (на 36,5%) за вивіз (32,9%), то в 
І кварталі 2016-го (4,1%), навпаки, у кілька разів по-
вільніше за нього (18,1%). У результаті замість 
$0,38 млрд додатного балансу в І кварталі 2015-го 
цьогоріч було отримано $0,95 млрд від’ємного. При-
чини тут слід шукати в штучному зміцненні курсу 
гривні Нацбанком, що відбувається через адміністра-
тивні обмеження.

Наразі дефіцит товарної торгівлі компенсується 
іншими статтями перетікання валюти за кордон і в 
країну, однак погіршення сальдо торгівлі товарами 
створює ризики в перспективі. Тим більше що остан-
німи роками Україна стрімко втрачає і додатний 
баланс торгівлі послугами. У 2016 році порівняно 
з 2013-м їх імпорт зменшився лише на $2,5 млрд, а 
експорт — на $5,3 млрд, профіцит — від $7,2 млрд до 
$4,4 млрд.

Таким чином, за нинішніх тенденцій уже за ре-
зультатами року країна ризикує повернутися до 
від’ємного сальдо в торгівлі товарами й послугами. 
Без малоймовірного масштабного нарощування пря-
мих іноземних інвестицій ця ситуація свідчитиме 
про потрапляння в пастку залежності від зов нішніх 
кредитів на споживання й нічого доброго не обіцяє. 
Щоб запобігти такому сценарієві, НБУ варто якомога 
швидше відмовитися від адміністративних обмежень 
на валютному ринку. 
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«Комбриг не вийшов із бою»
Ярослав Тинченко

Як загинув командир 51-ї окремої механізованої бригади полковник 
Павло Пивоваренко

Т
рагічна історія так званого Іловайського 
котла досі лишається нерозслідуваною. 
Військовий прокурор Анатолій Матіос, ко-
лишній міністр оборони України Валерій 

Гелетей та командувач Сектору Б, а нині началь-
ник штабу Сухопутних військ ЗСУ генерал Рус-
лан Хомчак мають своє бачення того, що ста-
лося. Наріжним каменем їхньої, а разом із тим і 
державної концепцій є те, що в трагедії значною 
мірою винна 51-ша окрема механізована бри-
гада, командир якої полковник Пивоваренко 
«зник», «можливо, загинув», «є дані, що перей-
шов на бік ворога» тощо. Коли ж про долю Павла 

Пивоваренка запитуєш у військових, які знали 
його особисто, зазвичай відповідають: «Комбриг 
не вийшов із бою». Так навіть у кількох докумен-
тах написали. Проте, як міг зрадити полковник, 
котрий звільнив понад 20 населених пунктів, 
включаючи Сєверодонецьк та Лисичанськ, і під 
командуванням котрого було взято в полон ро-
сійських десантників, чомусь ніхто пояснити 
не може.

Наприкінці травня 2014 року, коли виведені 
з-під Волновахи частини 51-ї окремої механізо-
ваної бригади перебували на полігоні «Широ-
кий лан», тимчасовим виконувачем обов’язків її  
командира був призначений полковник Павло 
Пивоваренко. До того Павло Васильович слу-
жив в управлінні бойової підготовки Сухопутних 
військ Збройних сил України. Призначив його 
й представив бригаді командувач Сухопутних 
військ генерал Пушняков. 

Полковник Пивоваренко був вимогливий до 
себе та своїх людей. Військова служба для нього 
без перебільшення стала сенсом життя. Батьки 
комбрига рано померли, тому він виховувався 
спочатку в інтернаті в Одесі, а потім жив зі стар-
шою сестрою. Дружина Павла Васильовича також 
працювала (і працює донині) у Збройних силах 
України. Разом із двома дітьми вони мешкали 
у гуртожитку в Києві. Коли почалися бойові дії, 
полковник Пивоваренко сам наполягав, щоб його 
відправили зі штабної посади в зону АТО. Перед 
від’їздом дружина пішла на базар і купила Павло-
ві Васильовичу мультикам, американську камуф-
ляжну форму, і хорошої якості натовські черевики. 

Оцей американський мультикам одразу став 
муляти очі багатьом військовослужбовцям 51-ї та 
їхнім родинам: бригада була переважно одягнена 
у звичайний «дубок». Більшість тих, хто прийшов 
за мобілізацією, — прості люди, родинам яких не 
по кишені мультикам, що коштує кілька тисяч 
гривень. Крім того, роздобути натовську форму 
на Волині теж нелегко. Про полковника в амери-
канській формі почали ходити чутки, буцімто він 
якийсь родич Пушнякова й узагалі штабний птах 
високого польоту.

У 20-х числах червня 2014-го управління 51-ї 
бригади й 3-тя батальйонно-тактична група на 
чолі з полковником Пивоваренком відбули з Ши-
рокого Лану до Луганської області, де вже пере-
бував батальйон «Колос». На полігоні лишилася 
1-ша батальйонно-тактична група.

У Луганській області бійці 51-ї бригади ство-
рили низку опорних пунктів. «Найгарячішими» 
з них були «опорники» підполковника Василя  
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Комбриг. Єдине фронтове фото Павла Пивоваренка, яке залишилося 
в дружини, зроблене 25 липня 2014 року



Спасьонова на виїзді з Рубіжного (у районі 
смт Стара Краснянка) та капітана Анатолія Ши-
ліка біля Кремінної. Супротивниками бригади 
були різні «казакі», місцеві бойовики та загін 
«Призрак» Мозгового. Військовослужбовці 51-ї 
бригади ретельно розвідали обстановку, і полков-
ник Пивоваренко був готовий до наступу. Однак 
саме в той час Порошенко оголосив одностороннє 
перемир’я, а тому з наступом довелося почекати.

Лише 6 липня підрозділам бригади дозволи-
ли перейти в наступ. Принагідно наведемо свід-
чення про комбрига одного з офіцерів, який у той 
час працював із Павлом Пивоваренком. «Він був 
завжди попереду, казав артилеристам: «Ваша 
справа — точно порахувати удари, моя — зайти та 
зачистити». Багато хто боявся, а він — ні. Пиво-
варенко важко спілкувався з артилеристами, бо 
сприймав дії артилерії як піхотинець».

Тактика комбрига була така: спочатку розно-
сити позиції сепаратистів артилерією, а потім на 
БМП обходити їх піхотою та брати з тилу. На цьо-
му тлі в нього виникали суто професійні конфлік-
ти зі своїми підлеглими артилеристами, бо ті ка-
зали, що виконати накази Пивоваренка саме так, 
як він хоче, неможливо. Але врешті-решт якось 
усі знаходили спільну мову й діяли цілком успіш-
но. «Кулаком» бригади став гаубичний самохід-
но-артилерійський дивізіон під командуванням 
майора Сергія Фураєва, що буквально «літав» по-
переду (як висловився один з учасників тих боїв).

У 20-х числах липня 2014 року 51-ша бригада 
разом з іншими підрозділами звільнила Сєверо-
донецьк і Лисичанськ, а також важливий заліз-
ничний вузол — станцію Попасна. Загалом бійці 
Пивоваренка повернули під контроль України 
понад 20 населених пунктів. Втрати бригади 

були порівняно невеликими, мирне населення 
під час переможного наступу українських військ 
практично не постраждало. А ось у супротивни-
ка вони чималі. Так, у центрі Сєверодонецька 
солдати 51-ї знайшли два великих автобуси, за-
битих тілами загиблих сепаратистів і російських 
добровольців. 

Наприкінці липня 2014 року підрозділи, під-
порядковані безпосередньо Пивоваренку, а саме 
управління, 3-тя батальйонно-тактична група, 
батальйон «Колос» та артилерійська група 51-ї 
бригади, були перекинуті з Луганської області під 
Донецьк. Перед виходом із Сектору А комбриг на 
вимогу начальства сформував і передав для дій 
у районі Хрящуватого та під Луганськом групу 
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СВІДКІВ, ЯКІ БАЧИЛИ Б НА ВЛАСНІ  
ОЧІ СМЕРТЬ ПОЛКОВНИКА  
ПАВЛА ПИВОВАРЕНКА, НА ЖАЛЬ, НЕМАЄ.  
БО ВОНИ, НАЙІМОВІРНІШЕ, ВСІ ЗАГИНУЛИ
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У наступі. Військова техніка 51-ї бригади та бійці батальйону «Донбас» остаточно звільняють Лисичанськ 



підполковника Сулімова (чотири танки Т-64 та 
шість БМП), яка оперувала там аж до 10-х чисел 
вересня, зокрема брала участь у боях за місцевий 
аеропорт.  

Під Донецьком частини Павла Пивоварен-
ка впродовж 5–11 серпня брали участь у боях за 
Мар’їнку. Попри те що взяття Мар’їнки багато 
підрозділів приписують собі, за твердженням 
військовослужбовців 51-ї, остаточно заволоділа 
цим селищем саме їхня бригада. Понад те, офі-
цери та солдати 51-ї бригади без бою зайшли в 
Петровський район Донецька. І навіть випили 
там кави в одній із кав’ярень. Але несподівано 
надійшов наказ повернутися до Мар’їнки.

Після взяття Мар’їнки частинам 51-ї бригади, 
що були під командуванням полковника Павла 
Пивоваренка, надійшов наказ вирушити в район 
Іловайська. Їхнім завданням в іловайській опе-
рації було разом із 40-м батальйоном «Кривбас» 
оточити місто. Тому вони планомірно споруджу-
вали навколо міста опорні пункти.

22 серпня 2014 року полковник Пивоварен-
ко виїхав на станцію Дачна (Курахове), щоб 
особисто прийняти 2-гу батальйонно-тактич-
ну групу 51-ї бригади, що прибула з Рівного. 
Укомплектована вона була найгіршою техні-
кою: все найкраще, що доти лежало на складах, 
уже давно воювало. Доки він перебував у розта-
шуванні групи, надійшли перші дані про росій-
ське вторгнення. Група дістала наказ вирушити 
на допомогу військам, що перебували в оточен-
ні під Іловайськом. Аналогічні накази надходи-
ли й іншим частинам, але вони не змогли діс-
татися до оточених. Єдиним, хто прорвався на 
допомогу своїм, був комбриг Пивоваренко. Од-
нак разом із ним до села Многопілля прийшло 
лише кілька БМП і вантажівок. Переважна 
частина особового складу 2-ї батальйонно-так-
тичної групи, наразившись на перший обстріл, 
у якому один солдат загинув і ще один був по-
ранений, повернула назад до станції Дачна. Ті, 
хто з комбригом прорвався на допомогу своїм, 
взяли участь у боях у районі селищ Дзеркально-
го та Кутейникового.

Як виходила з Іловайського котла північна 
група, у якій був генерал Руслан Хомчак, ми вже 
докладно описали в одній із попередніх публі-
кацій. Тож зупинимося лише на долі комбрига 
51-ї Павла Пивоваренка. Він їхав на БТР (сидів 
на броні) попереду колони 51-ї бригади та 40-го 
батальйону територіальної оборони «Кривбас». 
Слідом за командирським БТР ішов ГАЗ-66 ка-
пітана Сергія Бойка, який очолив залишки міно-
метної батареї після смерті Анатолія Шиліка.

Біля села Чумаки російські війська пропустили 
половину колони й почали стріляти з автоматів, 
кулеметів, мінометів, а потім САУ «Нона». Комб-
риг злетів із борту, а БТР пішов далі (пізніше його 
знищать у селі Новокатеринівка). Сергій Бойко, 
який їхав за БТР, наказав водію: «Стоп, із маши-
ни!». Поруч зупинилися ще дві БМП (527 та 529). 
Полковник наказав колісній техніці рухатися далі, 
а сам, давши чергу в бік ворога, сів на БМП 529. 
Слідом за ним на БМП 527 застрибнув Бойко. 

Обидві БМП наздогнали колону, коли та 
в’їжджала в урочище Червона Поляна. Право-

руч із поля почали летіти снаряди. Сергій Бойко 
добре пам’ятає, що там у кілька рядів стояла ро-
сійська техніка: спочатку танки, потім БМП, далі 
гаубиці Д-30. БМП, на якій їхав Бойко, намага-
лася не відставати від броньової машини Пиво-
варенка, але комбриг наказав екіпажу чимдужче 
йти вперед. 

Танки та батарея почали стріляти. Части-
на колони змогла розгорнутися й повернулася 
на основну дорогу — у бік хутора Горбатенко та 
Новокатеринівку. БМП, на якій їхав полковник 
Пивоваренко, також вирвалася з Червоної По-
ляни та навіть проскочила хутір Горбатенко, де 
слідом за нею прийняли бій із російськими де-
сантниками бійці підрозділів МВС «Дніпро-1», 
«Миротворець», «Херсон» та «Світязь». БМП 
Сергія Бойка була підбита в урочищі Червона 
Поляна разом з іншою технікою 51-ї бригади та 
батальйону «Кривбас», а сам він був контужений 
і знепритомнів.

Свідків, які бачили б на власні очі смерть 
полковника Пивоваренка, на жаль, немає. Бо 
вони, найімовірніше, всі загинули. Вочевидь, 
БМП, на якій проривався комбриг, — це та сама 
бойова машина, що залишилася наодинці серед 
ворогів на дорозі поміж хутором Горбатенко та 
селом Новокатеринівка й до останнього відби-
валася від них. Це саме та БМП, у якій 14 верес-
ня 2014 року пошуковці групи «Евакуація-200» 
(«Чорний тюльпан») вилучили останки трьох 
бійців. Двоє з них — військовослужбовці 2-го 
взводу 7-ї роти 3-го батальйону Ігор Кушнір та 
В’ячеслав Іонов. Ім’я третього теж вдалося по-
передньо встановити. Але, на жаль, поки що він 
вважається таким, що буцімто перебуває в по-
лоні.

За деякими даними, безпосередньо на броні 
цієї БМП з Іловайського котла проривалося троє 
військовослужбовців. Їхні тіла, що лежали поруч 
із палаючою БМП, із дозволу росіян забрала гру-
па полковника Палагнюка 30 серпня 2014 року. 
Разом із тілами ще 87 загиблих, які були достав-
лені в морг Запоріжжя. Дістатися до останків тих, 
хто згорів у БМП, у ту мить не було змоги: бойова 
машина була розпечена, як піч. 

Серед тих, кого тоді, 30 серпня, привезли на 
подвір’я Запорізького обласного бюро судово-
медичної експертизи — тіло Павла Пивоваренка. 
Його можна було впізнати за мультикамівським 
камуфляжем, котрий придбала дружина, за ори-
гінальною розгрузкою для автоматних ріжків, 
кілька десятків екземплярів якої зробили кус-
тарні умільці, та навіть каскою. Бронежилет був 
акуратно знятий, як і кобура з пістолетом, що за-
вжди висіла в комбрига на портупеї. Причому той, 
хто знімав кобуру, потім дбайливо застібнув пор-
тупею назад. Щоправда, полковничого погона на 
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грудях не було: перед проривом комбриг наказав 
зняти всі знаки розрізнення.

Медичне обстеження показало, що полковник 
мав поранення в ногу, ушкодження спини й заги-
нув унаслідок потрапляння осколка в голову.  

У морзі працювали представники військо-
вої прокуратури та Збройних сил України. Ка-
жуть, начебто в ті дні там також був головний 
військовий прокурор Анатолій Матіос. Але чо-
мусь Пивоваренка ніхто не «впізнав». Попри те 
що один з офіцерів, які збирали загиблих 30 
серпня, чітко чув по рації повідомлення коле-
ги: «Я підняв Пивоваренка!». Попри те що на 
подвір’ї були три представники 51-ї бригади 
(щоправда, кажуть, вони не насмілилися піді-
йти до загиблих). Попри те що, найімовірніше, 
у кишенях форми комбрига було… посвідчення 
офіцера.

Трохи пізніше дружині Павла Васильовича 
Світлані зателефонували з управління Сухопут-
них військ Збройних сил України й «дбайливо» 
порадили заїхати забрати речі чоловіка. Це був 
речовий мішок, який Пивоваренко залишив у 
базовому таборі бригади в селі Оленівка, перед 
тим як прориватися на допомогу своїм під Іло-
вайськом. Зовсім окремо, через знайомого офі-
цера, дружині передали це саме посвідчення. 
Документ мав одну специфічну ознаку, за якою 
можна досить впевнено стверджувати: він був 
при загиблому!

…Ніхто не впізнав або вдав, що не впізнав, ко-
мандира бригади, під керівництвом якого було 
звільнено Сєверодонецьк, Лисичанськ, Попасну, 
Мар’їнку та ще близько 20 населених пунктів, за-
хоплено в полон російських десантників. Його 

поховали на Кушугумському кладовищі в Запо-
ріжжі як неідентифікованого № 3191.

Потім на державному рівні почалося цьку-
вання і зниклого безвісти комбрига, і всієї 51-ї 
бригади. Полковника неофіційно оголосили 
зрадником, бо в нього, мовляв, батьки (які по-
мерли) в Москві, брат (якого ніколи не було) на-
чебто служить у російській армії і навіть буцімто 
його бачили в Донецьку у формі сепаратистів. Та 
не просто бачили, а стверджували, що він осо-
бисто радив сепаратистам, кого з наших солда-
тів звільняти, а кого залишати. Автор цих рядків 
опитав чимало хлопців, що вийшли з полону, 
передусім із 51-ї бригади, і жоден із них не під-
твердив цієї інформації. Понад те, офіцери, які 
були в найбільшій конфронтації з комбригом, 
заперечували, що він був здатний на зраду. При 
цьому імені Павла Пивоваренка не було серед 
офіційних списків ані загиблих, ані полонених, 
ані зниклих безвісти…

Наприкінці 2014 року ДНК-експертиза пока-
зала, що загиблий № 3191 — це Павло Васильович 
Пивоваренко. Але потрібно було ще вісім місяців 
(хоча це займає кілька днів), щоб підтвердити ці 
дані. Слідчий МВС закрив справу, про що й по-
відомив родині. Запропонувати дружині та сестрі 
подивитися фото загиблого № 3191, пояснити, 
коли та де його знайшли, слідчі органи не вважа-
ли за потрібне. Так само байдуже до свого зникло-
го товариша та членів його родини поставилися в 
Генеральному штабі Збройних сил України.

Подивитися фотографії загиблого та остаточ-
но впізнати його родина змогла лише завдяки 
стороннім людям, не байдужим до героїв своєї 
країни. 
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Згарище. Та сама БМП-2 51-ї бригади, бійці якої героїчно загинули в бою з російськими десантниками вранці 29 серпня 2014 року 
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Страх проти надії. 1:0
Кандидатом на президентську посаду від Республіканської партії стає 
Дональд Трамп. Це жахлива новина для республіканців, Америки та світу

К
уди не кинь оком у манхеттенському офісі 
Дональда Трампа на 26-му поверсі 
Трамп-Тауер — скрізь він. Магнат шкі-
риться з фотографій на стінах, що обкле-

єні обкладинками Playboy, GQ, Newsweek та ін-
ших часописів. На столі стоси агітматеріалів із 
серії «Трамп: зробити Америку великою знову!» 
вкупі з останніми номерами видань із ним-
таки на передовицях. Почесне місце відведено 
гірці примірників The Economist, де на обкла-
динці теж Трамп: «Я поклав вас на ви-
дноті», — турботливо каже він.

Його ексцентричний офіс, мов печера Аладдіна 
з усіма атрибутами господаревої «зірковості», що 
зараз виконує подвійну функцію штабу президент-
ської кампанії та великої компанії з торгівлі нерухо-
містю, не дає забути, чому оголошення цієї канди-
датури торік у червні спочатку сприйняли з іронією. 
Тоді Трамп — зірка реаліті-шоу без серйозного по-
літичного досвіду, яка щонайменше чотири рази 
змінювала свою політичну орієнтацію, — скидався 
більше на авантюриста. Проте перемога на прай-
мериз в Індіані 3 травня майже розвіяла сумніви 
в тому, що він таки стане висуванцем від Республі-
канської партії. Його однопартійці-конкуренти се-
натор Тед Круз і губернатор Джон Кейсік зійшли з 
дистанції. А самого Трампа надто довго недооціню-
вали. Не можна допустити, аби те саме ми пізніше 
сказали про загрози для Америки й світу, які таять 
його егоманія та деструктивний нативізм.

Електоральний успіх Трампа ґрунтується на 
óбразі Америки, про який він говорить: украй по-
хмурому й дуже поширеному серед виборців. Дві 
третини її жителів вважають, що економіка працює 

на благо багатих. Майже сім із десятьох переконані, 
що політикам байдуже до звичайних співвітчизни-
ків. Причину таких настроїв зрозуміти неважко. До 
недавнього обвалу цін на нафту медіанні зарплати 
громадян США залишалися незмінні понад десяток 
років. Від 2007-го до 2014-го доходи багатьох робіт-
ників упали; особливо постраждали найменш опла-
чувані категорії, які дуже болісно пристосовувалися 
до зменшення попиту на низькокваліфіковану пра-
цю на індустріальних підприємствах Сполучених 
Штатів. В Америці занепадає інфраструктура. Полі-
тика щодо Близького Сходу не допомогла уникнути 
воєн по всьому регіону. Національною страшилкою 
став тероризм, хоча торік він забрав менше життів 
американців, аніж діти з пістолетами.

ДИВАК, АЛЕ СВІЙ
Трамп роздуває ці проблеми і стулює їх докупи в 
абсурдну карикатуру повного провалу й зане-
паду. «Ми наче країна третього світу», — бідка-
ється він. Америка «укладає найгірші торго-
вельні угоди за всю історію торгівлі... Ми витра-
тили $4 трлн на Близькому Сході й перебуваємо 
в куди гіршому стані, ніж доти... Китай — і той 
нас не поважає». У щось зі сказаного він, схоже, 
вірить і сам; його нелюбов до вільної торгівлі ві-
дома давно. Але філософія в дусі «все про-
пало» — суто тактичний хід. Таким чином Трамп 
підсуває своїм озлобленим прибічникам цапів-
відбувайлів — нелегальних мігрантів, що кра-
дуть робочі місця (зокрема, «ґвалтівників»-
мексиканців, по котрих він пройшовся на старті 
своєї кампанії), учасників торговельних перего-
ворів із Китаєм, які загрожують існуванню заво-
дів у США та яких він нещодавно звинуватив у 
«ґвалтуванні Америки», а також «некомпетент-
них» і «нечесних» політиків.

Коротше кажучи, секрет його успіху в тому, щоб 
дозволити найбільш розчарованим американцям 
віддатися своїм найницішим інстинктам. Відвідини 
його мітингів (там побували вже сотні тисяч грома-
дян) — це участь у ритуальній легітимізації образ та 
прагнення помсти. І ця легітимізація вже завдала 
реальної шкоди.

Приклад — двоє бандитів із Бостона, які побили 
залізним прутом безпритульного латиноамерикан-
ця. На своє виправдання вони зацитували полі-
ції слова Трампа. Або підстаркуватий прихильник 
останнього з Північної Кароліни, який накинувся на 
одного з протестувальників проти кандидатури маг-
ната. Це сталося після того, як у Лас-Вегасі Трамп 
сам заволав: «Ох зацідив би я йому в пику!» — у від-
повідь на вигуки іншого незгодного. Швидше за все, 
побиття журналістів, яким на мітингах Трампа за-
боронено виходити за межі відгородженої для них 
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Улюбленець розлючених. Трампова філософія в дусі  
«все пропало» — суто тактичний хід



зони, є питанням часу. Один із його улюблених при-
йомів — ображати пресу («чи не найбільш нечесних 
людей у світі») і заохочувати до її освистування юрбу. 
У таких ситуаціях, на відміну від затишного манхет-
тенського офісу, де Трамп випромінює шарм, він ба-
читься не турботливим, а небезпечним і лихим.

Деякі оглядачі думають, що він фашист: на такі 
думки Трамп наштовхував сам, заохочуючи при-
хильників вітати його відповідними жестами на 
мітингу у Флориді. Але це, схоже, перебільшення. 
Так само немає підстав називати його расистом, як 
багато хто робить. Утім, расистами є чимало його 
прибічників: 17% із них вважають етнічне різно-
маніття шкідливим для Америки, і цей показник 
надзвичайно високий. Схоже, що Трампове цьку-
вання іммігрантів принаймні частково розрахова-
не на них. Не дивно, що 86% афроамериканців та 
80% вихідців із Латинської Америки ставляться до 
нього негативно. Свідомо намагаючись розпалюва-
ти ворожнечу, він регулярно переступає моральні 
межі, яких ніколи не перейшла б жодна пристой-
на публічна особа в Америці. Його спосіб ведення 
кампанії в більшості американців викликає огиду; 
двом третинам виборців Трамп не до вподоби. Про-
те є менша частина електорату, яку ця тактика не 
відштовхує, і вона зростає.

У час змагань серед республіканських кандида-
тів за номінацію Трамп набирав близько 35% голо-
сів — переважно білих чоловіків із середньою шкіль-
ною освітою. Це більше, ніж у суперників, яких на 
початку було сімнадцять (зокрема, чотири сенатори, 
серед котрих останнім із дистанції зійшов Круз, та 
дев’ять нинішніх або колишніх губернаторів включ-
но з Кейсіком). Але з таким показником Трамп поста-
вав непереконливим лідером перегонів, нездатним 
здобути більшість у жодному штаті, а його перевага 
явно залежала від того, як базовий електорат розко-
леться між опонентами-однопартійцями. Тоді поши-
реною була думка, що коли з перегонів за номінацію 
відсіються зайві, то зметуть і Трампа.

ОБОВ’ЯЗКОВО БУТИ ПЕРШИМ
Натомість у результаті цього відсіву власне він і 
виграв. 19 квітня Трамп уперше здобув помітну 
більшість голосів у своєму штаті Нью-Йорк. 
Опісля — ще в шести. В Індіані йому дісталося 53%. 
Так у нього почали з’являтися прихильники з ін-
ших категорій виборців, зокрема серед студентів 
та жінок, які раніше він нього відверталися.

Євангельських християн, хоч як це дивно, тягне 
до Трампа ще від самого початку. Зокрема, робіт-
ники-євангелісти привели його до перемоги на Пів-
дні: у штатах Джорджія та Південна Кароліна. На 
праймериз в Індіані Трамп завоював на вісім про-
центних пунктів більше голосів євангелістів, ніж 
інші, щó може здивувати, адже він невіруючий і 
тричі одружувався. А ще в день праймериз в Індіані 
цей висуванець звів химерний наклеп на Крузового 
батька, який є відомим проповідником-євангеліс-
том (без жодних доказів заявив, що той замішаний 
у вбивстві Джона Кеннеді: «Тобто щó він узагалі ро-
бив із Лі Гарві Освальдом незадовго до тієї смерті? 
Незадовго до пострілів? Це жахливо»).

Попри велику кількість суперників на почат-
ку, Трамп ось-ось поб’є рекорд голосів, здобутих 
будь-коли на республіканських праймериз (попе-
редній — 10,8 млн — установив 2000 року Джордж 
Буш). Почасти ситуація пояснюється тим, що нині 
на праймериз у республіканців голосує більше лю-
дей завдяки жвавим активістам і зростанню насе-
лення. Наразі йому дуже далеко до 66 млн голосів, 
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У ЧАС ЗМАГАНЬ СЕРЕД РЕСПУБЛІКАНСЬКИХ 
КАНДИДАТІВ ЗА НОМІНАЦІЮ ТРАМП НАБИРАВ 
БЛИЗЬКО 35% ГОЛОСІВ — ПЕРЕВАЖНО БІЛИХ 
ЧОЛОВІКІВ ІЗ СЕРЕДНЬОЮ ШКІЛЬНОЮ 
ОСВІТОЮ



із якими Обама виграв повторні перегони 2012-го. 
Але навіть нинішній «улов» та розширення бази 
виборців Трампа свідчать: попри те що його канди-
датура сильно розколює електорат, він має солідні 
шанси стати президентом.

На його користь може зіграти те, що Гілларі 
Клінтон, імовірна опонентка, теж не зажила все-
народної любові; її не дуже сприймає приблизно 
половина громадян. Сама Клінтон, напевне, у за-
хваті від того, що їй дістався ще менш популярний 
опонент і вона обійшла його в усіх останніх 58, за 
винятком двох, екзит-полах. Однак якщо ці опиту-
вання проводять до партійних з’їздів, то зазвичай 
вони дуже ненадійні. А непопулярність для канди-
дата — це в будь-якому разі слабкість. Отож пере-
мога Клінтон над Трампом імовірна, але все-таки 
не гарантована.

У ролі президента Трамп був би катастрофою. 
Якщо поставлений ним діагноз болячок Америки 
ні в тин ні в ворота, то рецепт лікування взагалі 
катастрофічний. Фірмова обіцянка Трампа — від-
городитися від Мексики муром і змусити її запла-
тити за цеглу. Це нонсенс, навіть якщо не брати 
до уваги факт, що нині в Америці спостерігаєть-
ся чистий відплив мексиканців через південний 
кордон. Мехіко вже відмовилося платити за та-
кий проект. У відповідь Трамп пригрозив зупи-
нити грошові перекази, які мігранти — громадя-
ни південного сусіда надсилають додому: «Для 
Мексики це просте рішення. Заплатити один 
раз $5–10 млрд, щоб гарантовано надалі щороку 
отримувати $24 млрд». Але такий варіант, швид-
ше за все, був би протизаконним. Трамп міг би 
заблокувати зняття готівки з рахунків в амери-
канських банках у Мексиці виключно обмежен-
ням руху капіталу. Нічим не кращі і його інші 
масштабні обіцянки щодо кордону (депортувати 
11 млн нелегальних іммігрантів та їхніх дітей і за-
боронити всім іноземцям-мусульманам в’їзд до 
США, «доки представники нашої країни не роз-
беруться, що відбувається»).

ЧАС СТРИБАТИ ЗА БОРТ
Економічні позиції Трампа також із царини фан-
тастики. Наприклад, висуванець пообіцяв спла-
тити $19 трлн національного боргу США за вісім 
років і паралельно зменшити податки на $10 
трлн. Беручи до уваги ще одну обіцянку — збе-
регти соціальне страхування, неприбуткова гро-
мадська організація «Комітет за відповідальний 
федеральний бюджет» підрахувала, що для реа-
лізації цього плану йому довелося б урізати дер-
жавні видатки на інших напрямах на 93%. Трамп 
із цим не погоджується, посилаючись на еконо-
мічне зростання, яке обіцяє стимулювати поліп-
шенням умов торгівлі для США та економією, 
якої досягне, зробивши ефективнішим уряд. Але 
ж від зловживань уряду в чотиритрильйонному 
федеральному бюджеті США шкода мізерна? «Ні, 
мова про весь уряд, — вибухає Трамп. — І я скажу 
вам, що саме на армію витрачаються величезні, 
величезні кошти. Та все-таки я збираюся розбу-
довувати армію. Хоча збираюся розбудовувати її 
для нас, а не для решти країн у світі. Ми витрача-
ємо гігантські суми на захист інших держав». 
Такі нестримні нативістські нісенітниці, виголо-

шувані цілеспрямовано (і з вкрапленнями поси-
лань на абстрактні страхи американців), дуже 
характерні для риторики Трампа.

Іншим країнам варто турбуватися, бо ж для них 
усіх у Трампа є погані новини. Він хотів би позбу-
тися будь-яких наявних торговельних угод США й 
замінити їх короткотерміновими двосторонніми 
переговорами. Ті проводилися б у дусі «око за око», 
тож торгових воєн — для початку з Пекіном — про-
сто не уникнути. І висуванець уже заявив, що гото-
вий до таких наслідків: демонстративне бажання 
хряскати дверима в будь-яких перемовинах, чи то з 
конкурентом в операції з нерухомістю, чи з другою 
за величиною економікою світу, — це складова його 
іміджу. «Вони не можуть собі цього дозволити, а ми 
можемо, — каже він. — У нас торговельний дефіцит 
із Китаєм у сотні мільярдів доларів за рік».

Схожими засобами Трамп підсилював би аме-
риканську військову потугу. «Скажімо, ми заявимо, 
що збираємося запровадити 10-відсотковий пода-
ток на товари з Китаю. Оскільки вони не повинні 
закріплюватися в Південно-Китайському морі й 
оскільки вони девальвували свою валюту [...] я зро-
блю це не роздумуючи». Він вимагав би від союз-
ників Сполучених Штатів «принаймні» повністю 
оплачувати вартість будь-якої американської при-
сутності з метою захисту, інакше нехай вирішують 
проблеми самотужки. «Я хотів би й надалі захища-
ти Японію. Я хотів би й надалі захищати Південну 
Корею. І я хотів би захищати Німеччину, Саудів-
ську Аравію та інші країни. [Але] їм доведеться за 
це платити».

ЗАЧЕКАТИ ДО КІНЦЯ
Іще нетерпиміше Трамп ставився б до багатосто-
ронніх зобов’язань США. На запитання, навіяне 
його яскравою критикою на адресу ООН (яку 
Трамп назвав розжирілою, неповороткою та без-
діяльною), чи розглядатиме він можливість ви-
ходу Америки із цієї організації, висуванець від-
повідає: «Завжди маєш бути готовий піти, інакше 
ніколи нічого не зробиш. А це означає іти від 
країн, у сенсі оборони, це означає іти».

Успіх Трампа навряд чи лякає когось дужче, ніж 
лідерів його-таки партії. Більшість із них є при-
хильниками вільної торгівлі та «яструбами» в пи-
танні національної безпеки, і всі вони хочуть пере-
моги в листопаді. Це пояснює ентузіазм багатьох 
лідерів і донорів республіканців щодо руху «Зупи-
нити Трампа». В Індіані вони все-таки влили по-
над $5 млн у теле- й радіорекламу задля очорнення 
останнього або ж підтримки Круза.

Боєприпасів їм не бракувало. У минулому 
Трамп не раз похвалявся своїми любовними по-
ходеньками. Чотири рази він проводив свій бізнес 
через процедуру банкрутства. Кожна його про-
мова рясніє брехнею. За деякими підрахунками, 

32 | 

УКРАЇНСЬКИЙ ТИЖДЕНЬ | № 19 (443) 13 – 19.05.2016 

СВІТ | США

РОКИ МІЖПАРТІЙНИХ ЧВАР У КОНГРЕСІ 
ДИСКРЕДИТУВАЛИ ВЕСЬ АМЕРИКАНСЬКИЙ 
ПОЛІТИЧНИЙ ПРОЦЕС. ВІДПОВІДАЛЬНІ ЗА ЦЕ 
НАСАМПЕРЕД РЕСПУБЛІКАНЦІ



торік його політичні заяви на 76% складалися з 
неправдивої інформації. Якби це відбувалося не 
в рік президентських перегонів, республіканські 
критики Трампа змогли б його зупинити. Чому ж 
не вдалося тепер?

Частково це пояснюється його незвичайними 
талантами. Трамп — харизматичний, проникли-
вий тактик, інколи чарівливий, безжальний, тож 
виявився куди сильнішим політиком, ніж уявля-
ли. Скандальність допомагає йому втриматись у 
центрі уваги преси, радіо й телебачення. Завдяки 
8 млн фоловерів у Twitter та вмінню «розмазати» 
опонента кількома словами він царює і в соціаль-
них мережах. У момент старту Трампа на прези-
дентських перегонах його випади проти мекси-
канців здавалися простакуватими й хамськими; 
сьогодні вражає те, наскільки точно він формував 
свої меседжі з прицілом на обурений білий робіт-
ничий клас. За словами висуванця, це тому, що він 
розуміє і поділяє жалі останнього. «Я працював 
на літніх канікулах, коли ходив до школи, зі сто-
лярами й електриками. Ви знаєте, що мій батько 
був будівельником, переважно в Брукліні й Квін-
сі... Я працював із усіма цими хлопцями, я цих 
хлопців знаю». У цьому є рідкісне зерно правди. 
Щодо багатьох інших питань (як-от про володіння 
зброєю, чого він раніше не приймав, а тепер об-
стоює, або про дозвіл абортів, котрі колись вважав 
допустимими, а зараз виступає проти, чи про Бога, 
яким він раніше мало цікавився і якого нині возве-
личує) його позиція пояснюється кон’юнктурною 
доцільністю. Утім, ксенофобія та протекціонізм 
Трампа мають чітко виражену форму.

Газетні архіви свідчать, як затято він виступав 
проти Північноамериканської зони вільної торгів-
лі в 1993 році. «Цього хочуть мексиканці, і нічо-
го хорошого, як на мене, це не обіцяє», — такими 
були цитати Трампа. У питаннях торгівлі він, що 
не характерно для людини, яка не визнає за со-
бою жодних слабкостей, навіть готовий прийняти 
негативні наслідки свого популізму. Коли його 
питають, чи не будуть його виборці проти того (у 
випадку трампівського торговельного режиму), 
щоб вимушено платити більше за продукт амери-
канського виробництва, висуванець каже: «Може, 
вони купуватимуть менше. Я бачу, що люди купу-
ють своїм донькам п’ять ляльок; можна ж купити 
дві».

Проте, хоча прихильникам Трампа й подоба-
ються його меседжі, багатьох із них мотивує ще й 
ненависть до партійних босів, які так неоковирно 
намагалися його стримати. Екзит-поли в Індіані 
свідчать, що через це половина республіканських 
виборців відчула, що її «зрадила» власна пар-
тія. Урожай, який політсила пожинає сьогодні, 
вона виростила з двох зерен. Перше — це части-
на правди у твердженні Трампа та інших про те, 
що республіканці довгий час задурювали голови 
стражденним білим робітникам Богом, прапором 
і зменшенням податків для багатих, хоча загалом 
воно карикатурне. Утім, жодному із його 16 супер-
ників не вдалося переконливо відреагувати на те, 
що хвилює трудящих із низькими зарплатами, жо-
ден не дав їм вдумливої відповіді.

Друге — роки міжпартійних чвар у Конгресі 
дискредитували весь американський політичний 
процес. Відповідальні за це насамперед республі-
канці, особливо ті, кого винесло у владу попере-
дньою хвилею популістів-бунтівників, Партією 
чаювання. Зневагу виборців до них спричинили 
кілька влаштованих конгресменами-республікан-
цями нещодавніх політичних криз, пов’язаних 
із затвердженням федерального бюджету, який 
вони хотіли зробити заручником своїх нездійснен-
них і неконституційних вимог до Обами. У цьому 
сенсі революція Трампа не продовження популіз-
му антиурядової Партії чаювання, а його логічний 
наступний етап. Тепер, коли номінація претенден-
та майже вирішене питання, та революція теж має 
спалахнути й перегоріти.

Отже, Трамп проти Клінтон: схоже, що прези-
дентські вибори у США будуть запеклими й бруд-
ними. Навряд чи він перейде на більш помірковані 
позиції та схилиться до вигіднішого для всіх цен-
тру, як радять лідери республіканців, побоюючись 
розгрому на виборах. А його нинішні заяви (вірить 
він у них насправді чи ні) переважно надто ради-
кальні, щоб їх можна було адекватно перевірити 
на ефективність реалізацією на практиці. Явно 
підбадьорений успіхом на праймериз, Трамп, зда-
ється, не дуже зацікавлений у зміні курсу, як і своїх 
агресивних, часто образливих методів. Про Клін-
тон, яка колись гостювала на його весіллі, ймовір-
ний номінант від республіканців говорить зі зне-
вагою. «Вона розігрує жіночу карту. Це все, що в 
неї є. Більше в неї нічого немає. Єдине, що вона 
має, — це жіноча карта. І вона грає нею де тільки 
можливо», — обурюється Трамп. До речі, його не-
долюблюють 70% американок. 

Несимпатична парочка
Рейтинги симпатій виборців*, квітень 2016 року**
За названою респондентами прихильністю до однієї з двох партій, 
% загальної кількості

За даними YouGov

*Ви маєте позитивну чи негативну думку 
  про Дональда Трампа/Гілларі Клінтон?
**Дорослі громадяни США, опитані 
    9 квітня і 23 квітня 2016 року
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Партнери в обороні
Нові загрози змушують НАТО і ЄС до співпраці

Л
ідери обох інститутів сподіваються, що лип-
невий саміт НАТО у Варшаві відкриє нову 
еру партнерства заради оборони Європи. Ко-
лишній прем’єр Норвегії, а нині генеральний 

секретар НАТО Єнс Столтенберґ називає його «зна-
ковим» самітом, який має дати відповіді на серйозні 
зміни в загрозах, що постали перед континентом за 
останні два роки. У Парижі терористи вчинили 
бійню на концерті. Громадянська війна в Сирії по-
гнала хвилю біженців до Європи. Росія веде гібридну 
війну на Сході України, досягаючи своїх цілей через 
поєднання традиційної сили, політичних диверсій 
та дезінформації. Усі ці проблеми змушують Альянс і 
Євросоюз шукати нові способи співпраці. 

Двом цим організаціям вдавалося співпрацювати 
в минулому. Понад десятиріччя тому ЄС узяв на себе 
стабілізаційні місії на Балканах, які використовують 
натовські пункти управління й ресурси для плануван-
ня. Ці домовленості дозволяють НАТО підтримувати 
операції, які проводить Євросоюз і в яких сам Альянс 
загалом не задіяний. НАТО і ЄС намагалися також 
сформувати цивільно-військове партнерство в Афга-
ністані, а ще від 2008 року задіюють військово-мор-
ські сили для боротьби із сомалійськими піратами.

Та водночас вони зберігають тенденцію працюва-
ти паралельно, а не разом, що призводить до нераці-
онального дублювання та плутанини. Це пояснюєть-
ся, зокрема, давніми конфліктами між Туреччиною 
(членом НАТО, але не ЄС) і Кіпром (членом ЄС, але 
не НАТО), приводом для яких стала окупація першою 
від 1974 року північної частини острова. Іще одна 
причина такої ситуації — те, що США й члени Альянсу, 
які більше підтримують ідеї атлантизму (як-от Брита-
нія), завжди почували недовіру до франко-німецьких 
планів із відкриття штаб-квартири військового пла-
нування Євросоюзу (і кепкували з ідеї створення армії 
останнього).

Утім, нагальність нових загроз, що постають перед 
Європою, може-таки змусити до змін. «Зараз у нас є 
реальна потреба працювати разом», — каже один із 
представників НАТО. Прийоми гібридної війни, які 
застосовує Росія, щоб привласнити Крим і вирвати 
з-під контролю Києва Донбас, вимагають відповіді, 
відмінної від силового протистояння часів холодної 
війни. Тут узгоджено повинні задіюватися диплома-
тичні, комунікаційні, військові та економічні активи. 

Перша необхідність у разі зіткнення з гібридною 
загрозою — зрозуміти, що відбувається, і знати свої 
слабкі місця. Це означає, що НАТО і ЄС повинні ді-
литися даними розвідки й аналізувати їх разом, а 
також домогтись ефективного захисту мереж обох 
організацій від кібератак. Це означає і захист критич-
ної інфраструктури (як-от східноєвропейська мережа 
енергопостачання) та узгодження комунікацій для 
боротьби з дезінформацією.

Від саміту Столтенберґ чекає трьох результатів. 
Першим буде спільна заява, зроблена ним і його коле-

гами з ЄС щодо гібридної, морської та кібербезпекової 
співпраці. Другим — створення плану дій на випадок 
низки сценаріїв гібридної війни. Він пришвидшити 
механізм ухвалення рішень і заздалегідь окреслити, 
кому що належить робити. Третім результатом ста-
нуть об’єднані навчання ЄС і НАТО наступного року, 
організовані для перевірки реакції на нову загрозу гі-
бридної війни.

Менш зрозуміло, як ці дві спілки реагуватимуть 
на хаос у Сирії, Іраку та Лівії. В останній НАТО і ЄС 
допоможуть створити військові та цивільні інститути, 
якщо про це попросить новий тамтешній уряд наці-
ональної єдності. Через кризу біженців більше допо-
моги від Альянсу потребують Німеччина, Греція та 
Туреччина. Тож він працює з Європейською агенцією 
з питань управління оперативним співробітництвом 
на зовнішніх кордонах (Frontex) над блокуванням 
торгівлі людьми та нелегальної міграції. У межах 
цієї взаємодії відбувається збір розвідданих і ведеть-
ся спостереження в Егейському морі та на турецько-
сирійському кордоні. Представник НАТО називає 
це «викликом стратегічних масштабів», який потре-
бує застосування збройних сил. Столтенберґ указує 
на грецьких і турецьких офіцерів, які служать на ні-
мецькому флагмані егейської флотилії як на приклад 
співпраці ЄС й Анкари під керівництвом Альянсу.

Загрози безпеці підштовхують НАТО і ЄС до по-
ліпшення відносин. Але скепсис щодо перспектив-
ності співпраці нікуди не зникне, доки політики Євро-
союзу не поставляться до цього серйозніше. Єн Кернс, 
директор аналітичної організації «Європейська мере-
жа лідерства», стверджує: «Активність на офіційному 
рівні є, але велика проблема — політична». Він сумні-
вається, що концепція «плану дій» справді спрацює: у 
випадку дійсно кризи неповоротка система прийнят-
тя рішень у ЄС може будь-кому перешкодити адекват-
но діяти за підготовленим наперед сценарієм. На його 
думку, вирішальним фактором, здатним змінити си-
туацію, була б домовленість щодо Кіпру.

Американці певні, що розширити співпрацю 
НАТО — ЄС було б незле, але вони хочуть, щоб при 
цьому їхні союзники більше тратилися на оборону. 
Столтенберґ погоджується, що Сполученим Штатам 
«не під силу» покривати 72% видатків Альянсу. Але 
зауважує, що торік європейські оборонні бюджети 
принаймні перестали худнути; 16 країн-членів, влас-
не, збільшили їх. «Це, — каже він, — перший крок на 
довгому шляху». 
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АМЕРИКАНЦІ ПЕВНІ, ЩО РОЗШИРИТИ  
СПІВПРАЦЮ НАТО — ЄС БУЛО Б НЕЗЛЕ,  
АЛЕ ВОНИ ХОЧУТЬ, ЩОБ ПРИ ЦЬОМУ ЇХНІ 
СОЮЗНИКИ БІЛЬШЕ ТРАТИЛИСЯ НА ОБОРОНУ



Північний фронт
Едвард Лукас

М
ало що заспокоює господарів краще й грає 
на нервах ворогів більше, ніж візит паро-
чки винищувачів F-22 Raptor. Американ-
ські бойові літаки п’ятого покоління непо-

мітні, швидкі й маневрені. Кілька тижнів тому 
ці дивовижні машини побували в прикордон-
них країнах Європи, зокрема Литві та Україні: 
візити відбувались у межах ініціативи США з 
гарантування безпеки в Європі.

Однак на більшу увагу, певно, заслуго-
вує звіт, опублікований нещодавно на сайті 
Міністерства закордонних справ Фінлян-
дії. Четверо його авторів (двоє фінів, швед 
та француз) детально й тверезо аналізують 
практичні наслідки можливого членства Гель-
сінкі в НАТО.

Постановка проблеми проста: без допомоги 
фінів та шведів НАТО було б дуже складно за-
хистити країни Балтії від цілеспрямованої ро-
сійської агресії, якби вона почалася. Своєю чер-
гою, для країн, які не є членами Альянсу, атака 
Москви мала б катастрофічні наслідки. Але поки 
Стокгольм і Гельсінкі не належать до північноат-
лантичної спільноти, вони не можуть бути повніс-
тю інтегровані в її планування.

Сьогодні в громадській думці щодо членства в 
НАТО відбувається помітний зсув, особливо у Шве-
ції. Там вступу до Альянсу нині хочуть основні опо-
зиційні партії (і деякі представники правлячої Со-
ціал-демократичної). Фіни ставляться до такої ідеї 
скептичніше, хоча якби керівництво країни реко-
мендувало приєднання до спільноти, то більшість 
їх погодилася б.

Згаданий звіт показує, наскільки серйозною є 
ситуація в сенсі безпеки. З огляду на загрозу реві-
зіоністської Росії Фінляндія та Швеція почувалися 
б спокійніше в НАТО. Але рішення приєднатися до 
Альянсу майже гарантовано викликало б різку, а 
може, і небезпечну реакцію Кремля. Вирішити цю 
дилему буде непросто.

Автори звіту намагаються триматися в межах 
свого мандата й аналізувати питання, а не давати 
рекомендації. Хоча роблять один виняток. Ствер-
джують, що було б значно краще, якби Фінляндія 
та Швеція ввійшли в НАТО разом. Адже якщо до 

Альянсу приєднається остання, а перша — ні, то 
Росія може сприйняти це як сигнал щодо браку по-
літичної волі в Гельсінкі. Якщо ж у НАТО вступить 
Фінляндія без Швеції, для нього це створить не-
прості проблеми: як захищати союзника, до якого 
немає безпосереднього доступу?

Я вже не перший рік закликаю обидві країни 
приєднатися до Альянсу. Мій аргумент весь цей 
час зводився до «треба вступати зараз, поки не-
має потреби, адже, якщо з’являться обставини, 
за яких вступ буде необхідний, він буде важ-
чим». Сьогодні я боюся, що цей звіт — ефектив-
на відповідь на питання вчорашнього дня, а не 
завтрашнього.

Якби НАТО було в хорошій формі, то член-
ство справді нейтралізувало б усі безпекові за-
грози для країн Північно-Східної Європи. Але 
це не так. F-22 — хороші літаки, але в Америки 
їх аж ніяк не досить. Інші країни Альянсу за-

грозливо сильно відстають від США.
Загалом західні оборонні бюджети багато 

років вихолощувались, особливо коли йшлося 

про нецікаве й політично непопулярне питання 
територіальної оборони. Сьогодні оборонні видат-
ки членів НАТО вже не зменшуються, але все одно 
є далекими від достатнього рівня. І більшість його 
країн витрачає гроші не на те, що треба: на зарпла-
ти й утримання приміщень, а не на сучасну зброю. 
Ми поки що не відбудували реальної системи стри-
мування. Нас розколюють і відволікають внутріш-
ні та зовнішні загрози.

Хоча не все так погано, як здається. Дональд 
Трамп поки що не президент і, хочеться сподівати-
ся, ніколи ним не стане. Американський Конгрес 
шаленіє через скупість європейських союзників, 
але не перестає голосувати за те, щоб витрачати по-
зичені гроші на їх оборону. Липневий саміт НАТО 
у Варшаві по-новому приверне увагу до прифрон-
тових держав: американська «база» (насправді 
штаб-квартира) в Польщі, двостороння оборонна 
підтримка Естонії (із Британії), Латвії (ймовірно, 
з Канади) та Литви (з Німеччини). Вигляд гарний, 
навіть якщо Альянс і їздить порожніми танками.

Фінляндії та Швеції слід поквапитися. Що швид-
ше ці країни приєднаються до НАТО, то менша буде 
для них імовірність потреби користатися його безпе-
ковими гарантіями. Крім того, зміцнюючи Альянс, 
вони таким чином сприяють його виживанню. 

ЩО ШВИДШЕ ФІНЛЯНДІЯ ТА ШВЕЦІЯ 
ПРИЄДНАЮТЬСЯ ДО НАТО, ТО МЕНША 
БУДЕ ДЛЯ НИХ ІМОВІРНІСТЬ ПОТРЕБИ 
КОРИСТАТИСЯ ЙОГО БЕЗПЕКОВИМИ 
ГАРАНТІЯМИ
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За результатами опитування, проведеного компанією TNS Sifo у вересні 
2015 року в Швеції, підтримка членства країни в НАТО дуже зросла, не 
останньою чергою через дії Росії в Україні. На той момент 41% опитаних 
висловився за вступ до Альянсу (39% — «проти», 20% не визначилися). 
Тобто від травня 2015-го, коли проводили попереднє опитування, частка 
прихильників приєднання збільшилася на 10%. У 2012-му вона взагалі 
була на рівні 17%, а у 2013-му — 29%. У Фінляндії опитування жовтня 
2015-го показало, що приєднання до НАТО схвалювали б 22% громадян, 
а 55% були проти. Зросла кількість тих, хто не визначився щодо членства 
Гельсінкі в Альянсі (до речі, схожа тенденція невизначеності прогляда-
ється у сприйманні фінами Росії: загроза чи ні).



Свято скінчилося
Олігархам зі зв’язками в політиці стає несолодко в усьому світі

Д
ва роки тому The Economist склав індекс 
кумівського капіталізму. Таким чином ми 
хотіли перевірити, чи переживає світ нову 
добу «баронів-розбійників», як Америка 

наприкінці ХІХ століття. Наше дослідження пока-
зало: відколи в 1990-х почалася глобалізація, 
статки мільярдерів, часто з друзями-можновлад-
цями, особливо в ігровому й нафтовому бізнесі, а 
також у секторі нерухомості, різко зросли.

Сьогодні схоже, що нова золота доба кумівсько-
го капіталізму добігає безславного кінця. У Лондо-
ні індійський магнат Віджай Маллья намагається 
уникнути депортації на батьківщину, де влада вже 
згрібає рештки його збанкрутілої імперії. Торік у 
Сан-Паулу заарештовано керівників найбільшої 
бразильської будівельної компанії Odebrecht; їх від-
правлено до суду в місті Куритиба, де триває розслі-
дування корупційних оборудок за їхньою участю з 
державною нафтовою компанією Petrobras. Скан-
дал, у якому фігурують діячі кількох політсил, зо-
крема правлячої Робітничої партії, посилює тиск на 
президента Ділму Руссефф, якій через звинувачен-
ня в інших махінаціях світить імпічмент.

Під слідством за шахрайство світового масшта-
бу перебуває малайзійський інвестиційний фонд 
1MDB, підзвітний прем’єр-міністрові країни. При-
хильники Родріґо Дутерте, який переміг на прези-
дентських виборах на Філіппінах 9 травня, споді-
ваються, що той розколупає феодальну політичну 
систему, котра створила тепличне середовище для 
кумівства. У Китаї директори приватних і держав-
них компаній регулярно ходять на допити «великої 
чистки» Сі Цзіньпіна. У світовому масштабі злив 
«панамських документів» викрив офшорні фінан-
сові механізми, якими користуються олігархи.

Несприятливим для кумівства став й еконо-
мічний клімат. Ціни на сировину впали, а вслід 
за ними — вартість шахт, сталеливарних заводів, 
концесій нафтових родовищ. Знецінилися валюти 
й акції підприємств країн, що розвиваються. Зу-
пинився бум нерухомості в Азії.

Відтак зараз наш індекс показує стабільне 
зменшення мільярдерських статків, зароблених 
через кумівство, до $1,75 трлн, або на 16%, від 
2014 року. У багатих країнах вони тримаються на 
більш-менш незмінному рівні — близько 1,5% ВВП. 
У країнах, що розвиваються, впали до 4% ВВП від 
пікових 7% у 2008-му. А загалом багатство переті-
кає з кумівських секторів економіки до чистіших, 
як-от галузь споживчих товарів.

Попри таке сповільнення, говорити, що доба 
кумівства точно в минулому, зарано. І не тільки 
тому, що Америка може невдовзі обрати президен-
том міль ярдера, чиї оборудки в казино Атлантік-
Сіті та бетонних джунглях Манхеттена піднесли 
його на 104-те місце нашого рейтингу бізнесменів, 
що користаються з кумівських зв’язків.

Індекс кумівства ґрунтується на припущен-
ні, що деякі галузі економіки створюють біль-
ше можливостей для отримання рентних до-
ходів. Найпоширеніші способи збагачення на 
ренті — картелі, монополії та політичне лобію-
вання. У сприятливих для таких практик галузях 
часто присутня активна взаємодія бізнесу з дер-
жавою. Ідеться, наприклад, про телекомунікації, 
природні ресурси, нерухомість, будівництво та 
оборонку. Отримання ренти може містити еле-
мент корупції, але дуже часто все відбувається в 
межах закону.

Наш індекс, зокрема, ґрунтується на робо-
ті Ручира Шарми з Morgan Stanley Investment 
Management та Адіті Ґанді та Майкла Волтона 
з Делійського центру політичних досліджень. 
У ньому використані дані про статки мільярдерів 
із рейтингів Forbes. Ми характеризуємо мільярде-
ра як такого, що послуговується чи не послугову-
ється кумівством, залежно від того, у якій галузі 
він має найактивніший бізнес. Окрім того, індекс 
показує порівняльне співвідношення кумівського 
капіталу країн та їхнього ВВП, а ще результати 22 
економік: 5 найбільших і найбагатших, 10 най-
більших, що розвиваються (коли з них є надійна 
статистика), а також за вибіркою інших країн, де 
кумівство становить проблему (див. «Індекс 
кумівського капіталізму»).

У багатому світі є чимало мільярдерів, та лише 
14% їхніх статків дають галузі, де переважає рент-
ний дохід. До кумівського капіталізму в США ми 
зараховуємо банківську діяльність із залучення 
депозитів, адже вона передбачає непрямі держав-
ні гарантії на випадок дефолту. Але якби до цієї 
групи ми включили мільярдерів, що заробили 
свої гроші на хедж-фондах, та інших акул фінан-
сового сектору, то частка мільярдів із кумівським 
корінням становила б не 14%, а 28%.

Індекс кумівського капіталізму

За даними Forbes, МВФ, The Economi� *Включно з автономними територіями

Статки мільярдерів як % ВВП, 2016 рік
Рейтинг за активами, нагромадженими в секторах економіки,
де поширене кумівство
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На економіки, що розвиваються, припадає 
43% світового ВВП і 65% кумівського капіталу. Із 
великих країн найгірші показники в Росії, це ві-
дображення тамтешньої корупції та залежності 
від природних ресурсів. Поганими залишаються 
в індексі також позиції України й Малайзії: там 
кумівство обернулося політичною нестабіль-
ністю. У Сінгапурі спроба дати хабар чиновнику, 
найімовірніше, закінчиться арештом. Але пога-
ний рейтинг цього міста-держави пояснюється 
тим, що воно виконує роль транзитного складу 
для більш корумпованих сусідів, а ще клановістю 
в бізнесі нерухомості та банківському секторі.

Індія, схоже, намагається очиститись. У 2008 
році кумівські статки там сягали 18% ВВП (на-
рівні з РФ). Сьогодні вони впали до 3% (як в Ав-
стралії). Падіння цін на сировинні товари спусто-
шило баланси тих олігархів, що звелися на ноги 
завдяки тамтешньому видобувному Дикому За-
ходові. Держава безжально взялася за політичну 
корупцію, а центробанк блокує «цікаві пропо-
зиції» магнатам від державних кредиторів. Явна 
більшість мільярдних статків Індії сьогодні гене-
рується в галузях на кшталт фармакології, авто-
будування та виробництва споживчих товарів. А 
зірки індійського капіталізму — це голодні засно-
вники майданчика онлайн-торгівлі Flipkart, а не 
пещені нащадки місцевих династій підприємців.

В абсолютному вираженні найбільшу концен-
трацію кумівського багатства у світі сьогодні має 
Китай (включно з Гонконгом) — $360 млрд. Об-
меження, накладені президентом Сі на ігровий 
бізнес, боляче вдарили по магнатах Макао. Випа-
рувалася більша частина статків енергетичного 
«короля» Лі Гецзюня. Зате з тіні виходять нові мі-
льярдери з рентних секторів, зокрема Ван Цзянь-
лінь із девелоперської фірми Dalian Wanda.

І все-таки за співвідношенням кумівського 
капіталу та ВВП Китай опиняється лише на 11-му 
місці в нашому рейтингу. Серединна Імперія ви-
являє два значні недоліки нашої методології. 
Ми включаємо до індексу тільки тих людей, які 
декларують статки понад $1 млрд. Водночас є 
чимало бідніших олігархів, а в Китаї ті, хто му-
дріший, не афішують свого багатства. А ще наша 
класифікація кумівських галузей не враховує ню-
ансів. Нідерландські компанії, які взаємодіють із 
державою, швидше за все, чисті. А в Піднебесній 
мільярдери в кожній галузі залежать від благо-
словення партії. Якби всі статки там класифіку-
вались як рентні, країна посіла б п’яте місце в на-
шому рейтингу.

ОСТАННІ З ОЛІГАРХІВ
Певне поліпшення в нашому індексі можна по-
яснити тим, що кумівство було просто одним із 
етапів, через які проходить світова економіка в 
процесі глобалізації. У 2000–2010 роках капітал 
кочував із країни до країни, зумовлюючи подо-
рожчання активів, особливо нерухомості. Китай-
ський бум будівництва роздув ціни на сировинні 
товари. Політичні та правові інституції не всти-
гали за цими процесами. Як наслідок — ті, хто 
мав добрі зв’язки у владі, діставали доступ на 
кращих умовах до телекомунікацій, дешевих 
кредитів та землі.

Сьогодні забава скінчилася. Епічна індустріа-
лізація Китаю була одноразовим явищем; згада-
ну вище природу руху світових капіталів частко-
во формували структурні банки, а їх відтоді дещо 
приструнили. Оптимісти вказують на те, що ку-
мівство стимулювало опір дедалі численнішого 
середнього класу в країнах, що розвиваються: 
бразильців, які вийшли на вулиці виступити про-
ти державного розкрадання, чи індійців, які об-
рали відчайдушного борця з корупцією Арвінда 
Кеджрівала на посаду головного міністра Делі. Ці 
громадські рухи є відгомоном опору американців 
століття тому. Тоді Позолочений вік кінця ХІХ 
століття поступився Прогресивній добі початку 
ХХ, коли у США прийняли антимонопольне за-
конодавство.

Та забувати про кумівство рано. Декотрі краї-
ни, скажімо, Росія, у цьому питанні відкочуються 
назад. Якщо відновиться зростання світової еко-
номіки, вгору підуть ціни на сировину, а відтак по-
більшає можливостей для рентного збагачення. У 
державах, що вичищають свої системи або мають 
потужний тиск суспільства, як-от Бразилія, Мек-
сика чи Індія, непросто провести реформи. Полі-
тичні партії там залежать від негласного фінансу-
вання. Суди завалені незакритими справами, на 
вирішення яких потрібні роки, а держбанки від-
стають від свого часу. Країни, що розвиваються, 
найімовірніше, реагуватимуть на сповільнення 
економічного зростання приватизацією урядових 
активів: Saudi Aramco в Саудівській Аравії чи бан-
ків в Індії. Але в 1990-х аналогічний процес і був 
головним джерелом кумівського капіталу.

І насамкінець технології. В індексі ми при-
пускаємо, що ця індустрія порівняно вільна від 
державного втручання, а отже, тут менше пер-
спектив для рентного збагачення. Але нині наше 
припущення проходить випробування дійсністю. 
Alphabet, материнська компанія Google, стала од-
ним із найбільших лобістів у Вашингтоні й по-
стійно веде перемовини в Європі стосовно анти-
монопольного законодавства та оподаткування. 
Uber фігурує у чварах із регуляторами по всьому 
світу. Керівник китайського гіганта електронної 
торгівлі Alibaba Джек Ма має захист держави 
від іноземної конкуренції, і значну частину його 
статків становить частка в Ant Financial, платфор-
мі онлайн-платежів, чиїми найбільшими зовніш-
німи інвесторами є китайські суверенні фонди 
добробуту та соціального страхування.

Якщо класифікувати технологічну галузь як 
кумівську, то кумівський капітал був би більшим 
і стійко зростав у західному світі. Чи підуть тех-
нології цим шляхом, побачимо. Але точно відомо 
одне: кумівство, як і сам капіталізм, знайде спосіб 
пристосуватися до нових часів. 
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Екосистема з мікрокліматом
Дмитро Крапивенко, Тель-Авів — Єрусалим 

Хто створює ізраїльські стартапи й на кого вони орієнтовані

Д
ві будівлі в центрі Єрусалима неподалік 
мурів Старого міста здатні багато що роз-
повісти про історію ділового життя в тих 
краях. Це старий залізничний вокзал і ко-

лишній Монетний двір. Колись, ще за часів Британ-
ського мандата, поважні джентльмени, які приїз-
дили до міста потягом, відвідували будиночок, що 
поруч. Там робили гроші в буквальному сенсі цього 
слова, тут же були архів, численні склади — уявити 
тодішнє сіті без того кварталу просто неможливо. 
За розквітом середини минулого століття прийшов 
занепад 1980-х: головний вокзал міста змінив 
адресу, переїхав Монетний двір, спорожнілі колись 
гамірні приміщення перетворилися на занедбані 
бетонні «коробки». Трансформувалися країна та її 
економіка. Сторічні будівлі для Єрусалима — не 
така вже й сива давнина, проте їх порятували. Про-
сто змінили призначення. Вокзал, або, як познача-
ють його тепер на туристичних англомовних мапах, 
Jerusalem first station, став розважальним центром, 
де працює величезна кількість барів і кафе, прово-
дять концерти й кінопокази. Колишня «грошова 
кузня» тепер називається JVP (Jerusalem Venture 
Partners) Media Quarter — тут пульсує життя ізра-
їльських стартапів. Це місце зустрічі бізнес-ідей із 
венчурним капіталом. Під дахом споруди в стилі 
Bauhaus створюється так звана екосистема — умови, 
у яких новітні технологічні компанії мають нака-
чати м’язи, аби виходити у вільне ринкове пла-
вання.

«Щороку в наших бізнес-інкубаторах створюєть-
ся шість — вісім нових компаній, — розповідає Пніна 
Бен Амі, маркетинг-директор JVP. — Розглядаємо, 
щоправда, близько тисячі заявок. Знаходимо фінан-
сування. Це можуть бути як державні гранти, так і 
гроші наших стратегічних партнерів. Потім протя-
гом 15–18 місяців стартап зростає в нашому інкуба-
торі, після чого його або купують транснаціональні 
корпорації, або він сам виходить на ІРО». Як вдалий 
приклад такої співпраці наводить CYActive — розроб-
ників проактивних систем кібербезпеки. Як стартап 
їх фінансували JVP та Siemens, але після 15 місяців 
«інкубаційного періоду» компанію продали відомо-
му фінансовому сервісу PayPal. Ціна питання — ін-
вестиції за цей час відбилися в майже 60 разів. 

З 2012-го по 2014-й кількість стартапів в Ізраїлі 
зросла на 40% — до 3389 компаній, а кількість ковор-
кінгів лише в Тель-Авіві з 2012-го по 2015-й — з 21 до 
50. Власне, за звання головних ІТ-центрів тут зма-
гаються два міста: Тель-Авів і Беер-Шева. Популяр-
ність першого зрозуміла: друге за населенням місто 
країни, потужний бізнес-центр, де містяться офі-
си великих транснаціональних корпорацій. Плюс 
сприяння муніципалітету, який створює комфортні 
умови для новітньої галузі. Наприклад, стартаперам 

дісталася частина приміщення дитячої бібліотеки в 
центрі міста. Влада Тель-Авіва своєчасно збагнула, 
що класичне велике книгосховище вже не прива-
блює великої кількості сучасних дітей, тож виріши-
ли зробити коворкінг для ІТ-компаній, які розро-
бляють проекти для туристичної галузі. Беер-Шева 
прагне позиціонувати себе як «місто майбутнього»: 
серед його амбітних цілей — розростися з нинішніх 
майже 200 тис. до півмільйона й таким чином вті-
лити мрію будівничого сучасної Держави Ізраїль 
Бен-Гуріона про залюднення пустелі. Приріст насе-
лення в місті — близько 0,4% за рік. Сюди їде чимало 
молоді, щоб працювати в тутешніх ІТ-компаніях або 
створювати власні.

Нерідко ізраїльський стартап починається з того, 
що «служили два товариші»: у війську, особливо в 
підрозділах зв’язку, де молодь опановує новітні тех-
нології, доволі часто знайомляться майбутні спів-
власники компанії. Після демобілізації вони йдуть 
на пошуки інвестицій до найближчого бізнес-май-
данчика. Одним із таких є Yissum — трансферний 
центр при Єврейському університеті в Єрусалимі, 
заснований ще 1964 року. По суті, це наукова уста-
нова, що збирає напрацювання як від університету, 
так і від молодих компаній, допомагає їм отримати 
патент (якщо йдеться про винаходи) або гроші на 
реалізацію того чи іншого проекту. Щороку Yissum 
виводить на ринок продуктів і технологій загальною 
вартістю $2 млрд. 

Екосистема стартапів не була б в Ізраїлі такою 
розвиненою, якби цьому не сприяла держава, що ви-
ступає інвестором у багатьох проектах. У разі їхнього 
успіху вона, як це трапляється, зокрема, у співпраці 
JVP, ще й непогано заробляє на них, інколи ставить 
перед собою суто соціальні цілі. Як розповіла Пніна 
Бен Амі, уряд вкладає гроші в стартапи палестин-
ських і єврейських ортодоксальних громад — приват-
ні інвестори до цього середовища налаштовані дово-
лі скептично, але за державної підтримки вдається 
розпочати ІТ-розробки й у таких доволі закритих від 
зовнішнього світу спільнотах.

Один із пріоритетів державної політики Ізраї-
лю загалом і в ІТ-галузі зокрема є пошук способів 
збільшення потоку туристів до країни. Після бойо-
вих дій, які сталися влітку 2014-го, країна, за даними 
Центрального бюро статистики, втратила їх близько 
30%. Особливо помітним став відплив туристів від 
центрів традиційного релігійного туризму — Єруса-
лима та Назарета, тоді як у більш світському Тель-
Авіві падіння було менш відчутним. Тому й акцент 
ізраїльських туристичних стратапів зміщений у бік 
аудиторії, яка їде до країни розважатись, а не вшано-
вувати святині. Ізраїльські програмісти розробили 
чимало сервісів, які повідомляють власникам смарт-
фонів про нічне життя в таких «тусовочних» містах, 
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як Тель-Авів, вдосконалюють інтерактивні мапи 
міст, налагоджують систему зворотного зв’язку клі-
єнтів з адміністрацією готелів за допомогою мобіль-
них програм. 

Є серед них доволі оригінальні проекти. Напри-
клад, сервіс Roomer. Він виконує доволі просту ро-
боту: допомагає повернути гроші за готельні номери, 
від бронювання яких туристи з певних причин від-
мовилися. Справді, у більшості таких випадків броня 
згорає і шансів отримати бодай якусь компенсацію 
немає. Але можна спробувати її перепродати. Для 
цього, власне, і створений Roomer: подібно до роз-
галуженої системи продажу гарячих туристичних 
путівок чи численних інтернет-барахолок, де прода-
ють ненові речі, є можливість через мережу «скину-

ти» непотрібний тобі номер. Здавалося б, дрібничка, 
якщо не говорити мовою цифр. Як зазначає один зі 
співвласників згаданого сервісу Бен Фрумін, тільки 
в США річний ринок оренди готельних номерів оці-
нюється в $150 млрд, із них 6,3% припадає на номе-
ри, від яких клієнти відмовляються (а це $9,5 млрд), 
за кожну третю таку кімнату реально повернути 
гроші. У планах Roomer охопити за аналогічною 
схемою перепродаж залізничних та автомобільних 
квитків. Наразі ж компанія успішно працює. Але ви-
ключно на американському ринку. Загалом орієнто-
ваність ізраїльських стартаперів на США доволі від-
чутна: заробляти гроші на тих ринках значно легше 
та зручніше, ніж у себе вдома, — різний оперативний 
простір.

Ще один вартий уваги тель-авівський стар-
тап — EatWith. Як зрозуміло з назви, йдеться про 
гастрономічний туризм, але доволі нестандартний. 
Люди часто сперечаються між собою, а чи мають 
вони нагоду скуштувати справжню націо нальну 
кухню тієї країни, яку відвідали. Так, на популяр-
них курортах вас зваблюють як вуличні торгівці, так 
і респектабельні ресторани поласувати місцевою 
стравою саме в них, бо тільки в них вона «правиль-
на». Бувалі люди знають, що часто за цим стоїть 
прагнення догодити гостеві, а не продемонструва-
ти справжні національні особливості. Розробники 
EatWith знайшли спосіб догодити тим, хто бажає 
true-автентики, а не вдовольнятися масовою ринко-
вою пропозицією. Користувачі, які долучаються до 
цього сервісу (через реєстрацію на сайті), дістають 
нагоду завітати в гості, ну й, зрозуміло, сісти за стіл, 
до звичайних людей, що готові почастувати туристів 
власноруч приготованими стравами. Вони можуть 
дібрати з наявної бази даних у тій чи іншій країні 
господаря або господиню, які раді їх прийняти в себе. 
Звісно ж, не безплатно: ціни (до них входить і 13% 
комісійних від EatWith) на «сімейний обід», як і від-
гуки попередніх гостей, доступні на сайті. Послуга 
цікава не тільки своєю гастрономічною складовою: 
турист має нагоду потрапити в гості до звичайної 
місцевої родини, поспілкуватися без посередництва 
гідів і представників турфірм — це теж доволі ціка-
вий досвід для тих, хто прагне не лише бачити, а й 
розуміти країни, якими подорожує. 

Є в ізраїльських стартапах й український «слід». 
Йдеться не про вихідців із Києва чи Житомира, яких 
зустрінеш чи не в кожному коворкінгу. Наші фа-
хівці теж долучаються до деяких розробок. Так, у 
проекті Rep’nUp (сервіс для пошуку репутаційних 
ризиків у соцмережах — послуга орієнтована на ка-
дрові агенції, які збирають детальну інформацію про 
кандидатів) працює команда київських програміс-
тів. «Ми задоволені, що змогли залучити фахівців 
з України, — розповідає один зі співвласників Rep’n 
Up. — Раніше співпрацювали з індійцями, але наші 
київські колеги виявилися професійнішими». Або 
ще одна ізраїльська компанія Mobileye, яку важко 
назвати стартапом, бо вже не один рік реалізує ан-
тиаварійні системи для автомобілів. Розробками цієї 
фірми зацікавилися й в Україні: системи, які здатні 
не лише зменшити ризик аварії, а й обрати опти-
мальний для заощадження пального режим експлу-
атації, привернули увагу і транснаціональних кор-
порацій, що працюють у нас, і деяких регіональних 
перевізників. 
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Кожен третій мешканець 
віком від 18 до 35 років

418 600
    57,2%

мешканців

Частка мешканців із вищою,
неповною вищою

чи спеціальною середньою освітою
(тобто будь-яка після школи)

Стартапи

у Тель-Авіві 

972
(29%)

в Ізраїлі

3389
(100%)

Міжнародні науково-
дослідні інститути

34 
 

2012
49 

 

2014

44% зростання

№1
Середовище 
за межами
США для
створення
стартапів 

 №3
У світовій системі
рекрутингу
талановитих
працівників

 

Бізнес-акселератори, коворкінги
та центри інновацій

21 

2012
50 

2015

138%
зростання

Щорічні транзакц� на продаж інвестиційних проектів
серед високотехнологічних компаній

2010 $346 тис.

2012 $550 тис.

2011 $978 тис.

2013 $1,5 млн

$3 млн 393 тис. 
Разом за 
2010–2013: 

Centre of Economiс and Social Research

Як це робиться в Тель-Авіві
Стартапи в цифрах 



Бахмутські козаки. Хто вони?
Ярослав Тинченко

Сторінка історії однієї призабутої російсько-української війни

Т
орік восени міська рада Артемівська До-
нецької області ухвалила рішення звер-
нутися до Верховної Ради з проханням 
відновити його стару назву — Бахмут. 

Жителі міста буквально кров’ю заслужили 
право на повернення цього історичного най-
мення, довівши під час подій вес  ни — літа 2014 
року, що вони хочуть залишитися з Україною, 
а не у складі маріонеткового утвору російських 
терористів. Цікаво, що в давнину це місто теж 
було наріжним каменем збройного конфлікту 
між українськими (слобідськи-
 ми) та російськими (донсь-
кими) козаками. Царський 
уряд намагався примирити 
сусідів і навіть створити сим-
біозне Бахмутське козацтво, 
яке складалося б із представ-
ників слобожан та донців. 
Цей план зазнав фіаско, а в 
Санкт-Петербурзі вкотре пе-
реконалися, що малороси та 
великороси не один народ.

Уперше про «сторожку Бах -
мутку» в документах москови-
тів згадується 1571 року. Вона 
була місцем тимчасового 
перебування прикордонни-
ків, які охороняли територію 
Московської держави від на-
бігів із півдня кримських та-
тар та інших кочових племен. 
Але як повноцінне поселення 
Бахмут заснували козаки Ізюм -
ського слобідського полку при-
близно в 1680–1690-х. То був 
час, коли українське козацтво 
із заходу, а російське — зі сходу 
активно витісняли кочовиків 
у бік Криму й колонізовували 
їхні землі. Саме на території су-
часних Донецької та Луганської 
областей і зійшлися дві хвилі 
завойовників та колонізато-
рів. У Бахмуті й виниклих 
навколо нього хуторах вони 
заснували соляний проми-
сел, який був тоді серйоз-
ним джерелом прибутку.

Кордон між Запоро-
зьким та Донським ко-
зацькими військами на 
сході окреслився досить 
швидко вздовж природної 
межі — річки Кальміус. Ця 

лінія збереглась і в адміністративно-територі-
альному поділі Російської імперії: на Кальміусі 
закінчувалися землі Катеринославської губер-
нії й починалися землі Донського війська.

А ось визначитися з кордоном українських 
та російських етнічних земель на півночі ви-
явилося важче: поселення двох народів тут пе-
ремішалися.

Бахмут був українським козацьким містом, 
але там селились і росіяни. Неподалік стояла 
їхня фортеця Тор (нинішній Слов’янськ), де 
мешкали також слобожани. Між населенням 
двох поселень постійно спалахували конфлік-
ти, тож іще 1702 року цар Пьотр І наказав «бах-
муцких жителей русских — ведати торскому 
приказному человеку, а черкас (як тоді часто 
називали українських козаків. — Авт.) — пол-
ковнику Изюмского полка Шидловскому».

Перепис 1703-го засвідчив, що в Бахмуті 
жили родини 112 слобідських козаків, 36 росі-
ян та 2 донці. Вочевидь, саме такий склад на-
селення і спонукав Пєтра І остаточно передати 
Бахмут у підпорядкування ізюмському пол-
ковнику Федорові Шидловському. Відтоді сло-
бідські козаки не пускали донських добувати 
сіль на своїх територіях. Це стало приводом до 

так званого Булавінського повстання, котре в 
радянській історії традиційно зображува-

ли як селянський виступ проти панівних 
верств Російської імперії.

Кіндрат Булавін походив із нинішньо-
го села Трьохізбенка Луганської області, 
яке тоді належало Донському війську, а 
батько майбутнього бунтівника був там 
станичним отаманом. У 1705 році Бу-
лавін на чолі донського козацького за-
гону захопив Бахмут, а себе оголосив 
місцевим отаманом. Пьотр І наказав 
військам покарати заколотників, але 
надісланий проти донців російський за-
гін було розбито. Відтоді почалося ма-
сове повстання донських козаків проти 
царської влади. Слобожани захищали 

свої землі, а відтак залишилися на боці 
Пєтра І. Лише після розгрому повстан-

ців у битві біля урочища Крива Лука 
на Сіверському Дінці, яка сталася 

8 липня 1708 року, Ізюмському 
слобідському полкові вда  лося 

відбити Бахмут. Незабаром 
тут було збудовано слобід-
ську фортецю, на озброєнні 
якої перебувало 60 гармат і 
16 мортир.
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Але суперечки та збройні конфлікти че-
рез солеварні між слобожанами й донцями не 
припинялися. Край насильству було покладе-
но лише 1715 року, коли бахмутські й торські 
промисли передали в державну казну, підпо-
рядкувавши Соляному управлінню. Нав коло 
Бахмута з’являлися нові копальні й хутори, їх 
треба було охороняти від грабіжників — кал-
мицьких та ногайських племен, що кочували 
степами Приазов’я. Місцевого люду для цього 
було замало, а епізодичне перебування в Бах-
муті різних загонів (компаній) зі слобідських 
козацьких полків теж не впливало суттєво на 
справу охорони промислів.

Щоб вирішити цю проблему, а заодно й по-
класти назавжди край протиборству слобожан 
та донців, царський уряд у 1745 році вирішив 
створити особливе Бахмутське козацтво. Для 
цього до Бахмута й Тора (сучасного Слов’янська) 
було переселено 712 козаків: 388 — із Війська 
Донського і 324 — зі слобідських полків. Але 
донці здебільшого чомусь не втрималися на 
новому місці. Вочевидь, через якісь конфлік-
ти, документи про котрі не збереглися. Однак 
замість них з’явилося чимало колишніх запо-
рожців, які вирішили тут оселитися. Певно, у 
черговому протистоянні з донцями слобожан 
підтримала Запорозька Січ, і саме тому частина 
її козаків перебралася до Бахмута.

Сенатським указом від 27 жовтня 1748 року 
було створено Бахмутський кінний козацький 
полк. У його складі мали бути полковник, 
по троє ротмістрів, хорунжих та осавулів, 
полковий писар і 300 козаків. Командиром 
було призначено «бахмутскаго ротмистра 
Ивана Шабельскаго» зі слобідських коза-
ків. Згадано в тому документі й про кіль-
кість козаків, які залишилися на посе-
ленні після прибуття сюди в 1745 році: 
«…А в показанное трехсотенное число 
рядовых казаков к имеющимся ныне 
наличным 254 человекам 46 человек 
набрать тех де бахмутских, торских 
и мояцких казаков из казацких де-
тей и свойственников в казацкой 
службе годных».

Цікаво, що в указі фігурують як 
окремішній соціальний стан мояць-
кі козаки. Це слобожани, які мешка-
ли в так званому Мояцькому городку 
(нині село Маяки Слов’янського райо-
ну Донецької області). Там теж видо-
бували сіль.

Невдовзі полк виявився зама-
лим для охорони численних со-
ляних промислів та кордону, тож 
до Бахмута на підкріплення міс-
цевим козакам щороку вируша-
ла кінна сотня від слобідських 
полків.

У зв’язку з новими завою-
ваннями Російської імперії на 
півдні сучасної України необ-
хідність в існуванні Бахмут-
ського полку згодом відпала. 
Так само й Слобідського козацтва. 

Упродовж 1764–1766-го указами Єкатєріни ІІ 
їх було скасовано. Зі слобідських полків ство-
рили гусарські, а Бахмутський переформували 
в Луганський пікінерний.

Тоді ж таки на колишній території Бахмут-
ського козацтва було засновано масові посе-
лення сербів — утікачів із-під турецького гніту. 
Із них набрали новий Бахмутський гусарський 
полк.

Колишнім бахмутським козакам довелося 
відслужити в російській армії по 15–25 років. 
Вони брали участь у двох війнах із Туреччи-
ною, походах проти Польщі й придушенні по-
встання Пуґачова. Коли Луганський пікінер-
ний полк перебував в Оренбурзькому краї, їм 
запропонували там оселитись і знову стати 
вільними людьми. Дехто погодився й поповнив 
лави Оренбурзького козацтва (де вже служило 
чимало українських переселенців).

Але більшість після багаторічної служби 
пікінерами повернулася додому — в Бахмут, що 
став центром одного з повітів новоствореної 
Катеринославської губернії.

Місто залишалося суто українським і за 
Російської імперії. Досить показово, що під 
час перепису 1897 року 61,75% його жителів 
(11 928 осіб) назвали себе українцями. У період 
Української Народної Республіки (1917–1918) 
в Бахмуті діяли загони Вільного козацтва й 

розташовувався 3-й Гайдамацький полк, 
де служив відомий у майбутньому поет 

Володимир Сосюра. У 1920-ті тут діяло 
українське підпілля, котре знищили 
радянські каральні органи.

Отже, Бахмут — яскрава сторінка 
нашої історії, яка розповідає про бага-
торічну боротьбу за кордони України. 

І бої за Артемівськ (Бахмут) із росій-
ськими терористами й сепаратистами 
у 2014-му — гідне її продовження.

У документах 1765 року вдалося 
знайти опис двох бахмутських козаків, 

які, не бажаючи «переформовува-
тись» у пікінери, втекли з міста. 

Завдяки йому можна точно 
реконструювати вигляд то-
дішніх бахмутців. Один но-
сив сірий чекмень, блакит-
ний бешмет, білі шаровари, 
чорні чоботи, чорну шап-
ку із зеленим верхом. Це 
одяг слобожанського взі-
рця. А другий, певно, був 
запорожцем: у зеленому 

чекмені, жовтих чоботях 
та червоній шапці з чорною 

оторочкою. 

ЦАРСЬКИЙ УРЯД НАМАГАВСЯ ПРИМИРИТИ  
СУСІДІВ І НАВІТЬ СТВОРИТИ СИМБІОЗНЕ  
БАХМУТСЬКЕ КОЗАЦТВО, ЯКЕ СКЛАДАЛОСЯ Б  
ІЗ ПРЕДСТАВНИКІВ СЛОБОЖАН ТА ДОНЦІВ
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В 
інтерв’ю Тижню нідерландський кіноре-
жисер, класик артхаусного кіно Алекс ван 
Вармердам, який відвідав Київ на запро-
шення кінофестивалю «Молодість» у 

межах своєї кіноретроспективи, розповів про 
власне бачення свободи на театральній сцені та 
знімальному майданчику, роль і силу контрастів 
у кіно та потребу змінюватися.

У всіх ваших фільмах багато зйомок загального 
плану, зокрема ландшафтів, створюється відчуття  
порожнього простору, у якому мало дійових осіб  
і сюжетних ліній. Ви в такий спосіб загострюєте увагу 
глядача на головній дії, не даєте йому розпорошу-
вати її на деталі?

— Як режисер я не надто люблю набивати знімаль-
ний майданчик дійовими особами. Інколи буває 
так, що за сценарієм персонажів більше, ніж 
з’являється у стрічці. Передусім це стосується ма-
совки. Коли мені потрібно зняти вулицю, на якій є 
люди, замість 10–15 осіб, що ходять туди-сюди, 
десь здалеку з’являється хіба що 2–3. Чому так? 

Бо в мене як режисера є дивна нав’язлива ідея, що 
кадр має бути порожнім. Подеколи мені вида-
ється, що я аж надто багато зосереджуюся на ма-
совці: коли вона в щось вдягнена або несе в руках 
якісь предмети, мені все те бачиться неправдопо-
дібним. Зрештою, це вбиває мій намір привер-
нути увагу до того, що справді є головним, ваго-
мим у стрічці. Своєрідна режисерська хвороба, 
якщо хочете. 

Коли я почав працювати над фільмом «Борґ-
ман», думав про те, який світ покажу в цій стрічці. 
Запитував себе, чи там мають бути сусіди головних 
героїв. Відповідь така: їхня поява змінить історію, 
яку я хочу розповісти: сусіди можуть побачити 
щось, що їх стривожить, подзвонити в поліцію, і на 
тому моїй історії край. Думка про довколишніх так 
втомила мене, що я її просто відкинув, зосередився 
на суті своєї розповіді. Відсутність оточення робить 
простір у фільмі ефективнішим і порожнім. То не 
просто примха, а своєрідна потреба. Порожній про-
стір з’являється в кожній моїй стрічці, і побороти це 
я не можу. Але чи то проблема?
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« Коли пишу сценарій фільму, емоції — останнє, 
що мене цікавить у цей момент»

Спілкувалася 
Ганна Трегуб

Алекс ван Вармердам:



Якщо говорити про певну театральність у моїх 
перших фільмах, то це я ще можу уявити. Проте час 
минає, і потроху вона вивітрюється. Мій останній 
фільм «Шнайдер проти Бакса» — це чистої води 
форма: пейзажі, майже цілковита відсутність діа-
логів, світло, дія. Отже, нічого театрального, як на 
мене. Інколи виникає своєрідна дилема щодо ви-
користання близьких планів у кіно. Для багатьох 
дефініція кіно полягає саме в зйомках близьким 
планом. Я не погоджуюся з цим.

Таким чином, для вас кіно не зводиться лише до  
поділу кінематографічного простору. Що, на вашу 
думку, треба додати до такого визначення?

— Як на мене, кіно — це коли ти заправляєш плівку 
в камеру й знімаєш. Отак ти робиш його. У зви-
чайних розмовах поміж різними людьми про кіно 
гуляє багато інших визначень, чим воно є. Те, як 
орудуєш камерою, як розповідаєш історію, зви-
чайно, має безпосередній стосунок до синемато-
графа, проте в моїх фільмах використовую іншу 
своєрідну систему речей. Там немає нічого прямо 
театрального, але я не відмовляюся від того, що 
театр вплинув на зняте мною кіно. Коли мені по-
трібно зафільмувати діалог між двома людьми, я 
роблю його якомога коротшим, не витрачаю ба-
гато часу на близькі плани, обличчя, міміку. 
Можна вважати, що то привнесено з театру, але 
для мене це є кінематографічним також. Навіть 
зняти один кадр чи одну сцену — то вже кіно. 
Взяти хоча б того самого «Борґмана» — це не театр, 
знятий на плівку, а повноцінне кіно. 

Одним із найчіткіших контрастів, які можна побачити 
у ваших стрічках, є протиставлення лісу й обжитих  
теренів, зокрема міських вулиць. Чи посилює такий 
візуальний ряд історію, яку розповідаєте?

— Ліс — своєрідний символ, бо там відбувається або 
може відбутися щось інше, ніж на вулиці міста. Це 
я показав не лише в «Нових казках братів Грімм», 
а й у «Мешканцях півночі». До того ж виходить чу-
довий контраст, бо ліс — місце, де трапляється 
низка дивних і небезпечних речей. Голландська 
вулиця — його антипод, особливо коли світить 
сонце й у будинках відчинені вікна. Це два різні 
світи. Але людина може поєднати їх у мандрівці. 
Якщо говорити про мене, то в дитинстві я мешкав 
на подібній сільській вулиці, а от до школи дово-
дилося ходити, роблячи гак лісом. Тож частково 
історії, розказані у фільмах, прив’язані до моїх 
вражень із юності. Хоча в ранніх студійних робо-
тах переважають зовсім інші мотиви: закритий 
простір, обмежена кількість героїв, щонайбільше 
п’ятеро. Пізніші стрічки зняті з протилежною 
ідеєю: масштабні зйомки пейзажів, ліс, тобто від-
критий простір. У цьому й полягав пошук нового. 
Щоб уява запрацювала, потрібно знайти простір, 
у якому вона може розігнатися.

Сучасні кінорежисери у своїх стрічках не обходять 
теми психологізму та цілого спектра людських емо-
цій, намагаються в такий спосіб зачепити своїх гляда-
чів. Такий спектр тем для вас — це прийнятна прак-
тика чи царина, у якій когось наслідуєте?

— Коли пишу сценарій фільму, емоції — останнє, 
що мене цікавить у цей момент. Мене цікавить 

усе, але не вони. Коли працюю над сценарієм, 
одразу ж про чіткий план оповіді, що й за чим 
має йти, не йдеться. Конкретний план складаю 
дуже рідко, частіше просто записую кілька мо-
ментів, довкола яких потім розвиваю історію. 
Письмо годиться для письма, так би мовити. 
Коли мої діти були малими, розказував їм істо-
рії на ніч. Завжди починав їх, не знаючи, чим за-
кінчаться. Усі вони з’являлися в процесі оповіді. 
Одна фраза тягла за собою іншу, історія розви-
вала себе сама. Тепер я так пишу. Історія стає 
кращою і цікавішою. Хоча інколи й доводиться 
щось виправляти. 

Під час роботи над сценарієм стрічки «Борґ-
ман» були моменти, у які я не вірив, тому викидав 
їх. А було те, що чіпляло мене, змушувало працюва-
ти фантазію та уяву. Часом виникали жахливі мо-
менти, а часом вельми смішні. Власне, я не писав 
жартів навмисне. Усе це результат характеру, тих 
речей, які люблю, брутальних і веселих. Це резуль-
тат того, ким я є. 

Повернуся до питання про емоції. Стрічка 
«Мешканці півночі» розповідає, як група людей 
на північному сході Данії чекає автобуса. Глядач 
бачить вулицю, далекий ліс, зупинку просто по-
серед піску, людей, які сидять на придорожньо-
му камінні. Коли автобус таки приїжджає, вони 
починають плакати. І той момент, як на мене, ці-
кавий. Це речі, які торкаються кожного. Я щас-
ливий, коли в моїх стрічках кожен глядач зна-
ходить щось своє, що його зачіпає. Але це щось 
закладене у фільми не спеціально. Якщо в моєму 
кіно є емоції, то я про це ще не знаю. У прямо-
му сенсі мої стрічки прохолодні, температурою 
десять градусів за Цельсієм, а не теплі. Якщо 
емоції приходять, я їх вбиваю, бо для мене їхня 
присутність некомфортна. Хоча це не означає, 
що мені не цікаво проекспериментувати з ними. 
Очевидно, вже в наступних роботах. 

Ви не цураєтеся акторської роботи у своїх фільмах. 
На вашу думку, така практика є виправданою? Адже 
режисерська робота передусім передбачає не гру, а 
скеровування в правильне русло залучених акторів, 
кінооператора й решти знімальної команди.

— Доволі часто для цього є вагомі підстави. Коли 
знімав фільм «Абель», ішлося не тільки про на-
писання мною сценарію, а й про виконання од-
нієї з ролей. Мені дуже хотілося зіграти поштаря. 
У наступній стрічці зіграв залізничника, а в «Но-
вих казках братів Грімм» не знімався зовсім. Що 
старшим ставав, то більше здавалося, що досить 
уже з мене акторської гри. Після зйомок «Офіці-
анта» думав, що вже все, з акторством у моїх 
фільмах покінчено. В «Останніх днях Емми 
Бланк» був лише режисером та автором сцена-
рію. У «Борґмані» зніматися, попри власну волю, 

 | 43

№ 19 (443) 13 – 19.05.2016 | УКРАЇНСЬКИЙ ТИЖДЕНЬ

КІНО | КУЛЬТУРА

ПРАВДА В ТОМУ, ЩО НЕМОЖЛИВО  
ЗАПЕРЕЧИТИ ТА ВІДКИНУТИ СЕБЕ САМОГО Й ТІ РЕЧІ, 
ЯКІ ТОБІ ВДАЮТЬСЯ. НАБАГАТО ВАЖЧЕ БУТИ 
ЧЕСНИМ У ТОМУ, ЧОГО ТИ НЕ МОЖЕШ



таки довелося, бо актор, який мав виконувати 
одну з ролей, у той час був зайнятий в інших про-
ектах. Поки шукав заміну, дружина запитала, що 
ж мені заважає самому зіграти в стрічці. Якщо 
чесно, ненавиджу зранку до ночі ходити в актор-
ському костюмі й із гримом на обличчі. Хочу 
бути вільним від цього, бути режисером. Власне, 
так і мало статися в стрічці «Шнайдер проти 
Бакса», у якій я бачив себе виключно режисером 
та автором сценарію. Але знову довелося грати. 
Річ у тім, що в Нідерландах хороших акторів 
дуже мало й вони знімаються одночасно в кіль-
кох фільмах. І в акторів, яких я хотів запросити 
на роль Бакса, одну з головних у стрічці, то гра-
фіки не збігалися з моїм, то з інших причин не 
було часу. І знову моя дружина вже звично запи-
тала, чому б мені й цього разу не зіграти у фільмі. 
Вигоди від того було більше, ніж шкоди. Я за-
вжди на знімальному майданчику, тобто не треба 
домовлятися із самим собою, коли можу грати, а 
коли ні. Сам написав сценарій, виконав роль саме 
так, як її бачив. Не скажу, що це не потребувало 
певних зусиль. Хоча акторство для мене й не є 
чимось новим, бо я також пишу, режисую, граю у 
своїй театральній трупі «Мексиканський пес». 
Так, є режисери, для яких некомфортно грати у 
фільмах, котрі вони знімають. Але не для мене, 
хоча, можливо, і звучить трохи зарозуміло. Взяти 
хоча б роль Абеля в однойменній стрічці. Я вірив, 
що зможу зіграти її так, як треба, тому й взявся 
за цю роботу. 

За межами Нідерландів вас добре знають як одного з 
класиків сучасного артхаусного кіно, хоча в себе 
вдома ви відомий і шанований театральний режисер. 
Чи відрізняється ваша робота в театрі за принципами 
й підходами від роботи на знімальному  
майданчику?

— За всю свою театральну кар’єру жодного разу 
не поставив на сцені п’єси, написаної не мною, і 
не зіграв ролі в ній. Зазвичай у Нідерландах теа-
тральний режисер робить щороку приблизно 
три нові постановки, беручи твори якогось дра-
матурга-класика. У мене нова театральна ви-
става з’являється раз на три роки й драматургом 
я є сам. Просто не уявляю, що робити з чужими 
п’єсами. Шекспіра, наприклад, люблю, ж хто 
його не любить? А от поставити твори видатного 
британця не зміг би, бо не розумію, що і як із 
ними робити. Винайдення нових інтерпретацій 
усім відомих п’єс — то не моя справа, та й  

таланту мені на це забракне. Тому сам пишу й ні 
від кого в цьому не залежу. Театр є моєю робо-
тою, яка забезпечує постійний дохід, на відміну 
від кіно. Щоб створити нову стрічку, потрібно 
шукати фінансування. Після того як зняв 
«Абеля», не лише займався кінорежисурою, а й 
далі працював у театрі. Зараз маю бажання й 
намір припинити роботу в театрі. Я вже зробив 
15 власних театральних вистав. Не знаю, чи буде 
все так, як задумав, але досить із мене такого 
виду активності.

Кожна постановка тягне за собою певні про-
блеми. Цього року відбулася прем’єра моєї ви-
стави «Блаженні». Її зіграли і сприйняли дуже 
добре. Проте мене не полишала одна думка: на-
ступні рази, коли п’єса йтиме на сцені, не будуть 
такі гарні, як прем’єра. Я знову повертався до цієї 
роботи, шукав відповідні темп і спосіб, манеру, у 
якій твір має бути зіграно. «Блаженні» — вельми 
абстрактна історія, своєрідна партитура. А я дуже 
не люблю знову й знову повертатися та доопра-
цьовувати вже зроблене. Одного разу знятий кіно-
кадр є вічним. Це завершена справа. Одного разу 
знятий фільм лишається таким назавжди. Наступ-
ного дня після своєї прем’єри він буде таким, як і 
напередо дні. А театральна вистава — ні. І от цього 
з мене досить. Сцена весь час міняється, п’єса від-
крита й змінна. І якщо п’єсу написав я, то лишити 
її просто так не можу. Але треба ж колись покласти 
край цій одержимості. 

Сарказм, іронія, чорний гумор — те, що ви показали 
у вже знятих стрічках. Чи лишаться ці теми голов-
ними й у наступних ваших фільмах? Якщо ні, то 
чому?

— Дуже хотілося б самому знати відповідь на це 
запитання. Перед тим як створити фільм, почи-
наю писати сценарій, занотовую якісь ідеї. Об-
мірковую, що маю зробити, показати, чому саме 
це й саме так. Передусім обираю центральну 
ідею, зважую всі за і проти. Річ у тім, що коли 
ідею обрано, то я вже до цього не повертаюся, не 
змінюю. Коли виношуєш задум по кілька років, 
зупинитися важко. Але помітив, що з часом де-
далі більше починаю сумніватися, бо моє май-
бутнє стає все коротшим. Маю намір зняти ще з 
півдесятка стрічок, але сумніваюся, яку саме 
ідею закласти в кожну з них. Це важко. Досі від-
ходжу від своєрідного театрального «похмілля», 
треба відпочити. Зокрема, знову почав малювати. 
Звичайно, воюю із самим собою, із власними 
сумнівами.

Запитую себе: чи буде в моїх наступних філь-
мах чорний гумор і своєрідний сарказм, як у тих, 
які вже зняв? Можливо, ні. Кожен має свої рамки 
та обмеження. Але щоразу повторювати те саме 
щонайменше нудно. Намагатимуся зробити крок 
убік. От тільки цей крок може бути тоді, коли дове-
деться перейматися, як не сісти на болючий шпа-
гат, чого нікому не треба. Зараз вирішую, у якому 
напрямку піти. Правда в тому, що неможливо за-
перечити та відкинути себе самого й ті речі, які 
тобі вдаються. Набагато важче бути чесним у тому, 
чого ти не можеш. Намагаюся визначити майбут-
ній напрям своєї роботи. Усі напрями лишаються 
для мене відкритими. 
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Жнива, або Масова евакуація
Вячек Криштович-молодший 

Що музичний світ уже встиг втратити в 2016-му

П
очаток року статистично та природно є ча-
сом, коли більше людей іде з життя, ніж 
зазвичай. Утім, 2016-й переповнював 
смертю просто з 1 січня, і, здається це не 

припиниться й після Великодня. Або взагалі не 
припиниться, бо видатні музиканти (актори, 
письменники, та й будь-хто ще) не молодіють.

Може, хтось пам’ятає шедевр режисера Інґма-
ра Берґмана «Сьома печать»? Там поруч із голо-
вним героєм час від часу з’являється Смерть. Дед-
лайни не для неї: вони грають у шахи. У 2016-му 
їй, мабуть, винесли догану й сказали, що час пра-
цювати. Або ж у Бозі намітився дуже масштабний 
фестиваль. Він нарешті відчув увесь смак джазу та 
рок-н-ролу.

Ми — земні — якось не поділяємо намірів Гос-
пода. Початок став такими собі «жнивами». Один 
журналіст зауважив, що ця «смертна» серія 2016-го 
схожа більше на «масову евакуацію» велетнів від 
музики. За чотири місяці смерть «вичистила» му-
зичний Олімп років на п’ять вперед.

Вони, померлі, вже навіть знецінили смерть як 
таку, адже якщо надто часто повторювати «пішла 
ціла епоха», то це звучить уже не так «серйозно».

Хоча в 2016-му статистично смертність зрос-
ла відсотків на чотири порівняно з попередніми 
роками, відомих людей стало йти щодалі більше. 
Приміром, редактор відділу некрологів на BBC Нік 
Серпелл зауважив, що ще 2012-го за перші чотири 
місяці року він видавав 5 обітуаріїв, у 2016-му їх уже 
24 за той самий час. І чи вважати це культурною ка-
тастрофою?

Мозком можна зрозуміти, що більшість «ста-
рих», справжніх поп- та рок-зірок народилися... 
доволі давно, а якщо помножити це на «здоро-
вий» спосіб життя переважної частини з них, то все 
більш-менш логічно. Але то були справжні зірки 
або ж не надто відомі герої: свій статус вони заро-
били реальними справами, а не кількістю лайків 
у Facebook та переглядів на YouTube (хоча й це не 
так погано). Мабуть, не слід скиглити, що артистів 
такого масштабу вже не буде. Ми цього не знаємо. 
Але варто бодай суб’єктивно згадати тих, хто пішов 
за чотири місяці 2016-го.

ПОЛ БЛЕЙ (3 СІЧНЯ. 83 РОКИ)
Піаніст і композитор, один із піонерів фрі-джазу, 
якого всі бояться вже понад півстоліття. На-
справді боятися нічого, адже Блей умів поєднати 
логіку та вишуканість Клода Дебюссі або Шопена 
з найрадикальнішими, алогічними й атональ-
ними «хвилями» початку 1960-х. Його ім’я відоме 
переважно просунутим меломанам. Утім, внесок 
у культурну спадщину XX століття десь на клі-
тинному рівні.

П’ЄР БУЛЕЗ (5 СІЧНЯ. 90 РОКІВ)
Французький композитор, диригент і піаніст.  
Родом не з найбіднішої сім’ї, тому виходив до ди-
ригентського пульта не по гонорар (а він був чи-
малим) і робив усе, що заманеться. В академічних 
колах його навіть охрестили enfant terrible.

Царина Булеза — сучасна академічна музика. 
Він диригував чим завгодно — від Дебюссі до творів 
екстраординарного рокера Френка Заппи, включа-
ючи чи не всіх радикальних композиторів почат-
ку й середини XX століття. Це один із небагатьох 
представників академічної школи, слава якого була 
не менша за рок-зірку. Навіть якщо не цікавитеся 
академічною музикою, вам усе одно хоч колись тра-
плялося на очі це ім’я.

ДЕВІД БОВІ (10 СІЧНЯ. 69 РОКІВ)
Бові помер через два дні після виходу його аль-
бому «Blackstar». Він понад рік боровся з раком 
печінки.

Вперше британець Бові, мегазірка рок- і поп-
музики, потрапив на чільне місце в американських 
рейтингах... через два дні після своєї смерті. Впро-
довж доби його новий альбом або ж пісні з нього 
купили понад 6 млн людей. Мабуть, він дивиться з 
неба й сміється з того, яким цинічним і недолугим є 
цей світ. Хоч би скільки Бові прив’язували до рок-
н-ролу (що є правдою), перед записом останнього 
альбому він і його продюсер Тоні Вісконті слухали 
хіп-хоп, аби не бути «надто рок-н-рольними». По-
над те, Бові в той час дуже тусувався з нестандарт-
ними джазовими виконавцями. Ой, знову ці «кляті 
джазмени». Але саме вони награли його останній 
«Blackstar». Цей диск став украй нестандартним не 
лише для музичної індустрії, а й для самого автора.

Звісно, смерть музиканта «вибухнула» в медіа 
гучніше за решту всього можливого в ті дні. Утім, 
погодьтеся, що з 1967-го по 2016-й ця людина всти-
гла зробити чимало різного, неординарного та 
яскравого.

СЕР ДЖОРДЖ МАРТІН (8 БЕРЕЗНЯ. 90 РОКІВ)
«П’ятий Бітл» — так його звали всі причеті до The 
Beatles. Ще до того як Мартін вирішував, чи брати 
мало кому відомих підлітків The Beatles під свою 
опіку, він встиг у тій самій студії поназаписувати 
класичної та сучасної британської музики. З «Біт-
лами» порозумівся дуже скоро. Спершу будучи 
скептичним щодо них, створив із ними, мабуть, 
одне з найнепересічніших явищ культури XX сто-
ліття. Навіть грав для їхніх альбомів на роялі, 
доки ті самі не навчилися, робив аранжування пі-
сень та купу всього як старший соратник, у якого 
музичного досвіду значно більше, ніж у лівер-
пульських вундеркіндів.
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На його рахунку непоганий список хітових  
робіт і до, і після The Beatles. А також безліч робіт 
у царині класичної музики (також він писав власні 
симфонічні твори).

Наприкінці кар’єри Мартін не давав інтерв’ю, 
менше бував у студії, але видавав власні диски як 
продюсер. Якщо поглянути на його здобутки (не 
лише поп- або рок-хіти, які він продюсував, а іноді 
й сам писав упродовж півстоліття), складається не-
пристойно довгий перелік. Лицарське звання йому 
дали за внесок у світову культуру в 1996-му.

Коли 1967-го після запису «Strawberry Fields 
Forever» хтось у студії зауважив, що в The Beatles 
пісня записана в двох варіантах у різному темпі, 
у різних тональностях і з різним аранжуванням, 
Джон Леннон, полишаючи студію з друзями-ко-
легами, з усмішкою пробурчав щось на кшталт:  
«Та ну, Джордж усе зробить».

Помер сер Джордж Мартін від старості, мирно, 
уві сні. З репутацією чи не найкрутішого продюсера 
на всі часи. Про його смерть першим, хоч як дивно, 
у своєму Twitter повідомив барабанщик The Beatles 
Рінґо Старр.

ПРИНС (21 КВІТНЯ. 57 РОКІВ)
21 квітня Принс Роджерс Нельсон зробив те, що дуже 
любив: знову шокував і спантеличив світ. На жаль, 
востаннє. Якщо ви знаєте Принса лише за його клі-
пами та хітами, то майже нічого про нього не знаєте. 
Ви навіть не всі хіти знаєте, які музикант написав для 
інших виконавців. Згадати хоча б «Nothing Compares 
2 U», яку прославила на всі часи ірландка Шинейд 
О’Коннор. Його найбільший хіт — пісня «Purple Rain», 
відтак уся музична спільнота понад тиждень була 

«розфарбована» в пурпуровий, уся преса невгамовно 
й досі пише про Принса, а деякі радіостанції навіть 
крутили його музику цілодобово. Яскравий провока-
тор, у якого був комплекс людини з малим зростом, 
що випромінював гіперсексуальність, — це його пу-
блічний імідж. Після смерті люди почали розпові-
дати, яким він був насправді. Приміром, дуже прихо-
ваним філантропом...

Принс — абсолютно фанковий і соуловий за 
своєю суттю виконавець, коріння творчості якого в 
чорній церковній культурі музики спірічуел та гос-
пел. Хоча й міг спокійно заграти класичне гітарне 
соло Еріка Клептона в пісні Джорджа Гаррісона 
«While My Guitar Gently Wheeps»... Або ж приїхати 
на один із найбільших джазових фестивалів North 
Sea Jazz Festival інкогніто й просто «підсісти» до 
когось із виконавців, заявлених в афіші, та подже-
мувати. Ні, Принс жодним чином не був схожий на 
типового джазового гітариста/піаніста/вокаліста. 
Утім, джазмени його обожнюють (не за кліпи в теле-
візорі). Наприкінці минулого року вони навіть вла-
штували концерт-триб’ют для Принса. Мабуть, сам 
музикант не знав про той концерт. І хоча пік його 
слави припав на 1980–1990-ті, той факт, що артиста  
вшанували й сьогодні-вчора, — не як поп-зірку з 
обкладинок таблоїдів, а як видатного музикан-
та, — свідчить сам за себе. Навіть Майлз Девіс був 
фанатом Принса. І це було взаємно. У 1986-му вони 
трохи співпрацювали.

Помер у рідному Міннеаполісі (місто Чанхас-
сен) у ліфті власного будинку, який його віз у його 
ж студію. Лікарі сказали, що дійсну причину смерті 
зможуть з’ясувати лише за кілька тижнів. Свідки 
кажуть, що перед смертю він — і без того невга-
мовний — працював у студії навіть запекліше, ніж  
завжди, і мав симптоми, схожі на грип.

Якось репортер запитав в Еріка Клептона, як 
це — почуватися найкращим гітаристом у світі, на 
що той жартома відповів: «І гадки не маю, краще 
запитайте в Принса».

Наприкінці 1960-х з’явився так званий клуб 27, 
коли найяскравіші зірки одне за одним помирали 
саме в 27. У 2000-х це вже не актуально: у тренді 
«клуб за 90». Заняття музикою продовжують життя. 
Старі, дуже старі, виконавці й у 90 іноді здатні дути 
в саксофон, грати на барабанах або роялі... А завтра 
вже стоїш перед св. Петром. Нам із вами, мабуть, 
варто вчитися грати в шахи, хоча всі жарти та ігри 
зі смертю завжди закінчуються одним: шах і мат.

Можливо, сьогоднішній світ із його медициною, 
забороною куріння в публічних місцях, смартфона-
ми, всякими там гібридними екологічно чистими 
авто та модою на вегетаріанство видається дуже ін-
фантильним порівняно з 1960-ми. Але краще бути 
інфантильним у свої 90 років, аніж мертвим у 27.

P. S. Ще можна було б згадати десятки людей, 
приміром, знакових для культури XX століття Леммі 
з Motorhead та Моріса Вайта, засновника та вокаліс-
та Earth, Wind & Fire, а найбільше — Роберта Стіґвуда, 
який у різні часи або в один час був менеджером-на-
тхненником легендарних гуртів Cream (а потім просто 
Еріка Клептона), The Who, Bee Gees (і купи інших) та 
продюсером фільмів «Лихоманка суботнього вечора» 
й «Бріолін»... Але краще спинитися, доки ще хтось із 
видатних не «евакуювався». 
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А 
якщо поглянути на форму, не на зміст, то 
мовби нічого й не змінилося! Як і раніше, 
стовпи обклеєні оголошеннями про поїздки. 
Той самий варіант «турів», що й завжди, пра-

цюють кафе, у них сидять люди. Тобто форми дотри-
муємо, хоча зміст руйнуємо.

Побавтесь у гру: відзначте, що в стандартному 
переліку «зі стовпів» із довоєнними цінами реальне 
для жителів Луганська та прилеглих територій нині? 
Вибірку було зроблено напередодні збройного кон-
флікту за найстандартнішими пропозиціями місце-
вих турфірм.

1. Донецьк із відвідинами дельфінарію: 
«Донбас Арена» (біля) + ботанічний сад + планета-
рій = 250 грн.

2. Деркульський кінний завод: відвідини 
конезаводу, музею, заказника «Юницький», Троїць-
кого храму, знайомство з байбаками у Стрілецькому 
степу, обід (куліш, солодкі пиріжки, узвар, смета-
на — вдома в екскурсовода) = 185 грн.

3. Святогірський монастир: дорога + служба 
+ монастир = 130 грн.

4. Хортиця: музей просто неба, катання на те-
плоході (2 год) + кінний театр (театралізована виста-
ва) = 360 грн.

5. Соляні шахти міста Соледара = 200 грн.
6. Артемівський завод шампанських вин: 

дегустація семи видів шампанського + спуск у гіпсові 
штольні + двогодинна екскурсія з екскурсоводом = 
160 грн.

7. Киселева балка: купання у джерелі, послуги 
екскурсовода + служба = 85 грн.

8. Страусина ферма: огляд екзотичних тварин 
+ купання в блакитних озерах = 150 грн.

9. Ізюм: дорога + храм + купіль + завод оптики = 
150 грн.

10. Новоолександрівський конезавод: ка-
тання на бричці + екскурсія територією + їзда на ко-
нях + Троїцький храм (пам’ятка архітектури) + екс-
курсія Біловодськом = 95 грн.

11. Міловський кінний театр «Лугарі»: 
шашлик + катання на конях + куліш = 120 грн.

12. Виїзд на Біляївські озера: катання човна-
ми й катамаранами, купання.

13. Харків: зоопарк + театр + оглядова екскурсія 
містом = 400 грн.

Виїзд о 5:00, повернення о 24:00.
14. Азовське море — Білосарайська коса: на 

три дні з харчуванням = 110 грн за день.
Не вказуватиму правильних варіантів, вони оче-

видні. Ні, звісно, це не означає, ніби не можна зовсім 
нічого. Дорога до Сєверодонецька навпростець — 500 
грн (в один бік). Мандрівка до Криму комфортабель-
ним туристичним автобусом включно з поромним пе-
ревезенням — 4600 руб. (в обидва). Практично окрема 
подорож, якщо судити з вартості. Відпочинок у міні-
готелях Ялти й Коктебеля профспілки пропонують по 
600 руб. з особи за добу без харчування. Якось над-
то вже змінилися ціни за практично старих доходів. 

Якщо орієнтуватися на прайси, то ми зажили явно 
краще, бо ж нам пропонують таку вартість проїзду та 
помешкання — і погоджуємося. Життя не стоїть на міс-
ці. Щоб вибратися до Москви на заробітки, потрібна 
стартова сума. Немає грошей — не знайдеш праці. Не-
має грошей — не виїдеш. Немає грошей — викручуйся 
якось удома. А дозвілля найчастіше люди охоче при-
думують собі самі, виходячи з місцевих реалій: прогу-
лянка містом безплатна. Виставки снарядів та бойової 
техніки чекають на туристів просто неба. Обід у ново-
відкритому (як Фенікс із попелу) «Бургеримі» замість 
McDonald’s коштує скромненько — рублів 350–400 
з відвідувача. Це так, щоб залишитися з легким від-
чуттям голоду. Хоча туди, мабуть, ходять не по їжу. А 
якщо потрібні зовсім бюджетні варіанти, то можна зі 
своїм пивом посидіти на літньому майданчику того ж 
таки «Бургерима» — не проженуть. А з горілкою — на 
зелених газонах парку Першого Травня, традиційно 
відкритого саме в День солідарності трудящих. Шаш-
лик на тамтешніх літніх майданчиках коштує 80 руб. 
за 100 г + 40 руб. за порцію соусу.

1 травня в середмісті Луганська запрацював «Бер-
гофф», що символізує комфортне дозвілля і смачну 
їжу для всіх небідних жителів. На відкритті зібрало-
ся стільки люду, що варто було фотографувати. Від 
6 травня діє знаменитий «Па, де Прованс» на вули-
ці Карла Маркса в історичному центрі міста. І це при 
тому, що кафе було одним із перших об’єктів, у які по-
цілили, кухня постраждала найдужче, а весь декор та 
ліхтарі на вході були просто покрадені. Та навіть за та-
ких збитків власники зуміли запустити його у форма-
ті колишньої чебуречної, про яку пам’ятають і знають 
усі. До зміни господарів у цьому «історичному» місці 
завжди були найсмачніші й найдешевші чебуреки. 
Певна річ, аби не загубити марку ресторану, тепер їх 
робитимуть із найкращих сортів м’яса та сиру, а ще 
там будуть вареники, пельмені й картопля — те, що 
можна готувати в похідно-польових умовах і в такій 
поруйнованій кухні. Цікава річ: їдальня «Флагман» на 
тій-таки вулиці навпроти ресторану «Па, де Прованс» 
закрилася напередодні, пропрацювавши менш ніж 
півроку. У цій частині міста не діють офіси, а людям 
бракує грошей, щоб пообідати в такій точці за дуже 
демократичних цін і майже домашнього асортименту. 
А ось ресторан відкрився з абсолютно протилежних 
причин: луганчани хочуть колишнього життя, старих 
місць дозвілля, звичного обслуговування й комфорту. 
І це при тому, що до війни він теж мав репутацію най-
кращого й найдорожчого в Луганську. Власне, щоб 
зрозуміти, як і чим живе нині заможний прошарок 
населення, достатньо пройтися «злачними» місцями. 
Піцерія «Ліра» навпроти БК імені Лєніна міцно за-
йняла позиції улюбленого закладу всіх «військових»: 
зручні закриті кабінки, їжа, яку можна взяти із собою, 
замовлення й доставка за телефоном. Ресторанчики 
японської кухні «Сушимі» працюють на довоєнних 
обертах. Піца найменшого діаметра — від 200 руб., 
суші — від 60 руб. за порцію. Їм віддають перевагу  
«золота молодь» і студенти. 

Куди піти в Луганську
Яна Вікторова
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на нічній святковій службі десь у Макіївці й вдумливо 
вслухатися в лепет священика, то виходить, що всі ми 
ось уже третій рік хоч-не-хоч «протистоїмо вселен-
ському злу на рідній землі». При цьому 15-хвилинна 
промова така віртуозна й слизька, що абсолютно ніде 
не уточнюється, що ж то за «зло» й хто це «всі». Утім, 
пояснення тут справді зайві: «ополченці», які мирно 
стояли в кутках храму, і без того мимоволі відповіда-
ють на це запитання. Адже саме для них та їхніх сімей 
промовляються всі ті слова, які повинні зміцнити їх 
у вірі, оскільки, як відомо, «з нами правда, з нами 
Бог». Одним словом, Великодня ніч плавно перетікає 
в пролетарський лікбез із цитатою про бджіл і трудову 
дисципліну.

Але пропаганда на цьому аж ніяк не закінчуєть-
ся. Якщо ви вирішили лишитися вдома й провести 
ніч біля телеекранів, то куди краще було б усе ж 
таки піти до храму. Чому? Все дуже просто: через 
засилля російських і «республіканських» телека-
налів по ТБ на Великдень можна було побачити ту 
саму РПЦ МП, тільки куди витонченішу, з пропа-
гандою професіоналів на кшталт патріарха Кірілла, 
а не жалюгідних любителів із місцевих церков. У 
70% випадків місцеве телебачення транслювало бо-
гослужіння з Москви із відповідними коментарями 
про велич «русского духу» та іншу «духовноскрєп-
ну» патоку, якої й без того вистачає в «ДНР».      

І лише на ранок стомлені, але оновлені та з оста-
точно промитими мізками «республіканці» стали 
раптом згадувати, що сьогодні, виявляється, ще й 
1 травня, яке посідає перше місце в списку радян-
ських гріхів. Гріх не відзначити. Так із нічної духовної 
хвилі й читань Євангелій усі раптом перестрибнули 
на хвилю червонувату — з шашликами й прапорцями 
на площі в дусі «Лєнін усе ще живий». Враховуючи 
загальний тренд «back in USSR», що офіційно про-
сувається по всій «республіці», несподівана поява бо-
родатих голів Маркса й Енґельса поряд із розп’яттям 
бачилася цілком ефектно. Як і плутана мова народця, 
який був добряче напідпитку і який на «Христос во-
скрес!» нерідко відповідав «із 1 травня!». Утім, деякі 
з «республіканських» лідерів примудрилися в ціл-
ком тверезому стані об’єднати ці два святі слогани, 
як було в Луганську, де «глава федерації профспілок 
ЛНР» звернувся до «трудящих» зі словами: «Христос 
воскрес! Вітаю вас із днем Міжнародної солідарності 
трудящих!». Так би мовити, на ваш смак.  

Так у цілковитому хаосі та сумбурі знову ожи-
лі «радянські люди» Донецька, Макіївки, Тореза 
та інших окупованих міст нарешті докотилися до 
найважливішого та найсвятішого — шашликів, вод-
ночас з’ясувавши, що смажити їх ніде. Річ у тім, що 
в «ДНР» цілодобово мовлять про українські ДРГ та 
встановлені ними розтяжки, особливо в лісосмугах і 
на кладовищах. Саме тому географія більшості «ма-
ївок» обмежилася кущами під власним під’їздом, де 
поруч із пасками були пляшки з горілкою, пивом 
і шматочки обсмаженого м’яса, — усе це, ймовірно, 
колись і помістять на офіційний герб «ДНР». 

З
біг у часі Великодня зі святкуванням 1 травня 
поставив цього року вельми цікавий експери-
мент: який колір більше заполоняє мозок ни-
нішніх цінителів усього «ісконно русского». 

Власне, варіантів тут лише два: червоний і (вдаючись 
до термінології відомого викраденого в Донецьку 
вченого) колір містико-релігійної туманності. Остан-
ній, звісно, властивий не тільки мешканцям терарі-
уму під назвою «русскій мір», «ДНР» etc., а й біль-
шості наших співвітчизників, чия цнотлива свідо-
мість пов’язує назву «Пасха» з відомим смаколиком. 
І той факт, що «песах» буквально означає «прохо-
дити мимо», нікого не хвилює, як і питання, хто й 
куди, власне, йшов. Однак лише в «ДНР» православ’я 
звели до такого абсурдного ступеня, що скоро георгі-
ївські стрічки й різні бородаті дядьки на прапорах 
можуть змінитися значками з Ісусом Христом. 
У цьому, власне, і полягає вся пікантність питання: 
що ж важливіше — пам’ять про дешеву радянську 
ковбасу, до якої незмінно повертає нас червоний пра-
порець «трудящих», чи воскресіння Господнє? 

У «ДНР» примудрилися створити черговий сим-
біоз. Але не поспішаймо засуджувати цих лю-

дей, над чиєю свідомістю ось уже понад 
два роки цілодобово проводять екс-

перимент із виліплювання голему з 
червонуватої глини з пасхальною 
присипкою, що так чи інакше су-

проводжує все, що тут відбува-
ється. Справді, роль православної 
церкви Московського патріар-

хату в цьому конфлікті важко 
переоцінити. Чого вартий 

сам факт припинення 
служби в центральному 
соборі Донецька, коли 

туди навідується голо-
вний «республіканець» За-

харченко.  
Створивши образ «свя-

тих синків» з іконкою в кише-
ні й «50 cent» у навушниках 
на блокпосту, РПЦ МП так 
само віртуозно проковтнула й 
незручний момент із соціаліс-
тичним святом, із яким цього 
року їй довелося конкурувати.

Утім, до ринкової конку-
ренції не дійшло. Що може 
лисуватий вождь пролетарі-
ату, який лежить під криш-
кою бозна за скільки кіло-

метрів від Донбасу, коли 
в цей самий час триває 

Великодня служба з 
обов’язковою пропо-
віддю про перемогу 
у «великій війні»? 

Так, якщо постояти 

Про Великдень і не тільки
Станіслав Васін
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Балада про $29 млн
Юрій Макаров

Д
ля початку два посилання. Наприклад, 
на одне з попередніх чисел Тижня 
(№ 14/2016), де йшлося про  
Четверту промислову революцію: 

інтернет речей, Big Data, 3D-друк, шеринг, 
біотехнології... Щось нібито зі світу дале-
кого майбутнього, тільки воно вже зараз 
визначає економіку «першого світу», до 
якого ми чомусь не належимо.

І ще пошлюся на людину, про яку за інших 
обставин ніяк не волів би згадувати. Ґерман 
Ґрєф, голова правління «Сбербанку России», 
член ситої команди «пітерських». Але ось 
його як одного із провідних бізнесменів тієї 
дикої країни запросили на «п’ятизірковий» 
навчальний тур у Кремнієву долину, і те, що 
він зрозумів під час подорожі на іншу плане-
ту, банкір чесно розповів на лекції в Москві, 
ламаючи шаблон і зсуваючи дах. Кому ліньки 
копатися в YouTube, для тих буквально у двох 
реченнях переповім основні висновки.

Отже, у світі сучасного бізнесу конкуренція від-
бувається не між продуктами, а між моделями ке-
рування: хто динамічніший. Понад те, у найпросу-
нутіших компаніях нині відбувається поділ на дві 
частини. Одна відповідає за commodities, споживчі 
товари (ну гаразд, товари й послуги), друга — за 
те, щó в нас досі позначається кострубатою радян-
ською абревіатурою НДДКР, а на Заході елегантно 
називається research and development, або просто 
R&D (прикладна наука та розробка нової продук-
ції). Так от, із погляду ринкової вартості виробничі 
потужності майже нічого не коштують, основну цін-
ність компанії становить та її частина, яка продукує 
нові знання й принагідно — нові уявлення про наші 
майбутні потреби й звички, про світ, у якому всі ми  
житимемо завтра.

Розумієте? Щойно продукт випущено в серію, 
його можна штампувати, умовно кажучи, за копійки 
(центи), імітувати і, зрештою, підробляти. На це зда-
тен і «третій» світ, так влаштована сучасна індустрія. 
А от вигадувати нові споживчі якості, концепцію то-
вару чи послуги, доводити їх до розуму — це завдан-
ня справді творче, і тут віддача на вкладений долар 
більша на порядок. Таким чином складається між-
народний розподіл праці: одні фантазують, другі 
працюють руцями, треті... виживають і просять між-
народної допомоги. Я не переконаний, що це ідеаль-
ний світоустрій, але щоб із ним сперечатися, треба 
спершу запропонувати розумну альтернативу.

А ось як бачать альтернативу в Києві… не ретро-
гради якісь, не, даруйте, прогресивні соціалісти, а 
представники еліти нації. Просто не можу не згадати, 
як три тижні тому під Радою вийшли на демонстра-
цію протесту вчені, представники Національної ака-
демії наук. Вимагали внести зміни до Закону «Про 

Державний бюджет України на 2016 рік», збільшив-
ши річні видатки НАНУ на 725 млн 43 тис. грн. За 

поточним курсом це орієнтовно $29 млн. Пі-
доз   рюю, що приблизно таким є річний кош-
торис однієї лабораторії в Стенфордському 
університеті. Іще раз: золоті голови вимага-
ли не реформувати Академію (або, як варі-
ант, узагалі ліквідувати до бісової матері), не 
змінити принципи фінансування науки, не 
наблизитися до світових технологій видобу-
вання нового знан ня. Вони хотіли $29 млн. 
На всіх.

Прошу зрозуміти правильно: існує фун-
даментальна наука, яка не передбачає безпо-

середнього практичного виходу, це реалізація 
одвічного прагнення людини розумної як виду 

«зазирнути за дзеркало», дізнатися якомога біль-
ше про світ навколо себе. Держава справді має 

фінансувати такі дослідження з бюджету, а також 
усіляко сприяти пожертвам доброчинців на цю ді-
яльність. Але Академія наук УРСР, прямою спадко-
ємицею якої є НАНУ, пишалася якраз орієнтацією 
на кінцевий результат, на «впровадження досягнень 
науки в народне господарство». Тож серед понад 
сотні різних інститутів у її складі є кількадесят та-
ких, що мали б бути успішними бізнесами, світови-
ми центрами технологічних інновацій та розробки  
нових продуктів, якби не...

Якби академічна геронтократія не гальмувала 
перетворення, необхідність яких вона не здатна на-
віть усвідомити, якби більшість установ не дегра-
дувала в ріелторські центри з оренди нерухомості, 
якби наукова громадськість вимагала передусім не 
утримання відповідно до радянської моделі, а еконо-
мічних свобод і гарантій, українська наука вже давно 
стала б потужним інструментом зростання ВВП.

Та, звісно, проблема не лише в пенсіонерській 
ментальності. Епідемія наїздів, зокрема, на IT-
бізнеси впродовж останнього року доводить, що 
жодних високотехнологічних проривів наша дер-
жава не вітає й вітати не збирається. Бізнес, старий 
чи новий, для неї однаково дійна корова. І саме це 
причина того, що молоді генії від інформатики, фі-
зики, хімії, біології тощо покидають і надалі покида-
тимуть Україну заради якоїсь там Каліфорнії. Боюся,  
щоразу назавжди. 

ЯКБИ НАУКОВА СПІЛЬНОТА ВИМАГАЛА НЕ 
УТРИМАННЯ ВІДПОВІДНО ДО РАДЯНСЬКОЇ 
МОДЕЛІ, А ЕКОНОМІЧНИХ СВОБОД, 
УКРАЇНСЬКА НАУКА СТАЛА Б ПОТУЖНИМ 
ІНСТРУМЕНТОМ ЗРОСТАННЯ ВВП
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